
Több mint 
Testőr(laktanya)

12-13. oldal

Húsz éve adták át  
a Deák téri bérlakásokat

14-17. oldal

Volt egyszer egy 

jamboree

34-35. oldal

Gödöllői víziók 
- fókuszban a gazdaságfejlesztés

8-9. oldal

A fában rekedt 
remény

10-11. oldal

A belváros  
mostohagyereke

20-21. oldal
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A verseny városunk egyik 
legjelentősebb személye, I. 
Grassalkovich Antal után 
lett elnevezve, melynek kife-
jezett célja a város és régiónk 
történetének megismerte-
tése a fiatalokkal. I. Antal 
ugyanakkor kiváló példaként 
is szolgálhat a diákoknak, hi-
szen egy szegény, köznemesi 
család sarjából vált az ország 
egyik legbefolyásosabb és 
leggazdagabb főurává, de mégsem fe-
lejtette el soha gyökereit és rendkívüli 
érzékenységet tanúsított alkalmazottai, 
valamint jobbágyai iránt is a mélyen val-
lásos főúr. A verseny mottója névadónk-
tól származik, amelyek egyértelműen 
megmutatják elvárásainkat is a diákok 
felé: tehetség – erkölcs – siker. Gödöllő 
rendkívül izgalmas történeti múlttal és 
épített örökséggel rendelkezik, így a ver-
seny mindezek népszerűsítését szolgálja, 
hiszen a legjobb eredményt elért ifjak el 
is látogatnak városunkba. 
A verseny a több hónapos előkészüle-

tet követően 2022 őszén vette kezdetét, 
és döntője 2023 tavaszának végén, még 
a nyári szünet előtt valósul meg. A ver-
seny rögtön az elsők közé emelkedett 

az országban, hiszen az első fordulóban 
csaknem 400 versenyző mérettette meg 
magát két korcsoportban a teljes Kár-
pát-medence területéről. Voltak verseny-
zők Erdélyből, a Felvidékről és Kárpátal-

járól is. A második fordulóba 
40 csapat, azaz 120 versenyző 
jutott tovább.
A verseny középső szakaszá-

ban három, lexikális tudást és 
kreativitást egyszerre igénylő 
feladatot kellett a továbbjutott 
csapatoknak megoldaniuk. Az 
első feladatban Grassalkovich 
I. Antal éppen egy tavaszi bál 
megrendezését fontolgatja. A 
csapatokat I. Antal megbízza 
a bál terveinek előkészítésére. 
A versenyzők feladata az volt, 

hogy sorra vegyenek min-
den szükséges előkészületet, 
így kiválasszák a helyszínt, 
a meghívott vendégeket, az 
időpontot, a felszolgált éte-
leket és italokat, meghatá-
rozzák a szükséges személy-
zetet, eszközöket, valamint 
költségeket és minden egye-
bet, ami egy bálhoz elenged-
hetetlen volt abban a korban.
A második feladatban egy 

kreatív alkotást kellett a csapatoknak 
elkészíteni, amelyben bemutatják, hogy 
egy mai fiatal miért tekinthet példaként 
Grassalkovich I. Antalra. A versenyzők ké-
szíthettek videót vagy egyéb képzőművé-
szeti alkotást is.
A harmadik feladatban egy csapatképet 

kellett készíteni, ami a kor hangulatát idé-
zi. A verseny további részletei olvashatóak 
a most létrehozott közösségi oldalainkon  
is: www.facebook.com/grassalkovich.otv.
Lapzártánk idején már megvan a két 

korcsoport 6-6 döntős csapata, és készü-
lünk a június 9-10-i fináléra!
A verseny szervezésében, a feladatla-

pok összeállításában és javításában több 
magánszemély és intézmény nyújtott 
hatalmas segítséget, akiknek ezúton is 
köszönjük a fáradozásaikat. 

Wisznovszky Tamás
főszervező

A Szövetségben a gödöllőiekért Egyesület értékeket ápoló  
tevékenységének egyik legszebb eredménye a Grassalkovich  
Országos Történelem Verseny, amelyet hagyományteremtő  
céllal indított útjára 2022 őszén.

A Grassalkovich Országos  
Történelem Verseny második fordulója
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Talán nem meglepő, hogy a válasz-
adók több mint 80 százalékát két kor-
csoport, a 30-49 év és 50-69 év közötti-
ek adta ki. Érezhető tehát, hogy a város 
jövője és gondolatok megfogalmazása 
leginkább az aktív dolgozó korosztályt 
érdekli. Nem elhanyagolandó persze a 
70 év feletti, nyugdíjas korosztály kuta-
tásban való részvételi aránya (14,8 %) 
sem – különös tekintettel arra, hogy a 
legkevésbé ők élnek az internet adta 
lehetőségekkel. A felmérés végered-
ményét tekintve minden ellentmon-
dást nélkülöző módon kiugró, hogy a 
két legfontosabbnak jelölt terület: 
az egészségügy és a közlekedés.
Az egészségügyi várólisták kérdé-

se nem újkeletű és nem pusztán helyi 
probléma. A Gödöllőn élők mégis azt 

tapasztalják, hogy az országos átlag-
hoz képest is drasztikusan többet kell 
várni egy időpontra, de még az idő-
pont foglalásra is, amely sokszor nem 
túl nagy empátiával társul az egész-
ségügyi központban adminisztrációt 
végzők részéről. Több szakrendelést 
és orvost szeretnének a gödöllőiek, 
amelyek hiányát nagyon sokan a Tor-
may Károly Egészségügyi Központ 
állapotában látják. Megemlítésre ke-
rültek olyan alapvető dolgok, mint a 
labor melletti mosdóban tapasztalt 
víz hiánya, és egyéb tárgyi feltételek 
javítása. Nem egy véleményt nyilvání-
tó ember konkrétan az alapellátás ro-
mokban heveréséről és az „SZTK 
megmentéséről” írt, amely 
esetén rövid takarónak 

érzik a városvezetés folyamatosan 
az államra való mutogatását, mivel a 
probléma több évtizedes, a fenntartás 
az önkormányzat saját döntése értel-
mében most is a város kezében van.
Ha a közlekedéssel kapcsolatban 

megfogalmazott véleményeket egy 
fogalomba kellene sűríteni, akkor a 
koncepció teljes hiánya a megfelelő 
szóhasználat. A naponta tapasztalha-
tó forgalmi káosz a növekvő autószám 
mellett is kritikai észrevétellel bír a vé-
leményt alkotók szerint, hiszen a közle-
kedés fejlesztésére irányuló lépéseket 
keresve a három évtized során olyan 
nehéz találni, mint télen az árnyékot. 
A városi úthálózat standardnak mond-
ható, az útfelújítás megtorpant, Gödöl-
lő látszólag szakemberhiánnyal küzd e 
téren. Nem mellékes az M3 autópálya 
babati lehajtójának megnyitása iránti 
vágy, akárcsak az elkerülő út megépí-
tése és a HÉV okozta dugók probléma-
köre. Említést érdemel a (valós, nem 
csak a sárga festékes) kerékpáros út-
hálózat további fejlesztése, ellenben 
sokan nehezményezik az elektromos 
roller bevezetését és azt is, hogy a 
buszpályaudvar messze esik a HÉV és 
vasútállomástól, ráadásul a helyi já-

Tavasszal meghirdettük és online módon megkérdeztük a gödöl-
lőieket, hogy településünkön mely területek fejlesztését érzik a 
legfontosabbnak. Rengetegen éltek a kérdőív kitöltésének lehe-
tőségével, amely mutatja, bőven van tennivaló Gödöllőn, egyben 
jelzi: városunkban nagy hagyománynak „nem örvend” a lakossági 
igényeket figyelembe vevő, az itt élők véleményére és kérésére va-
lamit is adó döntési mechanizmus.

Megkérdeztük
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18-29 év     30-49 év      50-69 év      70 év felett
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ratok optimalizálásával is lenne ten-
nivaló. Mindemellett a helyi buszköz-
lekedésben legalább a hibrid „zöld” 
buszok megjelenése is ajánlott lenne. 
Ha egy átfogó településrendezés nem 
csak szóban és papíron, hanem a va-
lóságban és tettekben is megtörténik, 
akkor sok probléma orvosolható lesz, 
amely a város eddig kiaknázatlan le-
hetőségeit és adottságait is felszínre 
hozhatja.
A két nagy „óriás” után már kiegyen-

súlyozottabb a fejlesztendő területek 
sora, amelyek között a gazdaságfej-
lesztés, szabadidő, turizmus és ener-
giagazdálkodás foglal helyet. A kis- és 
középvállalkozások támogatásának 

hiánya, a gazdasági szereplők dönté-
sekbe való bevonása és a munkahely-
teremtéssel járó lehetőségek bővítése 
mind-mind olyan gondolatok, ame-
lyek a lakosság és a válaszadók fejlett 
gondolkodására vall, akárcsak a kör-
forgásos gazdaságfejlesztési modell. 
Sokan hiányolják az egyetem városi 
életbe való integrálásának lehetősé-
geit és „követelik” egy gazdálkodó 
önkormányzat kialakítását. Szabadidő 
kategóriában nem újkeletű dolog a 
szinte minden kampányban megígért 
strand, élmény- és termálfürdő hiánya, 
de volt, aki „csak” több padot szeretne 
az Alsóparkban, hogy az apróbb, de 
nem kihívást jelentő részletekre is pél-
dával szolgáljunk. A közösségi sportle-
hetőségek bővítési igénye is markáns 
és egyértelműnek látszik.
Turisztika területén is sokan hiányol-

nak egy egységes tervet, amely a kas-
télyon kívüli attrakciókkal a vendég- 
éjszakák számának emelését jelen-

ti, magyarán a turisták itt tartásában 
nyilvánul meg. Ehhez elengedhetetlen 
az egyetem, babatpuszta és a prés-
ház is. A kérdőív kitöltőinek komplex 
gondolkodását mutatja az is, hogy a 
turisztikát összekapcsolták olyan te-
rületekkel, amelyek egymással is ösz-
szefüggnek. Ilyen például a szemetes 
város felszámolása, amely nem szolgál 
vonzerőként, de egy strand létesítése 
növeli a turisták számát, így a város 
bevételeinek mértékét.
Végül kijelenthető, hogy napjaink 

legfontosabb kihívása is az emberek 
gondolkodásának középpontjába ke-
rült, mégpedig az energiagazdálko-
dás. Felvilágosult gondolkodásra vall 
a megújuló energia használatának 
előtérbe helyezése, legyen szó a so-
kat emlegetett termálvízről vagy nap-
elemparkról, amely energiahatékony 
középületeket, energiafüggetlenség 
irányába történő fejlesztéseket és 
energiaközösségek kialakítását jelenti.

Köszönjük a felmérésben  
résztvevők közreműködését!
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Az egyesület vezetése arra vál-
lalkozott, ami Gödöllőn még nem 
volt az elmúlt három évtizedben. 
Megszólítottuk a város lakosságát, 
nyitottan és őszintén megkérdez-
tük őket, majd meghívtuk egy közös 
gondolkodásra, hogy elmondhas-
suk egymásnak akár az álmokon 
alapuló, akár konkrét és a jövőnket 
meghatározó fejlesztési irányokat. 
A városért tenni akaró és a jövőt for-
málni kívánó lakosokkal és vállalko-
zókkal megrendezett esemény dr. Z. 
Karvalics László egyetemi adjunk-
tus előadásával indult, amely mód-
szertani megvilágítással és számos 
hazai példa ismertetésével vezette 
fel a résztvevők aktív szereplésével 
fémjelzett kiscsoportos beszélgeté-
seket.
A realista jövőkép tervezést támo-

gató módszertan alapján négy foga-
lom került kiemelésre.
Nagy álmok: Léteznek és szület-

nek nagy álmok. Igaz, nem valósul 
meg mindegyik, de álmodni jó. A 
meg nem valósult álmok helyett 
pedig újak születhetnek. Erre példa 
a múlt század végi, Reitter Ferenc 
vezette munkacsoport a Fővárosi 
Közmunkák Tanácsánál, ahol meg-
álmodták a mai Nagykörút nyom-
vonalán létesítendő hajózható 
csatornát, amely fővárosunknak a 
„Kárpátok Velencéje” arculatát, va-

lamint egyéb fejlesztési projektek 
tárházát generálta volna. Nem való-
sult meg, de elkészült az Andrássy út 
és a Hősök tere ezzel egyidőben.
Szirmok, virágok és koszorúk: 

Ha már van valami, akkor tudunk 
köré építeni. Ez további projekteket, 
befektetőket vonz. Kiváló esettanul-
mány a pécsi kosárlabdázás és Rát-
géber László edző által hozzá kap-
csolódó sport- és tudományos élet 
megjelenítése.
Rácsatlakozás: Egy adott világ-

trendre történő kapcsolódást jelent. 
Városunk esetében megjelenhetnek 
a táplálkozástudomány tendenci-
ái, amelyekre rácsatlakozhatunk, 
kiemelve a helyi MATE oktatási- és 
tudományos profilját. Mauritius 
például a digitális pénzügyi világ 
„Svájca” kívánt lenni a ‘90-es évek 
elején természeti adottságaival és 
egy kürtőszerű barlangjával, amely 
adattárhely trezorként kívánta ma-
gát pozícionálni. 

Hátrányok és előnyök: Vannak 
olyan helyzetek és tényezők, ame-
lyeket hátrányként tartunk számon, 
de idővel ezek előnyünkké válhat-
nak, illetve ügyes gondolkodással 
előnyt lehet belőlük kovácsolni. Egy 
kis nógrádi település példája mu-
tatja ennek meglétét, ahol éppen 

a digitális- és mobilhálózat hiánya 
vált előnyévé. Nemcsak „digitális 
sivatag”-ot keresők láttak benne 
potenciált, hanem tudományos ku-
tatócégek is kihasználják ezen sajá-
tosságot.
Az előadás második részében az 

alábbi „hüvelykujj” szabályokat 
tárta fel a résztvevőknek, amelyek 
alapként kell, hogy szolgáljanak egy 
település jövőkép alkotásában.
Interkonnektivitás: A város vízió-

ját megalkotók és azon munkálkodó 
felek közötti építő párbeszéden túl, 
megosztják ismereteiket és kölcsö-
nösen támogatják egymást. Mind-
ezek alapja a bizalom. A további 
főbb szereplők összekapcsolódásai 
által létrehozott eredmények meg-
sokszorozódnak. Például: egyetem, 
üzleti park, város, stb. Miskolcon, ha 
az egyetem és városvezetés kapcso-

lata megfelelő, az kölcsönösen erő-
síti egymást és sikeres a település. 
Mindezekhez kapcsolódó további 
főbb szereplők összekapcsolódásai 
által létrehozott eredmények meg-
sokszorozódnak.
Hidridképzés: Ahol felsőokta-

tás van, ott a nemzetközi és hazai 
trendeket kihasználva, olyan ké-
pességek vannak jelen, amelyek 
felgyorsítják a nagy álmok realista 
megvalósítását. Például a gödöllői 
városi könyvtár az egyik leginnovatí-
vabb hazai intézmények között van 
számon tartva. Tudunk ezen kincse-
inkről és ki is használjuk? - vetődött 
fel a kérdés.

A Szövetségben a gödöllőiekért Egyesület a „Merre tovább Gö-
döllő?” címet viselő, konstruktív párbeszéden alapuló program-
sorozat keretein belül megrendezte első fórumát 2023. május 
4-én a Rub & Roll Villában.

Merre tovább Gödöllő?
EG
YE
SÜ
LE
TI
 É
LE
T

Debreczeni Attila

Török Sándor

Zechmeiszter Lászlóné  
Balogh Dorottya
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A fundamentum szemléje: Talaj, 
víz és termálvíz, mint természeti 
kincseinkre épülő jövőképalkotás 
alapjai kell, hogy legyenek vízióink-

nak. A termálvíz hazai potenciáljai 
ismertek, sőt a hazai minőségi talaj 
és köré épülő témák szintén a helyi 
egyetem vonatkozásában lehetnek 
érdekes kiaknázható területek. A 
zalaegerszegi Gébárti-tó fejlesztése, 
annak turizmusra, rekreációra és vá-
rosszerkezeti képre ható pozitív ha-
tása került szemléltetésre.
Ember, tudás és kultúra: Is-

merjük-e a településünkön élő tu-
dósokat, művészeket, kapcsolati 
tőkével bíró üzletembereket és a 
kulturális-társadalmi élet ikonjait, 
akiket érdemes megszólítani, be-
mutatni, illetve a város érdekében 
együtt kell működni velük?
A bevezető előadás után Deb-

reczeni Attila, az egyesület elnöke 
röviden ismertette a GDL.hu Pelikán 
magazin előző számában meghirde-
tett „Gondolkodjunk együtt Gödöllő 
jövőjéről!” című kérdőív eredménye-
it, amely három leginkább előtérbe 
helyezett fejlesztési területet tárt 
fel: egészségügy, gazdaságfejlesz-

tés és közlekedés. Ezen kérdéskörök 
mellett kiscsoportos munka követ-
kezett, moderátorok támogatásá-
val. A csoportmunkák eredményei 
az egyes területeken megfogalma-
zott fejlesztési ötleteket javasolták 
átgondolásra.

EGÉSZSÉGÜGY
A terület tágabb értelmezése mel-

lett a prevenció, a parkjainkban való 
szabad sportolási felületek kialakí-
tása és a városban fellelhető egyéb 
sportlehetőségek egy kínálati cso-
korba szervezése fogalmazódott 
meg, ahol a „Városi Sport Bérlet” is 
felvetésre került. A táplálkozás terén 
iskolai edukációval és az egyetem 
aktív szereplésével egy biofarm lét-
rehozása is felmerült, amely regi-
onális turisztikai vonzerővé is vál-
hatna. A termálvíz adta potenciál 
vizsgálata és annak gyógyászati és 
rekreációs hasznosítása is a gondol-
kodás középpontjában állt.

GAZDASÁGFEJLESZTÉS
Városszerkezeti fejlesztésként a 

főtér és kastély, mint történelmi 
belváros területi összekötése jelent-
het egy nagy álmot, amelynek gaz-
daságélénkítő és turizmusfejlesz-
tési hatásai jelentősek lennének. 
Az egyetem és a helyi vállalkozók 
együttműködése - kiemelten az ag-

rárium területén - jelentős gazda-
sági potenciállal szolgálná a város 
jövőjét: közös kutatások és fejlesz-
tések a robotika területén. Mind-
ezeken túl elsődleges egy stratégiai 
együttműködés mentén történő fej-
lesztési irányvonal kijelölése. A he-
lyi gazdasági szereplők, a Gödöllői 
Üzleti Park, a MATE és a középszin-
tű, elsősorban szakképző oktatási 
intézmények az önkormányzattal 
közösen fel tudná térképezni, és ki 
tudná használni a szinergiákat, va-
lamint közös irányt adna a jövőbeli 
fejlesztéseknek akár mintaprojektek 
mentén is.

KÖZLEKEDÉS
Eszmecserék folytak a várost elke-

rülő vagy térségi közút és a telepü-
lést elválasztó HÉV közlekedésében. 
A megújuló energiákkal hajtott bu-
szoknak fontos lenne a helyi tömeg-
közlekedésben átgondolt és mar-
káns megjelenítést kapni. Szintén 
sokan vetették fel a problémás köz-
lekedési kereszteződések körforga-
lommá történő átalakításának lehe-
tőségeit. Jövőbeli vízió tekintetében 
a repülőtér hasznosítása jött szóba, 
annak helyi gazdasági-, oktatási- és 
turisztikai iparágra megjeleníthető 
pozitív hatásaival.
A rendezvény a csoportmunkák-

ban zajló beszélgetések főbb pont-
jainak megosztásával zárult, ame-
lyet kötetlen beszélgetés követett az 
egyesület vendéglátásában. A tar-
talmas és konstruktív, a résztvevők 
pozitív visszajelzését eredményező 
fórum számos kiaknázatlan lehető-
séget tárt fel, amely közös akarat-
tal, aktív részvétellel és kis lépések 
mentén egy pozitív jövőkép elérését 
tárja fel mindannyiunknak.

Kis lépés egyesületünknek,  
de nagy lépés a városnak!

EG
YESÜ

LETI ÉLET

dr. Z. Karvalics László
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Mit mutatnak a nemzetközi- és ha-
zai trendek? Miben lehetünk egyediek 
és miben kereshetjük a kitörési pont-
jainkat? Milyen javaslatok és ötletek 
fogalmazódnak meg ismert helyi vál-
lalkozók és közéleti szereplők részé-
ről?
A települések egyik fő célja, a vállal-

kozások vonzása és támogatása a helyi 
munkahelyteremtés és foglalkoztatás 
céljából. Egy-egy új szektor megjelenése 
vagy nagyvállalat letelepedése, illetve új 
vállalkozások alakulása a város gazdasá-
gi erejét növeli, valamint további befek-
tetéseket vonz. A jól fizetett és képzett 
munkaerő hatása pedig az életszínvonal 
emelkedésében jelentkezik: termékek és 
szolgáltatások fogyasztásának növekedé-
sében, az ingatlanpiac fejlődésében, de 
a kulturális- és sportélet élénkítésében is 
közvetett módon megjelenik. Továbbá a 
városok infrastruktúrájának fejlesztése is 
ok-okozati kapcsolatban áll a gazdasági 
helyzettel, mely oktatási-, egészségügyi-, 
vagy akár közlekedési területekre is ked-
vező hatással bír. Egy város mérete, elhe-
lyezkedése, iparági szerkezete, oktatási 
profilja, társadalmi és demográfiai hátte-
re, valamint intézményi ellátottsága, ter-
mészeti- és épített környezete tradicioná-
lisan meghatározza a gazdaság jellemzőit 
is. Emellett az önkormányzat működése, 

az ipari kapcsolatok, a tudásáramlás és 
innováció, valamint a sportgazdaság és 
városmarketing is mind olyan tényezők, 
amelyek befolyásolják egy település ver-
senyképességét és a gazdaságára is ha-
tással vannak.

Petrák Péter, tősgyökeres gödöllői, in-
formatikai és ingatlanfejlesztési vállalko-
zó, az SMP-Systems ügyvezetője a város-
ban rejlő lehetőségeket emelte ki:
„A város Budapest közelségéhez és 

kedvező infrastrukturális adottságainak 
köszönhetően még számos ingatlanfej-
lesztési potenciállal bír, bár a jelenlegi 
gazdasági környezet nem igazán kedvező 
a piaci kereslet oldaláról. Számos szürke 
zónás és ipari terület esetleges rehabili-
tációja lehet érdekes a helyi ingatlanfej-
lesztők, a terület tulajdonosai és az ön-
kormányzat közös projektjeként. Sajnos 
a városban hátrahagyott üres ipari ingat-
lanok szolgáltatásokkal és új funkciókkal 
való megtöltése is várat magára. Az egyik 
leginkább érdekes fejlesztési potenciállal 
bíró szereplő, a helyi egyetem távlati ter-
veibe is szívesen bekapcsolódnak az itt 
adózó helyi vállalkozások. Az egyetem te-
rülete akár egy új városi alközpontként is 
megjelenhetne, kapcsolódó új lakóingat-
lanokkal, szolgáltató központtal és rekre-
ációs területekkel.”

Pap Krisztián, a Pap Kolbászműhely 
ügyvezetője és tulajdonosa valódi lokál-
patriótaként fontosnak tartja a helyben 
élők foglalkoztatását és tudja, hogy mi 
vezet a sikerhez, a kis vállalkozástól or-
szágos beszállítói státuszig tartó úton:
„A Pap Kolbászműhely működésében 

elengedhetetlen a rövid ellátási lánc, 
a hazai alapanyag. A megnövekedett 
energia árak, a szakképzett munkaerő 
hiánya és bérezése miatt a közelebb 
minden esetben jobb. Nyitottak vagyunk 
a várossal az Egyetemmel való együtt-
működésre, már csak azért is, mert így 
együtt fejleszthetnénk az élelmiszer ter-
melést lokálisan. Cégünk nagyságren-
dileg 150.000 kg bontott sertéshúst és 
30.000 kg marhát vásárol 2023-as évben. 
Célunk, hogy ennek a nagyobbik részét 
hazai forrásból és minél közelebbről sze-
rezzük be a jövőben is. Együttműködés 
esetén, szívesen adunk jelentős árked-
vezménnyel árut a városi közétkeztetés 
és a Gödöllői vásárlóigény számára! Öt-
let szinten lehet közösen fejleszteni egy 
városi termelésből készült hústerméket, 
ami jellemzően csak itt kapható, image 
és üzletépítés céljából.”

Török Sándor, önkormányzati képvise-
lő (Szövetségben Gödöllőért) a Budapesti 
Árutőzsde egykori elnöke tapasztalatból 
ismeri, hogy mit jelent a szinergia pénzpi-
ac és a települések között:

A Szövetségben a gödöllőiekért egyesület megalakulása óta a helyben élő emberekkel és itt működő szer-
vezetekkel, intézményekkel és gazdasági szereplőkkel konzultálva gondolkodik a város jövőjéről. Ezt tá-
masztja alá a rég nem látott méretű felmérés, ahol bárki megfogalmazhatta a véleményét a lakosság kö-
réből. Majd egy nyitott fórumon szakértő bevonásával formálódtak a gondolatok a szebb jövő érdekében. 
Az egyik fontos kérdéskör a gazdaságfejlesztés volt, így ezen a téren jártas és a gazdasági életben szereplő 
szakembereket kérdeztünk meg.

Gödöllői víziók 
 - fókuszban a gazdaságfejlesztés
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VALÓS SZÖVETSÉGBEN A GAZDASÁG  
SZEREPLŐIVEL KÖZÖSEN LEHETSÉGES:
• a város gazdasági szereplői közti konstruktív és jövőbe tekintő párbe-
széd elindítása a város jóléte érdekében,

• a városban lévő szakképzés és színes oktatási paletta összehangolása 
a helyi gazdasági potenciálokkal, perspektívák biztosítása fiataljaink-
nak, mérsékelve a munkaerő elvándorlását

• a fővárosba ingázók helyi gazdaságban történő foglalkoztatásának 
elősegítése,

• a helyi gazdasági szereplők részvételének minél szélesebb és mélyebb 
bevonása a helyi- és kistérségi fejlesztési tervezésbe és a projektek 
megvalósításába,

• stratégiai együttműködések létrehozása, amely keretet és projekteket 
biztosít a fentebb kiemelt területeken.

„A jelenlegi gazdasá-
gi helyzet és a jövőbeli 
kilátások egyre inkább 
felvetik egy gazdálko-
dó önkormányzat sze-
repének fontosságát. 
Értékteremtő szerep-
körrel és a helyi gaz-
daság proaktivitásával 
az önkormányzatnak 
növelni kellene az ön-
álló vagy partnerségi 
együttműködéssel lét-
rehozott vállalkozása-
it. A helyi értékekre és potenciálokra épülő 
beruházások és gazdaságélénkítő progra-
mok kiaknázása a helyi vállalkozókkal és 
közösségekkel együtt jelentős hatást ered-
ményez. Gondoljunk csak olyan nagyobb 
projektekre, mint a Gödöllői Királyi Kastély 
további tervei vagy az egyetem előtt álló 
fejlesztések: közös párbeszéd mentén min-
den helyi szereplő megtalálja a maga sze-
repét! Nemzetközi- és hazai példák isme-
retében megfontolandó lenne egy városi 
fejlesztési alap létrehozása delegált vá-
rosfejlesztési társaság közreműködésével, 
amely forrásként szolgálna a helyi ingat-
lan-, energetikai- vagy gazdaságfejlesztési 
projektekben.“

Dr. Lantai Csaba, a Gödöllői Innová-
ciós és Logisztikai Park ügyvezető igaz-
gatója korábban alpolgármesterként is 
tevékenykedett, így valós összehasonlí-
tási alapja van. A gödöllői gazdasági élet 
jelentős hányadát magába tömörítő park 
vezetője belülről látta, hogy mi hiányzik az 
önkormányzat gondolkodásából:
„A Gödöllői Üzleti Parkban párhuzamo-

san jelenleg három fontos fejlesztés zajlik. 
Lassan befejeződik a második fázis 34 te-
lek eladásával, így az előző fejlesztési cik-
lussal együtt 84 telek talált új gazdára. A 
vásárlók között feltűnt két nagyvállalat is, 
amelyek öt, illetve hét telket vásároltak és 
nagyobb üzem létesítését tervezik. Ezzel  
párhuzamosan lassan befejeződik a har-
madik fázis tervezése, melynek keretén 
belül 38 telek értékesítését tervezzük. Itt 
kifejezetten kis alapterületű telkeket alakí-
tottunk 1000 m2 körüli nagyságban, ahová 
kis- és közepes magyar vállalatokat vá-
runk. Mind a három fázissal egyidőben be-
fejeződött egy 15 hektáros terület, az úgy-
nevezett negyedik fázis előkészítésének 

tervezése is. Itt jelenleg három multinacio-
nális vállalattal tárgyalunk, egy angol ipa-
ri szigetelő anyagokat gyártó céggel, egy 
kínai biotechnológiai 
céggel és egy koreai 
fagyasztott élelmi-
szereket előállító 
céggel. Az a célunk, 
hogy mindhárom 
vállalatnak helyet 
szorítsunk a terüle-
ten, de addig még 
nagyon sok megbe-
szélés vár ránk. Az 
Üzleti Park jelenleg 
az alap infrastruktú-
rával (víz- és szeny-
nyvízhálózat és gáz-és áramellátás) jól 
ellátott, bár a nagyobb termelő cégek 
jelentősebb kapacitást igényelnek, amely 
jövőbeli fejlesztési kérdéseket vetnek fel. A 
megújuló energiák tekintetében négy há-
lózatra termelő 0,5 MW-os naperőmű van. 
Arról, hogy saját vezeték hálózaton, sziget-

szerűen működő, a parkban 
lévő cégeknek áramot eladó 
erőművet hozzunk létre, 
már folyik egy külső partner 
bevonásával gondolkodás, 
jelenleg ott tartunk, hogy 
felmérjük a nagyobb cégek 
igényeit egy ilyen szolgál-
tatásra. A betelepülő cégek 
kutatás és fejlesztési profillal 
akkor válhatnának érdekes-
sé a számunkra, ha lennének 
olyan közös kapcsolódásaink 
felsőoktatási intézménnyel, 

amelyen megjelenhetnének oktatást tá-
mogató, kutató és fejlesztő cégek. Fontos 
továbbá kiemelni az ipari park jövőbeli fej-

lesztéseinek és kihasználtságának tekinte-
tében, hogy egy gazdasági társaságokat 
érintő átgondolt adópolitikára lenne szük-
ség a városban, melyet együttesen kellene 
vizsgálni a kistérségben meglévő és meg-
jelenő ipari parkok kínálatával.”

GDL-SZG

KUTATÁS-FEJLESZTÉS  

IPARI TERÜLETEK REHABILITÁCIÓJA 

 ALKÖZPONTOK KIALAKÍTÁSA

LOKÁLIS ÉLELMISZER KUTATÁS ÉS TERMELÉS KÖZÖSEN 

GÖDÖLLŐI VÁSÁRLÓIGÉNY ELSŐDLEGES KIELÉGÍTÉSE 

 GAZDASÁGÉLÉNKÍTŐ PROGRAMOK, K+F FÓKUSSZAL 

VÁROSI FEJLESZTÉSI ALAP LÉTREHOZÁSA 

 HELYI GAZDASÁG ÉS OKTATÁS KÖZÖS NEVEZŐRE HOZÁSA

 ÁTGONDOLT, HATÉKONY ADÓPOLITIKA
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Ha lehetne ilyen jelzőt aggatni egy 
városra, akkor Gödöllőre illene az „or-
szág fenegyereke” kifejezés. Egy kicsit 
mindig kilógott a sorból, amelynek hol 
előnyét élveztük, hol hátrányát szen-
vedtük el. Gondoljunk csak arra, hogy 
az egyetlen falu volt a kontinensen, de 
talán a világon is, amelynek egyeteme 
volt! De mely város ne érezné jobban 
magáénak Sisit, mint Gödöllő? Hol 
máshol írhatta volna meg Kossuth a 
Függetlenségi Nyilatkozatot, mint a 
kastélyunkban, vagy hova ment vol-
na Petőfi a Robin Hood-ot lefordítani, 
mint településünkre? Néha csak úgy 
megtörténtek a dolgok, mint amikor 
egy csínytevés után még fel sem tudja 
mérni a gyermek, hogy mit is tett.
Ilyesmit élhetett át a város a rend-

szerváltás idején is. Gödöllő volt az 
első település, amely meg merte lép-
ni a kommunizmus utolsó, de már 
recsegő-ropogó időszakában, hogy 
visszahívta Cservenka Ferencné or-
szággyűlési képviselőt, s helyette Ro-
szík Gábort, az első demokratikusan 

megválasztott honatyaként juttatta a 
Parlamentbe. Derék tett volt, lássuk 
be! Aztán elindult a lavina, átalakult az 
ország és 1990-ben önkormányzatot is 
választhatott a nép, amikor elfoglalta 
máig is a székéhez ragaszkodó helyét 
Gémesi György polgármester. Ámu-
lattal néztük és néztek bennünket is 
sokan az országban, hiszen egy olyan 
„páros” igazgatta a város ügyeit a ma-
guk területén, akik korszakuk megha-
tározó, de mindenképpen karakteres 
figurái voltak. Az országos események 
is haladtak, mígnem 1991. június 19-én 
pezsgőt bonthattunk az „ideiglenes”, 
40 éves szovjet megszállás végének 
örömére, hiszen az utolsó idegen kato-
na is elhagyta az országot. Sokan csak 
csendben, otthonukban tették ezt, 
mi itt, Gödöllőn ennek is megadtuk a 
módját. Egy év múlva, 1992-ben már 
az Alsóparkban pompázott Velekei 
József Lajos alkotása, a Világfa. Az az 
alkotás, amelyben talán többen, több 
dolgot, alakzatot és fogalmat láttunk, 
de mindannyian büszkék voltunk rá, s 

egyúttal gödöllői mivoltunkra. 
Attól kezdve egy emberként 
ránk figyelt az ország minden 
év júniusának utolsó szombat-
ján, hiszen tradícióvá kinőve 
magát, közösen ünnepelhet-
tük a Magyar Szabadság Nap-
ját színvonalas és nagyszabású 
előadásokkal. Felemelő érzés 
volt átélni évről-évre azt az 
egyre természetesebbé váló 
jelenséget, ami így szól: sza-
badság. Talán - mint általában 
mindennel az életben - köny-
nyen hozzá is szoktunk a jóhoz. 
Ki tudja? De valami történt. El-
telt szűk két évtized, amely sok 
idő. S gyülekeztek a viharfel-
hők Gödöllő egén - több oldal-
ról is. Éreztük a légnyomáson, 
hogy valami nincs rendben, s 
ha nem az eredeti utat járjuk, 
akkor most biztos rosszul sül-
het el a dolog, s már nem is a 
gyermeki csínytevések forog-
tak kockán. De a belső jelek 

A fában rekedt remény
15 éve már, hogy 2008 nyarán belecsapott egy villám  

az Alsóparkban álló Világfába, amely kettétört. S vele még valami tört ketté.
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nem voltak elég erősek és 
lecsapott a villám. Pont oda és 
akkorát, amely több volt egy pofonnál. 
A Világfa kettétört. Szárnyaszegett lett 
és elszomorodtunk. Mint ahogy Géme-
si György 2020. évi beszédében fogal-
mazott: „Mintha üzent volna az ég szá-
munkra, hogy valami nincs rendjén... 
Mintha a mi szabadság vágyunkat 
és nagyon sok kezdeményezé-
sünket is egy villám kettévágta 
volna.” S valóban sok minden 
nem volt rendjén. A csínyte-
vő gyerek felnőtt, nagyon is 
felnőtt. A csínytevései már 
súlyosabb kategóriába estek, 
s noha hiába figyelmeztették 
jóakarói, támogatói, az őt szeretet-
tel körülvevők, mit sem figyelt rájuk. 
És bekövetkezett az, amely jelzést még 
mindig nem vett magára. Felépült egy 
másik Világfa. Nem ugyanolyan, mint a 
régi, de annak a helyén áll. Más a for-
mája, más a jelentése. Ugyanoda és 
ugyanúgy járunk ünnepelni, de vajon 
mennyire lehet hiteles és érző ebben 
a formában? Olyan ez, amikor eltörik 
a lábunk. Aztán összeforrnak a cson-
tok, de már sosem lesz olyan, mint 
azelőtt. Kicsit érezzük a front előtt, 

olyan gyorsan sem tudunk futni 
vele, de nekiiramodunk, mintha 
mi sem történt volna. Pedig fel 
kell mérni a bennünk rejlő lehe-
tőségeket és a belőlünk kivesző 
értékeket. Meg kell állni és meg 
kell hallgatni, ha kell, csak hall-
gatni kell. Mert ha fittyet sem 
hányunk a jószándékúakra, na-
gyobb is lehet a baj. A rehabili-
táció fontos dolog, legtöbbször 
a siker kulcsát jelenti. De ha „át-
ugorjuk”, az könnyen visszaüthet. 
Az orvost is és magunkat is be 
lehet csapni, de a szervezetün-
ket nem. Valami megváltozott. 
Érezzük belülről, de nem akarunk 
róla tudomást venni és elfogadni 
sem szeretnénk, mert bennünket 
a mai napig körülvevő „újak” azt 
mondják, ezt nem is kell elfogad-
ni, ez így van jól. És elhisszük. 
Elhisszük, hogy lehet mást hir-
detni, lehet más értékrendszert 
mutatni, s azt hinni, hogy az új 
Világfa szárnyai is az égig érnek, 

miközben a régi, kezeit összekulcsol-
va rogyott mélyen a földbe. A jelek 
beszédesek, oda kell rá figyelnünk. 
Itt Gödöllőn nem tettük. Pedig a vágy 
bennünk van, az az eredeti vágy, amit 
nem baj, ha már kisebb lendülettel, 
de megtanítva az utánunk jövőknek, 
nekik teret adva és őket támogatva, és 
csillogó szemeikben táplálva az erede-
tit és a jót. Mert ha elhisszük magunk-
ról, és elhitetik velünk, hogy ezt csak a 
rendszerváltók tudják, akkor nagy baj 
van. Az ember cserélhet „barátokat”, 
áltathatja magát azzal, hogy a régiek 
rosszat akarnak és az újak mondják, 
mi a jó. De ettől még benne rekedt va-
lami a régi Világfában: a reményünk. A 
remény meghalt Gödöllőn. Túlhordtuk 
a (villám)csapás után fájó időszakot. 
Ahhoz túlságosan is, hogy higgyünk 
annak megváltoztathatóságában. 
De tennünk kell. Mint ahogy Gémesi 
György fent nevezett, 2020-ban mon-
dott ünnepi beszédének, egyfajta 
beismerő vallomással is felérő záró 
gondolatai hangzanak: „Van mit ten-

nünk. Menjünk úgy haza, hogy viszünk 
magunkkal gondolatokat és építsük 
tovább azt a közösséget, amelyik ott 
van az ország élvonalában... És ennek 
az egyik oka az, hogy ebben a város-
ban nem politikai harcok, nem acsar-
kodások, nem háborúk, hanem értékek 
mentén való együttgondolkodás van a 
többség részéről.”
1993 nyarán, néhai Antall József mi-

niszterelnök úr halála előtt pár hónap-
pal még a Világfa előtt nyitotta meg a 
gödöllői cserkész világtalálkozó 60. 
évére rendezett emléktáborát. Eltelt 
azóta 30 év, de 2008 nyarán szinte nap-
ra pontosan kettéhasította a villám ezt 
az időszakot az első és második más-
fél évtizedre. Vajon mit tartogat szá-
munkra a harmadik periódus, Gödöllő 
a fában rekedt reménnyel tekinthet-e 
a következő tizenöt évre? Hiszen az 
„antalli örökség” is már csak remény-
ként maradt meg nekünk, mert akinek 
ápolnia kellett volna és magáénak val-
lotta, másként cselekedett.

GDL

VÉLEM
ÉN
Y



www.gdl.huGDL - PELIKÁN 2023. május 25.12

Évtizedekig elhagyatottan állt a város 
közepén a Gödöllői Királyi Kastélyhoz 
tartozó barokk műemlék épület, amely-
ben egykor a jószágkormányzó élt. A 18. 
század közepén emelt épület az 1848-as 
szabadságharc idején orosz parancsnok 
bérelt lakása, avagy kvártélya volt. Ké-
sőbb az uradalom hivatalnokai éltek itt, 
majd Ferenc József tulajdona lett, amely 
utána elkészült a nyugati homlokzat fa-
verandája is. Átmenetileg a királynő ud-
varmestere és a várkapitány is használta, 
innen a Várkapitány Lak elnevezés. 1920 
után a kormányzói testőrség laktanyája is 
volt, ezért a Testőrlaktanya névre is „hall-
gat”. Később újság szerkesztőségként is 
funkcionált, kulturális műhelyként szol-
gált rövid ideig, majd állapota a háború 
óta folyamatosan romlott, de a rendszer-
változás utáni új tulajdonos sem állította 
helyre az épületet. Történt ugyanis, hogy 
a Gödöllői Királyi Kastély Kht. alapítása-
kor a testőrlaktanya épülete és a hozzá 
tartozó telek a város apport részeként a 
társaság tulajdonába jutott, de 1996-ban 
eladásra került. Az ingatlan-együttest 28 
millió forintért vásárolta meg a gödöllői 
Dimensio Kft., amelyhez a Kastély Kht-ban 

résztulajdonos gödöllői önkormányzat 
képviseletében Gémesi György írásban is 
hozzájárult. Az új tulajdonos lakó- és iroda 
funkciókra kezdte el a tervdokumentáci-
ókat előkészíteni, miközben növekedtek 
az állagmegóvási költségek és a közterü-
let-használati díjak. 2004 év elején sikerült 
beadni a rekonstrukciós terveket a Kultu-
rális Örökségvédelmi Hivatalnak (KÖH), 
de Gödöllő Város Jegyzőjéhez továbbí-
tott kéréshez szakmai okokra hivatkozva 
a város nem járult hozzá, így a felújításra 
és átalakításra nem kapott engedélyt a tu-
lajdonos. Újabb másfél év telt el, de ismét 
negatív állásfoglalás született a jegyzőtől, 
ami azért érdekes, mert az 1996. június 
24-én aláírt szerződésben a város is támo-
gatta a többfunkciós épületegyüttes hasz-
nosítását. 2006 nyarán a jegyző kifogása 
elsősorban mégis az volt, hogy a tervdo-
kumentáció nem egyfunkciós felújításról 
szól, valamint a parkolóhelyek hiányát 
is kifogásolta. További két év telt el, ami-
kor a folyamatos egyeztetések után 2008 
nyarán végre építési engedélyt kapott a 
tulajdonos. De a tervek ekkor már nem 
azt tükrözték vissza, amire a vállalkozó 
egykor még motivált volt és üzleti lehető-

séget látott az épület 
hasznosításában. Pár 
hónap múlva, a pénz-
ügyi válság idején le-
álltak a pályázatok, de 
már a befektetők sem 
tolongtak, akik egy-
másnak adták volna a 
kilincset az ötlet meg-
valósítása érdekében. 
Így elindult egy újabb 
tárgyalás a város és 
a tulajdonos között, 
hogy a közben még 

jobban lepusztult állapotú épületet visz-
szaveszi a gödöllői önkormányzat. Egé-
szen 2010. szeptember 16-ig kellett várni, 
amikor Gödöllő Város Önkormányzata a 
Szabadság út 2. szám alatt álló épületet 
nettó 75 millió forintért visszavásárol-
ta. Ez egy vagyonértékelés alapján került 
kiszámításra, ami az infláció miatt lett az 
eredeti összeg több mint két és félszere-
se közel másfél évtized után. A fő gondot 
inkább az épület aládúcolás ellenére tör-
ténő további állagromlás okozta, és az a 
furcsa tényező, hogy az eladáskor aláírt 
szerződésben támogatott többfunkciós 
épület felújításától eljutottunk addig, 
hogy a szakhatósági állásfoglalásokban 
ebből a város kihátrált, így mire elértek 
volna egy kompromisszumos állapotig, 
a gazdasági válság közbelépett. Ezzel pe-
dig szinte bizonyossá vált, hogy a 2011 
januárjától Magyarország által otthont 
adó Európai Unió soros elnöksége alatt a 
Testőrlaktanyával szemben álló Gödöllői 
Királyi Kastélyba úgy jönnek magas rangú 
személyek miniszteri szintű tanácskozá-
sokra, hogy egy lepusztult épület látványa 
fogadja őket a túloldalon. Az épület keleti 
falának déli vége és a déli fal összedőlés 
közeli állapotba került, valamint a föld-
szinti tér is összeomlással fenyegetett. 
Arra maradt idő a hátralévő negyedév-
ben, hogy fehér állványhálóval eltakarták 
a romos épületet. Ismét állapotfelmérés 
történt és elkészültek a különböző szakvé-
lemények, így főleg sürgős statikai segély-
kiáltás érkezett az épülettől, amelyre közel 
5 millió forintot szánt a város. A tárgyalás 
nélküli közbeszerzési eljárásra két bu-
dapesti és egy rétsági vállalkozást hívtak 
meg, így nem került fel gödöllői cég a lis-
tára. A statikai megerősítés után mintegy 
három évvel a tető és a veranda faszerke-
zetének rekonstrukciója következett, itt a 
város a tetőre 8 millió forint támogatást 
kapott a Nemzeti Kulturális Alaptól (NKA). 
Ugyanezen év első felében Gödöllő elin-
dult a Norvég Alap Városi épített örökség 
megőrzése és megújítása című pályáza-
tán, de a programot közben leállították, 
így a 2016 tavaszára tervezett átadás nem 
jöhetett létre. Ezért Gödöllő Város Önkor-
mányzata úgy döntött, hogy saját forrást 

Valószínűleg sokan emlékszünk Kevin Costner és Whitney Houston 
romantikus drámájára, amikor a híres énekesnőbe szerelmes lesz a 
védelmét ellátó személy. Hasonló végzetre jutott a Várkapitány Lak is 
Gödöllőn, mert a hányatott sorsú barokk műemlék épületet végül si-
került megvédeni a teljes enyészet elől, de azóta olyan szoros kapcso-
lat alakult ki az épület és annak „védelmezője” között, hogy az épített 
örökség fenntarthatósága mintha már nem is lenne fontos.

Több mint Testőr(laktanya)KÖ
ZÉ
LE
T



2023. május 25. www.gdl.hu GDL - PELIKÁN 13

biztosít a költségvetésből évente, amíg 
el nem készül vagy nem lesz pályázati le-
hetőség. A 2016-2019-es évek kiadásait 
nézve hozzávetőlegesen 444 millió forint 
önerőt szánt a város négy év alatt, ami a 
75 milliós visszavásárlási árral együtt a fél 
milliárd forintot is meghaladó összeget 
jelentett. Az NKA Örökségvédelmi Kollé-
giuma a négyéves felújítási stádiumban 
összesen 16 millió forinttal támogatta a 
rekonstrukciós folyamatokat. Több évti-
zedes romokban eltöltött időszak után, 
2019. szeptember 21-én, az önkormány-
zati választások előtt három héttel adták 
át a Testőrlaktanyát. 2020 áprilisában az 
épület rekonstrukciós munkája a műem-
lék szakma részéről elnyerte az ICOMOS 
díjat. A FIABCI Nemzetközi Ingatlanszövet-
ség is különdíjjal ismerte el a Várkapitányi 
lak pusztulástól való megmentését, teljes 
körű műemléki helyreállítását.
Eredetileg az épület földszintjére ide-

genforgalmi információs pontot, több-
funkciós kiállító-, oktató- és rendezvény-
termet, művészeti boltot és kulturális 
programirodát terveztek. Az emeleti szint-
re pedig bemutató- és látványkonyhával 
kiegészülő gasztrokulturális műhelyt, 
illetve interaktív múzeumi kiállítótereket. 
Az előző tulajdonos terveinél a városnak 
problémája volt a többfunkciós hasznosí-
tással kapcsolatban és hiányolta a parkoló 
kialakításokat is. Ehhez képest 2019 őszén 
egy parkoló nélküli többfunkciós épület- 
együttes került átadásra. Azóta tudjuk, 
hogy a 2017-ben öt évre bérleti szerződést 
kötött Karácsonyház a megújult épület-
ben is folytathatja munkáját 2027 január-
jáig. A többi időszak hasznosításáról vagy 
éppen a fent felsorolt funkcionalitásokról 
jelenleg nem sok konkrétummal szolgál 
a város. Furcsa módon történtek székbe-
szerzések a pandémia évében 4,5 millió 
forintos tételben, amikor nem lehetett 

rendezvényeket tartani, de ugyanezen 
évi költségvetésben tervezték a környezet 
rendezését és az épület üzleti célú haszno-
sítását, ami a járványügyi veszélyhelyzetre 
való tekintettel leállt. 2022 márciusában a 
város pályázatot nyújtott be az NKA szá-
mára a Várkapitány Lak állagmegóvása ér-
dekében végzendő vízelvezetési feladatok 
kivitelezése miatt, amelynek pikantériája, 
hogy az épület pincéje sok esetben vízben 
áll, így a szépen felújított épület mellet-
ti járdákhoz folyókákat telepítenek és a 
csapadékelvezetést a közeli alsóparkba 
irányítják. A várható beruházási költség 35 
millió forint, amelyhez 20 millió forint sa-
ját forrást kellett az általános tartalék ter-
hére biztosítani, amely még várat magára.
Mondhatnánk, hogy itt tartunk most 

és valóban örömteli, hogy Gödöllő váro-
sának sikerült egy újabb épített öröksé-
get megmenteni az utolsó pillanatban. 
Sok időbe telt, de mondhatni: jó munká-
hoz idő kell. Az egyik szemünk tehát ne-
vet, hogy visszakapta egykori impozáns 
külsejét az épület. Az 500 millió forintos 
önerőt is meghaladó felújítási munkák 
és előre ismert további éves kiadások 
mellett mégis fáj az ember szíve, hogy az 
épület eredeti terveiből alig látunk vala-
mit. De a Karácsonyház négy havi bérle-
tén, így évi másfél millió forintos bevé-
telén kívül üzleti célra nincs hasznosítva 

a Lak, és nem is látni fenntarthatóságot 
segítő lépéseket a város közepén pazarul 
felújított barokk épületben. Így persze 
nincs is értelme parkolót építeni, amit 
egykor a város jegyzője hiányolt. Továb-
bi érdekesség, hogy a Testőrlaktanyáról 
egyszer sem hallottuk, hogy az energia-
válság miatt mérsékelni kellene annak ki-
adásait (mértékét sem tudjuk), bezárása 
pedig végképp nem volt terítéken. A vá-
ros vezetése szó szerint megmosolyogta 
azt az alternatív ellenzéki indítványt is, 
hogy a Testőrlaktanyába kerüljön át a hi-
vatal egy része. Ezzel szemben a polgár-
mester kabinetfőnöke, L. Péterfi Csaba 
itt új bútorokkal stúdiót rendezett be, 
ahol nem tudni, hogy milyen pénzügyi 
forrásból veszik fel a kulturális, civil és 
sport magazin műsorokat, vagy épp az 
érezhetően jövő évi kampányra készülő 
politikai sorozatot, de az önkormányzat 
kommunikációs vezetőjének is kell per-
sze műsor. Nem egy, hanem mindjárt há-
rom sorozat, biztos, ami biztos. Az ember 
érzése, hogy Gémesi György szerint (de 
leginkább általuk) „kivéreztetett” ön-
kormányzatnak titulált városban bármit 
megenged politikai tanácsosának, aki 
persze ehhez ért is, így élvezi ennek min-
den percét és a titokzatos források min-
den forintját. Mindenesetre úgy tűnik: 
rövidebb-hosszabb ideig áthelyezte ide 
székhelyét egy másik barokk épületből, 
a Királyi Váróból, pedig ott is „dőlt a lé”.
A Több mint testőr film románcának 

konklúziója, hogy nem szabad összeke-
verni a munkát érzelemmel. Gödöllőn 
is csak reménykedhetünk abban, hogy 
a szintén önerőből, mégis több milliárd 
forintra rúgó régi-új városháza előbb-
utóbb felépül a központban, így a város-
vezető szerint „puritán”, épületben lesz 
egy kis iroda tanácsosának is.
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Vissza kell ugranunk az időben egé-
szen 2000-ig, amely év július 1-jétől, az 
első Orbán-kormány idején, a Széche-
nyi-terv keretein belül Nemzeti Lakás-
program nevet viselő bérlakás-építési 
lehetőség tárulkozott az önkormány-
zatok elé. Az akkor még országgyűlési 
képviselői mandátummal is bíró Gé-
mesi György polgármester vezette 
önkormányzat 2001 februárjában kap-
va kapott is az alkalmon. A megvaló-
sításhoz az állami program 350 millió 
forintjához a város a telket és 120 mil-
lió forint önrészt biztosított, így 70:30 
százalék arányban azon örömteli ese-
ményeknek nézhettünk elébe, hogy 
lakásokat épít a város. A Szent János 
és Lumniczer utcák találkozásánál ta-
lálható sarok tökéletesnek bizonyult a 
43 lakás kialakítására, hiszen a szom-
szédos, szintén lakótelepi épületek 
(Kör és Szőlő utca) kivitelezését végző 
cég korábbi építési felvonulási területe 
környezetében is odaillett, s óriási igény 
mutatkozott a lakásokra. A közbeszer-
zési kiírásra két cég, összesen három 

ajánlatot nyújtott be. A legolcsóbb, 425 
millió forintról szóló Contur-Bau Rt. 
ajánlata alaki és tartalmi hiányosságok 
miatt lett érvénytelennek minősítve 
a testület által. Végül a GÉV HUNIBER 
Kft. 499 millió forintos ajánlata nyert, 
amelynek vezetője, Csaba Antal tagja 
volt Gémesi mellett az első, szabadon 
választott képviselő-testületnek. A vé-
gül 523 millió forintos fejlesztés után, 
egy ünnepség keretében került átadás-
ra a három épület 43 lakása (17 darab 
másfél szobás, 44-49 négyzetméteres, 
10 darab kétszobás, 45 négyzetméte-
res, valamint 16 darab egy plusz két 
félszobás, 58-60 négyzetméteres). Idáig 
az építkezés története, azonban a tel-
jesség megértéséhez fontos tisztázni, 
hogy milyen önkormányzati tulajdonú 
lakások vannak Gödöllőn, s azok mi-
lyen célt szolgálnak. Kár visszamenni az 
1990 előtti szocializmus időkre, misze-
rint a „mindent szabad, ami nem tilost” 
áthágó „szabályok” mellett sokszor 
olyanok is öröklakáshoz jutottak, akik-
nek csak szerencséje volt, vagy párttag-

sággal rendelkeztek és fontos emberei 
voltak a pártnak. Gödöllőiek elbeszélé-
se alapján sokszor csak erélyesebb fel-
lépés kellett a tanácsnál, hogy mielőbb 
– a személygépkocsikhoz hasonlóan 
- kiutalásra kerüljön a lakás, amelyet 
fizethetett a tulajdonos. Van, akinek 
persze fizetni sem kellett (annyit), felté-
telezhetően ehhez elég volt a kis vörös 
könyv. Gödöllőn rendelet rögzíti az ön-
kormányzat tulajdonában álló lakások 
és helyiségek bérletére vonatkozó sza-
bályokat. Településünk lakásgazdálko-
dásának megértéséhez fontos tudni: az 
önkormányzati lakások bérbeadásáról 
és a használati jogcím megállapításáról 
kizárólag a képviselő-testület hozhat 
döntést. A szociális célú bérbeadással 
és e célra rendelkezésre álló lakások-
kal a rászorulókat kell segíteni. Az ilyen 
célú ingatlanokat meg kell hirdetni, 
azokat pályázat útján lehet elnyerni. A 
nyertes pályázó kiválasztásánál fontos 
szempont a rászorultság és a fizetőké-
pesség. Összesen 11 ilyen ingatlannal 
rendelkezik a város (9 található a Har-
mat utcában, 2 pedig az Állomás úton). 
A leggyakoribb a költségelvű, illetve 
piaci elvű lakbér megfizetése melletti 
bérbeadás. Ezeket a Gödöllőn is nép-
szerű ingatlanokat kétféleképpen lehet 
bérbe adni: pályázat útján vagy munka-
köri lakás kijelölése által. A tények ked-
véért: Gödöllőn 54 darab, 19 és 65 négy-
zetméter közötti mérettel rendelkező 
piaci elvű lakbért fizető lakás van, míg a 
költségelvű lakbér megfizetése melletti 
bérbeadásra éppen az ominózus Deák 
Ferenc téri ingatlanok használatosak. 
A 20 évvel ezelőtt első ízben meghirde-
tett Deák téri lakásokra csaknem 400 (!) 
beérkezett pályázatot kellett elbírálni. 
Ez is mutatja, hogy valóban óriási volt 
az érdeklődés, és azóta is sokan szeret-
nék megoldani a lakhatásukat. Laká-
sok pedig nem nagyon épülnek, csak 
vállalkozók általi házak és társasházak, 
amelyek esetleges hitelfelvétellel tör-
ténő megvásárlása esetén fizetendő 

20 évvel ezelőtt, 2003-ban kerültek átadásra a Deák Ferenc téri 
bérlakások. Visszatekintésünkben sikersztoriról kellene beszá-
molni, de a tények és mára már az eredeti tervektől való eltérések 
napi szinten való alkalmazása miatt érdemes betekinteni a hivatali 
„csűrcsavarok” fondorlatos hátterébe.

Húsz éve adták át a Deák téri bérlakásokat
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havi törlesztési díj finoman szólva sincs 
köszönőviszonyban az önkormányzati 
lakások kedvezőbb és kiszámíthatóbb 
havi bérleti díjával. Gödöllő történeté-
ben egyedülálló időszak volt a 2002-
2006 közötti önkormányzati ciklus szűk 
első fele, amikor is egyenlő arányban 
érvényesítették érdeküket a lokálpatri-
óta képviselők és a velük szemben más 
nézeteket valló városatyák. Így sikerült 
konszenzusra jutni a lakások odaítélési 
technikáját illetően. Egy bírálóbizottság 
előzetesen megszűrte a több száz je-
lentkezőt, végül a 147 kalapban maradt 
pályázót, lakástípusonként talán a legi-
gazságosabb módon, sorsolással húz-
ták ki, így elindulhatott az első 5 éves 
„ciklus” a vadonatúj ingatlanokban.
Ezt egy életen át kell játszani?
Fontos szempont volt az induláskor 

az úgynevezett „fészekrakó” program, 
hogy a fiatalok helyben maradhassa-
nak, így minél több ifjú párnak legyen 
lehetősége az olcsó lakbér mellett 
annyi pénzt megtakarítani, hogy leg-
később a bérleti szerződés lejártával 
saját, önálló ingatlanban gondolkoz-
hassanak és az általuk használt lakás 
ismét bérbe adható legyen másik há-
zaspárnak. Húsz év alatt sok minden 
változott. Ebbe beletartozik a polgár-
mester családpolitikája is, hiszen a 
számára folytonos többséget biztosító 
lokálpatrióták (2019 óta a körzetében 
34 szavazatot kapott, kompenzációs 
listáról egészen az alpolgármesteri szé-

kig becsúszó Bajkó Norberttel kiegé-
szülve) mindent megszavaznak, amit 
eléjük tesznek. Így a politika győzött a 
család ellenében, ahol nem számít a fi-
atalok helyzete és az sem, hogy hányan 
szeretnének legalább egyetlen ötéves 
időtartamra pályázni ezekre a lakások-
ra. Persze jogi út(vesztő) mindenre van, 
így a helyi rendelet szabályozza, hogy a 
lakások határozott időtartamú bérleti 
jogviszonya meghosszabbítható (pia-
ci lakbér elvű lakásnál 3 évvel, a Deák 
térieknél 5 évvel), ezért az előterjeszté-
sekkel szemben az ellenzék sem tud mit 
kezdeni. Így történhet meg, hogy a nagy 
érdeklődés ellenére sokszor a lakások-
ban élő személyek bérleti szerződés 
hosszabbítására irányuló kérelmét a 
polgármester vagy jegyző előterjeszté-
sére úgy szavazza meg a testület, hogy 
az el sem jutott a pályázatig. Törvé-
nyes? A helyi rendelet értelmében min-
denképpen, de az erkölcsi része nem 
egy esetben erősen megkérdőjelez-
hető, igazságosnak pedig semmiképp 
sem nevezhető. Hogy mennyire fittyet 
hány a városvezetés az eredeti célokra 
és a Deák tér igazi jelentőségére, arra a 
2023. március 16-i képviselő-testületi 
ülésen történtek mutatnak rá, amikor 
négy olyan lakás bérleti viszonyának 
újabb öt évvel történő meghosszab-
bításáról döntöttek, amelyek bérlői 
a kezdetek óta, azaz 2003-tól folya-
matosan, immáron 20 éve élvezik a 
kedvező bérleti feltételeket. Köztük 

van olyan is, amely családnak nem egy 
ismert és jól működő vállalkozása van. 
Magyarán nem számít, hogy egyáltalán 
szeretnének-e a gödöllőiek pályázni, 
mert a városvezetés javaslata azt juttat-
ja lakáshoz, akit csak szeretne.
Azt beszéli már az egész város
Az érdeklődők és pályázni szándéko-

zók csak mérgelődnek egy-egy pályá-
zat nélküli, „modernkori lakáskiutalás” 
kapcsán, amely nem sokban különbözik 
a kommunista időktől. Sőt a zuhanyhír-
adóban olyan hírek is napvilágot láttak, 
hogy nem feltétlenül a rendeletben fog-
laltak szerint szabályozott módon és 
rendeltetésszerűen használnak több in-
gatlant. Rossz nyelvek szerint raktárként 
vagy albérletként is üzemeltettek lakást. 
Ha ez utóbbi igaz, az az ügyeskedés ka-
tegóriáját bőven kimerítő dolog, hiszen 
az önkormányzati lakbér mértéke és a 
piaci albérleti árak között kettes szorzó 
van, így nem kevés tiszta hasznot lehet 
realizálni. Persze ezek is ellenőrizhetők 
(lennének), amennyiben erőforrás és 
akarat társul ehhez. Ugyancsak szándék 
kérdése ellenőrizni a szintén rendelet ál-
tal szabályozott életvitelszerű lakhatást. 
Persze tudjuk, a papír, illetve a kaputele-
fon és postaláda névtáblája sok mindent 
elbír, s ez utóbbiak valószínűleg alkal-
mazkodnak is a szerződésben foglal-
takhoz. Azaz, ha valaki egy, netán több 
gyermekkel kapott nagyobb lakást, ak-
kor ennek legalább a szerződésben és 
egyéb papírokon eleget tesz. Még akkor 
is, ha a Deák tértől egy utcányira egy 
másik ingatlan postaládáján is ugyana-
zon vállalkozó családnevei szerepelnek, 
mint az önkormányzati bérlakásnál, 
s akire fentebb már tettünk utalást. 
Mondhatjuk, hogy a másik ingatlanra 
„csupán” a vállalkozás van bejelentve, 
de ezt bizton kijelenteni zöldség lenne 
a részünkről, amely után nem győznénk 
mosni a szennyest. Ugyanakkor számos 
kérdést felvet a rendelet ellenőrzési sze-
repével és a hivatal jóhiszeműségével, 
esetleg szándékos rugalmasságával 
kapcsolatban.
Mennyi az annyi?
Cseppet sem elhanyagolandó szem-

pont egy-egy lakás elbírálásánál (már 
amikor pályázatig eljut egy ingatlan) 
a pályázó jövedelme. Ugyanis egye-
dülálló esetén a bérlőjelölt jövedelme 

Húsz éve adták át a Deák téri bérlakásokat
KÖ
ZÉLET



www.gdl.huGDL - PELIKÁN 2023. május 25.16

nem haladhatja meg a nettó 300 ezer 
forintot, minden más pályázónál ez az 
összeg legfeljebb 250 ezer forint lehet 
fejenként, havonta. Nehéz elképzelni, 
ugye, hogy egy éves szinten 100 mil-
lió forintnál nagyobb nettó árbevételű 
cég vezetője esetén a lakáshoz jutás 
feltételei adottak legyenek? Gödöllőn 
minden elképzelhető, amihez sokszor 
elég egy „élelmes” könyvelő, aki köny-
nyen „rászorulóként” mutatja ki a pá-
lyázót. Ezen szempontok alapján nem 
biztos, hogy sok gödöllői intézmény- és 
cégvezető illetékes bérlői jogviszony lé-
tesítésére, de erre „találták ki” a mun-
kakör ellátásának elősegítése céljából 
bérelhető lakásokat, amelyre szintén 
kitérünk.
Baráti pontozás?
Jelen írásunkban természetesen nem 

vitatjuk sok lakás bérlésének és bérlőjé-
nek jogosságát, de olyan anomáliákat 
is felfedezni vélünk, amely mellett nem 
mehetünk el szó nélkül, hiszen minde-
zek a Gödöllőn élő és pályázni vágyó, 
de így arról csak álmodozó emberek 
kárára történik. 2018-ban, az akkor reg-
náló képviselő-testület változtatott a 
rendeleten és a ritkaságszámba menő 
pályáztatásra egy képlet alkalmazá-
sával pontozásos rendszert vezetett 
be, amelyben a többi között a gödöllői 
munkahelyet, a városban való életvi-
telszerű élést és a gyermekek számát is 
pontozzák. Így nyert el egy lakást Nagy 
Péter, ma már lokálpatrióta önkor-

mányzati képviselő is, aki a közösségi 
médián fellelhető adatai szerint cég-
vezető – tehát „rászoruló”. 2022-ben 
aztán robbant a bomba, amikor egy 
bérlő hosszabbítási kérelmét elutasí-
tották, mondván nem a kérelmező él az 
ingatlanban életvitelszerűen, valamint 
a kérelem benyújtásakor a pályázónak 
tulajdonrésze volt egy ingatlanban. 
A történet pikantériájához tartozik az 
is, hogy a szóban forgó pályázó édes-
anyja mozgásában erősen korlátozott 
személy, aki a polgármestert személye-
sen sem tudta meggyőzni fogadóórá-
ján a döntés megmásításáról, csupán 
pár hetet kapott a kiköltözésre és arra, 
hogy további lakhatását megoldja. Más 
kérdés, hogy az ellenőrzések során a 
hivatal munkatársai egyszer sem ki-
fogásolták azt, hogy kivel találkoztak 
a lakásban. Szintén erősen aggályos, 
hogy 2019-ben, a pályázat elnyerésénél 
a kérelmező már résztulajdonosa volt 
egy ingatlannak, ám az akkori, Halász 
Levente (Lokálpatrióta Klub) vezette 
gazdasági bizottság előterjesztését és 
javaslatát ez a tény nem zavarta… Ér-
dekes összefüggés, hogy a szóban forgó 
kérelmező még a hivatal munkatársa-
ként jutott a kedvezményes bérleti díjú 
lakáshoz, ám a választások után „közös 
megegyezéssel” más irányt vett az útja, 
így az újabb lakás kérelme is elbukott.
A csomag része?
Megérkeztünk a gödöllői emberekben 

legtöbb ellenérzést kiváltó, a munkakör 

ellátásának elősegítése céljából bérel-
hető lakásokhoz. A képviselő-testület 
az önkormányzat szerve, intézménye, 
gazdasági társasága vezetőjének, dol-
gozójának – ha a munkaerő megszerzé-
séhez és megtartásához önkormányzati 
érdek fűződik –, valamint a városban 
közérdekű feladatot végző szervezet 
vezetőjének és alkalmazottjának la-
kásbérletet biztosíthat. Így a munkakör 
ellátásáig, de legfeljebb két évre köthe-
tő szerződés, ami papíron jól néz ki, de 
tudjuk, egy kérelem hosszabbítása csak 
sima formalitás. Jelen önkormányzati 
ciklusban, azaz 2019 októbere óta 90 
döntés született az önkormányzat la-
kásállományával kapcsolatos ügyek-
ről, amelynek csaknem egyharmada 
(29) munkaköri lakás kijelöléséről, 
vagy ehhez kapcsolódó bérleti szer-
ződések hosszabbításáról szóltak. 
Elképesztő szám, még úgy is, ha 29 
gödöllői család megélhetése is csupán 
csepp lehet a tengerben az igénylők 
összlétszámát illetően. Joggal vetődik 
fel a kérdés, hogy miért egyenlőbbek az 
egyenlők között az önkormányzat égi-
sze alatt dolgozók? Mivel kiváltságosab-
bak azoknál, akik ugyan máshol keresik 
meg a kenyerük javát, de pár „könnyí-
tett” év sokat jelentene számukra is a 
későbbi, reménybeli önálló ingatlan 
megszerzéséhez vezető úton? Ezen be-
lül is külön ki kell emelni azon önkor-
mányzati alkalmazottakat, akik vezető 
beosztásban dolgoztak a munkaköri 
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lakások odaítélésének idején, így az át-
lagfizetéstől magasabb javadalmazás-
ban részesültek és lakhatási gondjaikat 
valószínűleg másképpen, könnyebben, 
a piacról bérelve vagy vásárolva is meg 
tudták volna oldani. Nem beszélve ar-
ról, hogy a meghirdetett munkakörök 
egyikében sincs megjelölve a lakhatás 
megoldása a csomag részeként, így 
mindenki annak tudatában pályázik, 
hogy (vidékiként is) ezt meg kell ol-
dania. A döntések hátterében pedig a 
legtöbb embernek elfogadhatatlan az 
indok. Volt olyan eset is, amikor csak 
azért kapott munkaköri lakást egy ve-
zető, mert a sajátját eladta és még nem 
oldotta meg a lakhatását. Kit érdekel? 
– kérdezhetik sokan, nehezebb hely-
zetben lévők, akik szívesen fogadnának 
ilyen baráti gesztusokat. Amikor pedig 
egy nem gödöllői lakhellyel rendelke-
ző személy megpályázik egy gödöllői 
állást, akkor tudatában van annak min-
den hátrányával, mint például a lakhely 
és munkahely közötti utazással eltöltött 
idő. Ennek ellenére az indoklásban nem 
egy esetben ennek nehézsége szerepel. 
Kíváncsiak lennénk annak a több ezer 
gödöllőinek a véleményére, akik napi 
szinten ingáznak a fővárosba és más te-
lepülésekre dolgozni.
Barátok közt
Persze van ettől cifrább is, aki úgy 

nyert el gödöllői állást, hogy lakhelyét 
maga után hagyva került városunkba. 
Ezek közé tartozik Fekete Zoltán, a Gö-
döllői Piac Kft. ügyvezetője is, aki nóta-
énekes mivolta miatt többet szerepel a 
hírekben, mint foglalkozását tekintve. 
A 2014-es önkormányzati választás so-
rán a polgármesteri székéből leváltott 
barátját hívta ide Gémesi György az 
ország másik végéből, hiszen messze 

földön közelebb sem adódott erre al-
kalmasabb személy. Ha már jött, akkor 
látott, s győzött is, hiszen 2017 novem-
berében őt nevezték ki a piac élére. A 
győztes pedig mindent visz, ezért talán 
meglepetést sem okoz, hogy ugyan-
ezen naptól kezdve munkaköri lakását 
is élvezhette a Deák Ferenc téren. Noha 
két év után, vélhetően a kellemetlen-
ségek elkerülése miatt vállalta, hogy 
a havi 60 ezer helyett 120 ezer forint 
bérleti díjat fizet, de ez cseppet sem 
változtatott azon a tényen, miszerint 
egy olcsóbb, költségelvű bérleti díjjal 
bíró lakástól ütötte el az arra kandi-
dálni vágyó gödöllőieket. A 120 ezer 
forintot akkor a gödöllői kínálatból is 
el lehetett (volna) érni, ám a piac első 
embere a könnyebb és kényelmesebb 
utat választotta. A sor folytatható, 
mert a nyilvános előterjesztéseket ol-
vasva látható, hogy elegendő csupán 
bemondani a családbővítés iránti vá-
gyat, máris kellő megalapozottságnak 
bizonyul a nagyobb lakásba való át-
költözéshez. Vagy „barátként” tagnak 
lenni ugyanabban a színtársulatban. 
Indokokat bőven lehet látni, hiszen a 
hivatal egyik vezető beosztású mun-
katársa egyszerű kérelemmel élt, ki is 
jelölték számára a munkaköri lakást. 
Ezt két év múlva meghosszabbították 
számára, de alig egy év elteltével máris 
nagyobb lakásba költözhetett. Az in-
dok pedig elképesztő: a nagyobb gyer-
mek egyre sűrűbben alszik nála, illetve 
másik gyermeke megnősült és unoka is 
született, tehát dukál a nagyobb ingat-
lan. De mire a jó barát, ha nem segít? 
Ebben Gémesi György zseniális, hiszen 
az egyéni kéréseket rendelet óvja, jo-
gilag alátámasztva védhetővé teszi, az 
erkölcsi része pedig áthárítható azzal, 

hogy a testület dönt. Amúgy pedig tes-
sék pályázni! Már amikor lehet… Így 
képes uralni a gödöllői önkormányzati 
„ingatlanbizniszt”, aminek a végén pár 
ember mosolyog, sok száz pedig bosz-
szankodik.
Még, még, még, ennyi nem elég?
Szintén beszédes Varga Gyöngyi 

esete, aki a városba érkezésének ide-
jétől a Gödöllői Egyesített Palotakert 
Bölcsőde vezetője, s jelen megbízatása 
2026 nyár végén jár le. 2023 januárjától 
közel 1 millió forintra emelkedett az il-
letménye, szinte minden Lokálpatrióta 
Klub eseményen jelen van és tagja a 
hivatásától igencsak messze eső jogi 
és ügyrendi bizottságnak is, így nem 
kérdés a szolgálati lakás „jogossága” 
81.000 forintos havi összegért.
A tények makacs dolgok
Összegzésként álljon itt egy statiszti-

ka a 2019. évi önkormányzati választá-
sok óta eltelt 44 hónap önkormányzati 
lakásingatlanjait érintő döntésekről. 
A 90 döntésből 29 esetben jelöltek ki 
lakást vagy hosszabbítottak meg bér-
leti jogviszonyt munkakör ellátásának 
elősegítése céljából. Mindösszesen 4 
alkalommal, 13 lakás megpályáztatá-
sáról döntöttek, s csupán 9 alkalommal 
kötöttek szerződést pályáztatás útján. 
81 esetben – a szociális rászorultsá-
got is figyelembe véve – egyöntetűen 
döntött a Gémesi vezette testület a la-
kások bérlőiről. A számok maradnak, 
a tények pedig makacs dolgok. Talán 
elég önkormányzati alkalmazottnak 
lenni vagy besétálni a polgármesterhez 
a családalapítási vagy bővítési terve-
inkkel? Nos, kedves gödöllőiek, adott 
a feladat, lehet próbálkozni! A sikeres 
„jelszóra” minden érintett vevő.
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A Szilhát – Szőlő – Bajcsy-Zsilinszky 
utcák találkozásánál lévő körforgalom 
költségvetési tárgyalásánál a városveze-
tés elsősorban a közlekedésbiztonságot 
helyezte előtérbe. A lakosság általános 
igénye valóban a körforgalom, ez számos 
médiumban olvasható és szakmailag is a 
legjobb megoldás. Azt nem tudni, hogy 
a fent említett hármas elágazás miért 
veszélyesebb más hasonló, vagy a biz-
tonságot nézve talán még fontosabb fej-
lesztési csomópontoknál, de ne legyünk 
elégedetlenek, ha Gödöllőn szökőéven-
ként, jelesül választási ciklusonként épül 
egy ilyen, akkor annak bizony örülni 
kell… Vagyis kellene, mivel a körforgalom 
tervezetének hírére az ott élő vállalkozók 
már nem jártak örömtáncot és nem is re-
pestek a boldogságtól. Ezért megkeresték 
a hivatalt, aki konzultációra hívta az ingat-
lan-tulajdonosokat, hogy beszámoljanak 
a fejlesztésről és a megvalósítás utáni vál-
tozásokról. Magazinunk is megkereste az 
egyik érintett vállalkozót, Samu Zoltánt, 
aki elmondta, miért nem tartják jó ötlet-
nek a körforgalmat: „Nem a körforgalom-
mal van problémánk az itt élőkkel közösen, 
önmagában egy ilyen forgalomszervezési 
megoldás ideális. Azonban a legtöbb vál-
lalkozásnál, amiből sok van a környéken, 
ez gazdasági visszaesést fog eredményez-
ni, sőt a Bajcsy páros oldalán eleve csak 
irodák és kereskedelmi üzletek létesülhet-
nek. Ide sok magán- és céges ügyfél jár 
naponta, akik megállnak a boltok előtt, 
de a körforgalom létesítésével gyakorlati-
lag eltűnnének a parkolók. Ugyan minden 
ingatlan mögött van parkoló, de azt az itt 
élők és a munkavállalók használják, akik 
reggel megérkeznek és csak a munka után 
mennek haza. A napi forgalmat nehéz be-

engedni és nem is fér el sok autó, de a kika-
nyarodás is csak egyirányban történhetne 
a körforgalom kialakítása miatt. Parko-
lóhely hiányában a Kazinczy lakótelepi 
parkolókat fogják majd használni, onnan 
átjönnek hozzánk. Ez egy ördögi kör: az ot-
tani lakos hazaérkezik, de nem talál majd 
magának parkolóhelyet, mert elfoglalják 
az étterembe, kávézóba vagy a fodrászat-
ba érkező vendégek. Már édesapám is itt 
volt vendéglátós a ‘70-es évektől, nem em-
lékszem balesetekre. Viszont egyetértek, 
hogy a közlekedésbiztonság kiemelten 
fontos, így a beláthatatlan kereszteződés-
be kihelyezendő domború tükrökkel meg-
oldható ez a probléma.”
Egy szakember véleményére is kíván-

csiak voltunk, hogy mennyire indokolt 
a körforgalom ezen a területen. Erről 
Püspök István közlekedési üzemmérnö-
köt kérdeztük meg: „Ha valaki, akkor én 
körforgalom párti vagyok, szinte minden 
alkalommal hatékonyabb és jobb a folya-
matos forgalomszabályozás lehetősége a 
lámpás megoldás helyett. Viszont itt lakó-
ingatlanok és üzletek kapubeállói lenné-
nek a körforgalomban, ami elég veszélyes, 
és a 100 méterre elhelyezkedő másik ovális 
forgalomszabályozással együtt nem tu-
dom, hogy a közlekedésre milyen hatással 
lesz. Ha ettől eltekintünk, itt sem a körfor-
galom ténye a probléma, inkább a mérete. 
Bőven elegendő egy kisebb sugarú kör a 
tervezett 7 méteres belső rádiusz helyett (a 
teljes kör átmérője 26 méteres – a szerk.), 
ahol a helyi busz be tud hajtani és bár-
melyik ágán kijöhet. Ha a közlekedésbiz-
tonságot tesszük az első helyre, akkor ez 
megoldott, bár nem tudok arról, hogy ez 
a terület kiemelten balesetveszélyes öve-
zet lenne. A helyi vállalkozók évtizedek óta 

itt dolgoznak és adót fizetnek a városnak. 
Ha nem kapnak a várostól segítséget, leg-
alább ne vegyenek el parkolóhelyeket tő-
lük! De számomra sokkal érthetetlenebb, 
hogy elsőszámú célnak a nagy forgalom 
elterelését kellene figyelembe vennie a 
hivatalnak, amire a városnak ráadásul 
lehetősége is van. Ha nem a belváros irá-
nyába tereljük a forgalmat, akkor gyor-
sabb az áthaladás és sokkal kisebb lesz a 
terheltsége is ezen útszakasznak. A 2018-
ban megfogalmazott rövid- és középtávú 
közlekedési tervezésnél a nulladik számú 
ütem első helyén szerepelt a Haraszt kör-
zetből a Röges városrészbe történő utcai 
átkötések az M3 autópálya autószalon 
melletti oldalán, illetve a Széchenyi utca 
folytatása a Röges – Éva utcák felé, ahol 
önkormányzati telkek vannak, voltak. En-
nek kiépítését 2022-re tervezték, majd a 
Szőlő utcai szakasz két csomópontja jött 
a sorban. Az ovális csomópont egy évvel a 
tervezet után megvalósult. Ha szakmailag 
vizsgáljuk a város közlekedésének sza-
bályozását és a nagy forgalom miatt ve-
szélyes ez a csomópont, akkor miért nem 
élvez prioritást egy párhuzamos útszakasz 
kialakítása? Így a „káposzta” is megma-
rad a parkolással, de a „kecske” is jóllakik, 
mert nagyságrendekkel csökkenne a je-
lenlegi útszakaszon áthaladó forgalom és 
terheltség a városközpontban.”

Legutóbb beszámoltunk arról, hogy az idei kampányköltségvetés 
miatt sok gödöllői lakos és közösség örülhet, hogy környezetét 
szebbé teszik és segítik majd a jövő évi választás előtti fejlesztések. 
Ugyanis fél milliárd forint fedezet jutott infrastrukturális beruhá-
zásokra, első helyére pedig egy körforgalom kialakítása került. Azt 
gondolnánk, hogy ezt részletes egyeztetés előzte meg az ott élők-
kel, mivel ritkán épül körforgalom a városban, amely fejlesztésnek 
viszont a legtöbbször mindenki örül.

Egy körforgalom viszontagságai
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KÉRELEM A BAJCSY UTCAI 
KÖRFORGALOM KIALAKÍTÁSÁNAK 

FELÜLVIZSGÁLATÁRA
2023. április 5-én a Gödöllői Önkor-

mányzat közmeghallgatást kezdeménye-
zett a Szilhát – Szőlő - Bajcsy utca – ke-
reszteződésében tervezett körforgalom 
kialakításának tárgyában. Jelenlévőként, 
mint a csomópont területén érintett in-
gatlanok tulajdonosai ezen ülésen tudtuk 
meg, hogy az évtizedek óta kialakult és 
egyébiránt balesetmentesen üzemelő ke-
reszteződést városunk vezetése körforga-
lommá kívánja alakítani. Meghallgattuk 
a tervezett beruházás részleteit, melyet a 
városvezetés visszavonhatatlan tényként 
vázolt fel.
A beruházást az érintett lakosság, 

családok és üzletek tulajdonosaival 
egyetértésben ezen beadvány keretében 
megtámadjuk, megvétózzuk. Elsőként 
szeretnénk leszögezni, hogy nem a fejlő-
dés ellen lépünk fel. Városunk gördülékeny 
közlekedése számunkra is a legfontosabb 
ügyek közé sorolandó feladat, de – mint 
évtizedek óta itt vállalkozást üzemeltetők 
– a tervezett körforgalom által megszűnő 
parkolóhelyek miatt ellehetetlenülő hely-
zetbe kerülünk. Az érintett csomópont 

nem olyan forgalmas, hogy városunk szá-
mára ez lenne a legégetőbb beruházási 
feladat. Sokkal forgalmasabb helyszínek 
vannak, melyeken reggelente sokszori 
lámpaváltással (pl. Vasútállomás, Városi 
uszoda, Tessedik-30-as út új keresztező-
désében 500 méteres araszolás…) lehet 
csak átjutni. A körforgalom kialakításával 
nem csökkentjük az áthaladó forgalmat, 
márpedig a célnak annak kell lennie, hogy 
a belvárosból elvezessük az átmenő gép-
járműveket.
Tudomással bírunk, hogy önkormányza-

ti tervekben szerepel (évtizedek óta) egy - a 
Szilhát utcával párhuzamos út kialakítása 
a Széchenyi – Röges – Éva utcák összekap-
csolása révén. Véleményünk szerint ezen 
kapcsolat kialakítása fontosabb feladat, 
mint jelen tárgyú körforgalom megépíté-
se. A párhuzamos elvezetés lehetőségének 
fentebb vázolt kialakítása nagy mérték-
ben csökkentené a Szilhát – Szőlő utca 
átmenő forgalmát. A lecsökkent forgalom 
még kevésbé indokolná a körforgalom 
kialakítását, amit jelen forgalmi körül-

Egy körforgalom viszontagságai Petíció a parkolók megszüntetése ellen
Elsősorban a Szilhát, Bajcsy-Zsilinszky és Szőlő utcák keresztező-
déséhez közel élő lakók és vállalkozók 2023. április 17-én az alábbi 
petíciót fogalmazták meg és írták alá, majd rá két hétre eljuttatták 
a gödöllői önkormányzathoz a tervezett körforgalommal kapcso-
latban. A petíciót közel 40 fő írta alá, akik bizakodva várják a hivatal 
pozitív válaszát.

mények között sem tartunk indokoltnak!
Az amúgy is kevés számú parkolóhelyre 

egyre nagyobb igény jelentkezik. Tervek 
szerint a Görögkatolikus Egyház bölcsődét 
épít 50 méterre a tervezett körforgalomtól, 
mely szintén igényli a parkolóhelyek meg-
létét. Egyéb iránt a parkolóhelyek némi 
bevételt is generálhatnának városunknak.
Fontos megemlítenünk, ha megépülne 

a körforgalom és évek múlva mégis kiépül-
ne a belváros leterheltségét csökkentő 
párhuzamos út (több lehetőség is szóba 
került, melyeknek szükségszerűségét és 
fontossági sorrendjét kérjük, vizsgálják 
felül), a jelen tervek szerint megszűnő par-
kolók már soha nem kerülnének vissza a 
jelenlegi „szokásos-szükséges-praktikus” 
helyükre. Ezt végképp nem tudjuk elfogad-
ni vállalkozásaink fenntartása, családja-
ink megélhetésének biztosítása, és nem 
utolsó sorban a vevőink kényelmes kiszol-
gálása érdekében.
Évtizedek óta itt élünk, vállalkozunk, 

dolgozunk, adót fizetünk. Véleményünk 
szerint a körforgalom kialakítása az arra 
fordított beruházás „nem szükséges és 
nem praktikus”. Az egyéb, fentebb emlí- 
tett, a térség forgalmát befolyásoló átala-
kító beruházások – amelyek „szükségeseb-
bek és praktikusabbak” – az áthaladó és 
itt élő emberek, vállalkozások (egyszóval a 
„köz”) érdekeit jobban szolgálják, ezáltal a 
költségvetésünk beruházásra szánt forint-
jai is eredményesebben hasznosulnának.
Fentiek figyelembevételével, aláírásunk-

kal is nyomatékosítjuk kérésünket, hogy a 
tervezett beruházást függesszék fel!

Bajcs
y Zs. u

tca

Szilhát utca

Szőlő utca
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Lipták László ebben az utcában él, 
ahol több ingatlana is van. A vállalkozó 
felesége polgármesterjelöltként indult 
a 2010. évi önkormányzati választáson 
Gémesi Györggyel szemben. Az utca 
szabályozása először csak a Lipták csa-
ládot érintette, így az előzmények után 
nehéz azt hinni, hogy ez pusztán csak a 
véletlen műve, amely áldásos hatásait 
ma is elszenvedik.
Hogyan kezdődött a végeláthatat-

lan história?
2010 után módosították a Helyi Épí-

tési Szabályzatot. A négy, egymás mel-
lett fekvő ingatlanunk külön besorolást 
kapott.
Jól értjük, csak az önök ingatlanjai-

ra terjesztették ki a változtatást?
Először igen, majd a Bajcsy-Zsilinsz-

ky utca páros oldalára.
Mi ennek a szabályozásnak a lénye-

ge?
Csak annyi lakás építhető, ahány 

most is található a telkeken. Az utca 
nagyon régi, így a páros oldalon lévő 
épületek sem maiak. Amennyiben 

lebontanak egy lakóingatlant, akkor 
egyetlen lakást sem építhetnek he-
lyette. Legfeljebb felújítani lehet, de 
hogyan lehet normálisan felújítani egy 
200 éves házat? Vannak, akik úgy adták 
be az engedélyt, hogy egyetlen falat 
meghagytak, kvázi nem bontották le 
teljesen a házat, csak „felújították”. Én 
nem szerettem volna ezt az utat járni.
Lenne igény az új épületekre?
Sok idős ember szeret a központ-

ban élni, hiszen fontos számukra az 
intézmények közelsége, de a fiatalabb 
korosztály is szívesen vásárolna lakást 
és igénybe venné a családi otthon- 
teremtési támogatást (CSOK). Ezeknél 
a telkeknél van a legnagyobb kihaszná-
latlan zöld terület. Több lakás esetén is 
marad a zöldből, és kellő számú parko-
lót is ki lehet alakítani.
Ha lakóingatlan nem, akkor mi 

épülhet?
Irodák és vendéglátóipari egységek 

épülhetnek. Hozzáteszem, a város 
mindent megtesz annak érdekében, 
hogy ne ösztönözze a vállalkozókat, az 

adópolitikájával inkább elriasztja a ke-
reskedelmi egységekben vagy irodák-
ban gondolkodókat, mert egyáltalán 
nem vállalkozóbarát politikát folytat. 
Nem normális dolog, amit Gémesi vall, 
hiszen miatta nem nőhet a város lakos-
sága. Tény, a lakosságszám növekedés 
maga után vonja az infrastrukturális 

fejlesztéseket, de ezek ettől függetle-
nül is elmaradnak, míg más városok 
valahogy csak megoldották ezt is.
A város más pontján jobban megér-

te irodákat építeni?
Könnyen kijátszhatók a tervek. Sok 

helyen úgy kaptak engedélyt, hogy két 
lakás mellett 6-8 irodát kell építeni. 
Több olyan ingatlan is van, ahol ezek az 
„irodák” valójában lakásként funkcio-
nálnak. Ez persze nem jó a vevőnek, az 
építtetőnek és az adóhatóságnak sem, 
egyben szomorú, hogy aki lakáshoz 
szeretne jutni, az ilyen megoldásra van 
kényszerítve.

Talán sokan emlékeznek a reklámra, amikor a nagypapa egy jóízűt 

kortyol a Márka üdítőből. A szlogenje így hangzik: vannak dolgok, 

amik sosem változnak. Ez igaz lehet a Bajcsy-Zsilinszky utcára is, 

amely frekventált elhelyezkedése ellenére sok tekintetben a vá-

ros, azon belül is a belváros mostohagyerekének számít.

A belváros mostohagyereke

PRÉMIUM HENTESBOLT GÖDÖLLŐN
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Miért van ez így?
Gödöllőn hiányzik a hosszútávú vá-

rosfejlesztési stratégia. Egy olyan vá-
roskép, amely élhető és kellően szellős. 
A Bajcsy-Zsilinszky utca lehetne akár 
sétáló utca is, hiszen egyenesen a vá-
rosközpontba vezet. Megfelelő szabá-
lyozással adhattak volna ki olyan építési 
engedélyeket, amelyekkel a régi, romos 
házak helyett skanzenszerű, fás, ligetes 
területet láthatnánk. Sajnálatos módon 
nincs koncepció. A túloldalon ott állnak 
a modern épületek, így a két oldal kö-
zötti kontraszt teljesen elveszi az utca 
hangulatát. Nem véletlenül tartják ezt 
sokan a belváros mostohagyerekének.
Csak a koncepció hiányzik?
Abban nem bővelkedik a város, az 

biztos. Pillanatnyi hatások alapján hoz-
nak döntéseket. Amennyiben beadok 
egy építési engedélyt a Bajcsy-Zsi-
linszky utca patak felé eső részére, le 
kell mondanom a telek végén 8 méter 
széles sávról, ahova utat terveztek, de 
ez már nem tud kikötni sehova, mivel 
mindkét oldalról bezárják az épületek. 
A most tervezett körforgalomnak sincs 
önmagában értelme, annak a terveze-
te sem egy koncepció része.

Az ön véleménye szerint alkalmas 
az utca egy nagyobb fokú fejlesztés-
re?
Az egész utcában hiányzik az infra-

struktúra, nincs megoldva a csapadék-
víz elvezetés. Murvával szórták le az út 
széleit és vicc, hogy ezt így fizetős par-
kolóvá merték alakítani. Egy eső után a 
fehér lé átfolyik az utca egyik oldaláról 
a másikra. Átfogó rendezés kell és nem 
a körforgalom a legfontosabb eleme 
ennek. Hagyni kellene a vállalkozókat, 
hogy a hivatallal egyeztetve, saját for-
rásaikból megcsinálják a város érdekét 
szolgáló fejlesztéseket egy egységes 
utcakép érdekében. Csak reménykedni 

tudok abban, hogy a következő város-
vezetés valóban a jövő és a település 
érdekében működik majd.

GDL
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Egy másik világ vár ránk  
a konfliktus túlsó oldalán

Ferenc pápa Budapestről ezt az 
apostoli üzenetet közvetítette: „Béke 
kell, bölcsőkkel, és nem sírokkal teli 
világ”. Viszont Ukrajna washingtoni 
nagykövetének békéről alkotott el-
képzelése ehhez képest: USA győzel-
me, Ukrajna felvétele a NATO-ba, míg 
az oroszokat pedig példásan meg kell 
büntetni. De mit szólnak ehhez az oro-
szok?
Nem lehet megoldani a problémát 

azokkal az eszközökkel, amik azt okoz-
ták. Nincs Oroszországban senki a bal-
oldaltól a szélsőjobbig, aki elfogadná 
Ukrajna NATO tagságát. Ezt Burns nagy-
követ úr mondja, ez egy tabu minden 
orosz számára.
Van egyáltalán reális esélye egy 

olyan béketervnek, ami nem úgy néz 
ki, mint egy haditerv?
Ez egyértelműen egy haditerv, és ha 

összehasonlítjuk Kína vagy a pápa bé-

ketervével, akkor azt hiszem, hogy ez 
egy rossz reklám Amerikának azok felé, 
akik nem sorakoztak fel sem az oroszok, 
sem az USA mögé ebben a konfliktus-
ban. Ami a béke lehetőségét illeti, van 
egy tragédiája ennek a helyzetnek: a 
kompromisszum lehetetlenné vált. Ki 
tudja biztosítani Ukrajnának a biztonsá-
gát és a függetlenségét a NATO-n kívül? 
Ha a NATO viszont biztosítja, akkor mi a 
különbség e között és az 5-ös cikkely kö-
zött? Ezzel sikerült egy tökéletes csap-
dát kreálni úgy Oroszországnak, mint 
saját maguknak.
Közel egymillió menekültet része-

sített Magyarország humanitárius 
segítségben, az ukrán vezetés mégis 
elégedetlen, mert nem küldünk fegy-
vereket. Miért nem értik meg, hogy 
amíg nincs más alternatíva, az ország 
kénytelen orosz energiát vásárolni és 
miért nem fogadják el, hogy hazánk ki 
akar maradni a háborúból?
Van a nyugatnak egy kultúrhábo-

rúja, egy „hideg polgárháború”, ami a 
progresszív és a konzervatív világnézet 
között zajlik, és ebben a háborúban az 
ukránok olyanok, mint a bábuk, mint a 
Vitéz László és az ördög.
De ki fogja a palacsintasütőt?
Erről van szó. Ukrajna igazából nem 

érdekel senkit, ő csak egy példabeszéd 
az ideológiai konfliktusban a progresz-
szívek és a konzervatívak között. Azért 
ütik Magyarországot, mert az önök ha-
zája eretnek, aki bátor ahhoz, hogy a 
saját útját járja.

Aki a nyugati narratívát kritika nél-
kül elhiszi, az tulajdonképpen tájéko-
zatlanságból áll a háború pártján, de 
van-e tudatos háborúpártolás?
Azt hiszem, hogy van, de nagyon infan-

tilis dolog úgy gondolkodni, hogy van-
nak jók és rosszak. El kell ismerni, hogy 
léteznek legitim nézőpontbeli különb-
ségek és az ember üléspontja határozza 
meg az álláspontját. Máshol „ülnek” a 
balti államok vagy Lengyelország, mint 
Magyarország. Ha valóban létezne egy 
gondolati pluralizmus a nyugati világ-
ban, nem kezdenénk el egyre jobban 
hasonlítani ezekre az ázsiai despotizmu-
sokra, akikkel elvben harcolni akarunk.
Az egyik előadásán mondta: az ázsi-

ai hatalmak menetelnek egy 1984-es 
orwelli világ felé, ugyanakkor az USA 
– mint a nyugati világ véleményvezé-
re – mintha 1991-ben rekedt volna. A 
gondolkodásmód alapján látszólag 
a szabadság védelmezőiből a szaba-
dosság világába ugrottak át. Katonai 
értelemben pedig mintha nem vennék 
észre, hogy eltelt harminc év és a hi-
degháborúra felhalmozott eszközeik 
elavulttá váltak.
Ez pont így van. Ha valóban lenne nyu-

gaton pluralizmus, akkor elfogadnák, 
hogy vannak, akik másképp gondolkod-
nak. Ha egy kicsit kitekintünk a NATO és 
a közvetlen szövetségesei köréből, akkor 
azt látjuk, hogy  a világ 70 százaléka nem 
foglalt állást ebben a kérdésben. Esetleg 
küldenek humanitárius segítséget, de 
nem akarnak részt venni ebben a hábo-
rúban. 
Úgy tűnik, hogy az oroszok kihasz-

nálják ezt. Ki lehet-e mondani, hogy 
korlátlanul megéri beáldozni a szintén 
elavult posztszovjet sereget, miközben 
sajnos építik az újat?
Az idő nekik játszik, az egyik egy ma-

ratoni futó, a másik inkább rövidtávfutó. 
Ukrajna már régen a totális háború szint-
jén áll, általános és gazdasági a moz-
gósítás. Oroszország komótosan halad 
előre. Igazán egyetlen dolog van, amit 
a nyugat nem tud Ukrajnának szállítani: 
ukránokat. Van egy határ, amíg lehet azt 
játszani, hogy lengyel csapatokat öltöz-
tetünk ukrán egyenruhába, és így harco-
lunk az oroszok ellen. Ha ezt folytatjuk, 
abból előbb-utóbb világháború lesz. A 
konfliktus érdekessége, hogy a totális 

Európában Magyarország mellett kevés ország óhajtja a békét és el-
lenzi a brüsszeli szankciókat, amelyek a háborúnak ugyan nem, de a 
jólétnek véget vetettek. Robert C. Castel biztonságpolitikai szakér-
tő volt Gödöllő vendége május elsején az Erzsébet Királyné Szálloda 
báltermében, aki a háborúról és annak lehetséges következményei-
ről beszélt. A méltán híres elemző „Ne féljünk a medvétől, de mi lesz 
az utolsó ukrán katona után?” című előadását követően a közönség 
kérdéseire is válaszolt, majd dedikálta a „Függőleges koporsó” című 
könyvét, végül exkluzív interjút adott magazinunknak.
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orosz győzelem pont akkora veszélyt 
jelent a világbékére, mint a teljes orosz 
összeomlás. Meg kell érteni: ez nem egy 
zéró összegű játék, ahol minél rosszabb 
az oroszoknak, annál jobb nekünk, vagy 
a nyugatnak.
Sikerült a NATO jelenlét bizonyossá-

gában leépíteni Európa haderejét, de a 
háború kikényszerítette a szintén szét-
hullott orosz sereg újraépítését. Vissza 
lehet-e gyömöszölni a szellemet a pa-
lackba?
Egetverő pofátlanság, hogy Európa 

most az áldozat szerepben tetszeleg, 
hiszen kiszervezte az energiapolitikáját 
Oroszországba, a biztonságpolitikáját 
pedig a NATO-ba. Azt a fogkrémet, amit 
kinyomtunk a tubusból, már nem lehet 
visszatenni. Mindenképpen egy másik 
világ vár ránk a konfliktus túlsó oldalán. 
Persze lehet ez egy jobb világ is, és ki 
lehet alakítani egy európai hadsereget. 
Viszont kérdés, hogy azon tagállamok el-
len bevetik-e, akik a saját útjukat járnák, 
mint Magyarország, mielőtt az oroszok 
ellen vetnék be?
Mindenesetre úgy tűnik, a nyugat el-

kezdte beárazni, hogy az oroszok nem 
adják meg magukat. Látunk egy óva-
tosságot a fősodratú médiumokban, 
folyamatosan távolodik az ukrán ellen-
támadás bejelentése, nem is fújják már 
annyira a sárga-kék lufit. Ez azt jelenti, 
hogy elkezdték szoktatni a közvéle-
ményt a megváltozott realitásokhoz?
Teljesen egyértelmű, hogy a kiszivá-

rogtatott Pentagon dokumentumok egy 
rosszul előkészített megtévesztő hadjá-
rat, amely célja a közvélemény felkészí-

tése. Kicsit olyan ez, mint Ro-
dolfo kalapja, amiből mindig 
azt a dokumentumot húzzák 
elő, amire szüksége van a Bi-
den adminisztrációnak.
Elkövethetjük azt a hibát, 

hogy túlságosan erre koncent-
rálunk? Hozzánk nagyon közel 
zajlik a háború, minket ez na-
gyon aggaszt. De mi van ab-
ban az esetben, ha hibás hely-
re fókuszálunk, és a súlypont 
távol keletre helyeződik át?
Már régóta ott van a súly-

pont, és ezért vannak itt a 
háborúk. A hidegháborúban 
soha nem a fő hadszíntéren, 

Európában folytatták le a harcokat, ha-
nem harmadrangú hadszíntereken. 
Most Európa a hátsó udvar és ehhez 
mérten kell felkészülni.
Lehet olyan forgatókönyv is, hogy az 

USA-nak fontosabb lesz a csendes-óce-
áni hadszíntér és fel fogja adni Euró-
pát?
Nagyon is elképzelhető, ha történik 

valami Tajvanban, akkor az Egyesült Ál-
lamoknak, sőt az egész világnak sokkal 
fontosabb lesz, hogy megvédje Tajvant, 

mint Ukrajnát. Ukrajna nem fontos. Ez 
egy zsákutca, amibe beletévedt a nyu-
gat. Lehet, hogy ki akarta véreztetni 
Oroszországot, de ugyanezt teszi saját 
magával is.
Egyértelmű, hogy Európában ennek 

az ára a jólét. Mikor elégeli meg Európa 
és függetleníti magát az USA érdekeitől?

Szerintem elég egy kemény tél. 
Nyugat-Európának óriási szerencsé-
je volt az enyhe téllel, így a kérdés az, 
hogy Európa hány telet képes túlélni 
az orosz gáz nélkül. Ugyanakkor te-
remtettünk egy precedenst az Északi 
Áramlat felrobbantásával, az energia-
vezetékek már nem számítanak tabu-
nak, így érhetik Európát még meglepe-
tések. 
Az önmaga legyőzhetetlenségének 

mítosza van az USA-ban, bár a hi-
degháborút nem megnyerte, inkább 
túlélte.
Egyáltalán nem baj, hogy hagyták 

a Szovjetuniót magától összedőlni. 
Azonban a háború eleje óta mondom, 
hogy van, ami egy orosz atomcsapás-
nál is sokkal rosszabb: kétmillió orosz 
katona az Uraltól nyugatra.
A különálló, békepárti politikájával 

Magyarország egy pofozózsák lett az 
Unióban, szinte mindenki meg van 
őrülve körülöttünk. Hogyan látja, lesz-
nek új szövetségeseink a béke megte-
remtésében?
Volt egy történelmi pillanat a világ-

háborúban, amikor az angolok egy 
időre magukra maradtak a németek-

kel és a kapituláció progresszív lépés 
lett. Mindenki ezt tette, de az angolok 
kitartottak, majd végül ők diktálták a 
békét. Ha a magyar vezetés és a nép 
is úgy gondolja, hogy a béke a helyes 
út, akkor ki kell tartani és másokat is 
meggyőzni ennek helyességéről.

Kocsi Tamás

Robert C. Castel

KÖ
ZÉLET



www.gdl.huGDL - PELIKÁN 2023. május 25.24

A Gödöllőn élő keleti „bölcs”  
- interjú Vasa Lászlóval

Hogyan lett Közép-Ázsia és Kaukázus 
szakértő?
Már a gödöllői egyetemi pályám so-

rán, a doktori tanulmányaim alatt elju-
tottam konferenciákra Kazahsztánba 
– amikor még nagyon kevés külföldi járt 
oda. Egyik meghívás jött a másik után, 
majd rövidesen vendégprofesszorként 
dolgoztam, doktori hallgatókat kaptam 
témavezetésre, az Astana Economic Fo-
rum („Közép-Ázsia Davosa”) egyik ala-
pítója lettem. Évente többször is jártam 
a térségbe, jellemzően Kazahsztánba, 
Kirgizisztánba, Üzbegisztánba, de Türk-
menisztánba is sikerült bejutnom. 2014-
ben a Külügyminisztérium ernyője alatt 
működő kutatóintézet és agytröszt, a 
Külügyi és Külgazdasági Intézet főigaz-
gató-helyettese lettem, így logikus volt, 
hogy kutatóként is Közép-Ázsiával és a 
Kaukázussal foglalkozzam. Azóta már 
nem a gödöllői egyetemen dolgozom, de 
mai nevén a Magyar Külügyi Intézetben 
továbbra is tevékenykedem, ahol ezzel 
a térséggel foglalkozom. Mindemellett 
professzorként is erőforrás-gazdaságta-

ni kérdéseket kutatok, amely igen fontos 
terület ezekben az országokban.
Miért ezekre a kevésbé „egzotikus” 

országokra specializálta magát? 
Kétségtelen, hogy nagyon érdekelt 

Kazahsztán, de ez nem volt tudatos dön-
tés a részemről. Mivel az útjaim során 
nagyon jó tapasztalatokat szereztem eb-
ben a térségben, szívesen mélyedtem el 
a geopolitikai-geoökonómiai összefüg-
gésekben. 
Számos nagy eseményen vesz részt 

a térségben. Hogy látja, mennyire akar 
beleszólni a volt szovjet utódállamok 
életébe a „nagy testvér”, Oroszország?
A térséget Oroszország „hátsó udvará-

nak” is szokták nevezni, így természetes, 
hogy a nagy északi szomszéd odafigyel a 
térségi folyamatokra és minden eszköz-
zel igyekszik megakadályozni az egyen-
súly felborulását. Kevesen tudják, de 
Közép-Ázsiában és a Kaukázusban nem 
a szovjet időkkel kezdődött az orosz be-
folyás, hanem sokkal korábban, már az 
1800-as évek elején, a cári birodalom 
terjeszkedése során. Az orosz nyelv a 

térség összekötő nyelve, sőt, az egyes 
országokban élő kisebbségek is így kom-
munikálnak egymással. Ilyen mély tör-
ténelmi-kulturális beágyazottságot nem 
lehet hirtelen felszámolni, és tapasztala-
taim szerint igény sincs rá. Van egyfajta 
munkamegosztás a térségben: Kína gaz-
daságilag szabadon mozog ezekben az 
országokban, Moszkva pedig a biztonsá-
got garantálja. Amerikának és az Európai 
Uniónak ebben a játszmában nincs sze-
repe, sem ereje. Előbbi tulajdonképpen 
érdektelenné vált, utóbbi pedig nem iga-
zán tudja, mit akar a térségben az olaj és 
a gázbeszerzésen, valamint az „európai 
értékek” terjesztésén kívül - márpedig 
ez utóbbira a kaukázusi és közép-ázsiai 
társadalmak egyáltalán nem nyitottak.

Kevesen ismerik jobban hazánkban az Oroszországtól délre eső or-
szágokat. Interjúnkat is egy taskenti és bakui utazás között készítet-
tük Prof. Dr. Vasa Lászlóval, aki a Magyar Külügyi Intézet vezető kuta-
tója és főtanácsadója, a Budapesti Metropolitan Egyetem professzora 
és tudományos rektorhelyettese, neves japán és kazah egyetemek 
vendégprofesszora. Ázsiáról, a háborúról és annak tőlünk távol eső 
részein való megítélésről kérdeztük a neves szakembert.

OLCSOABLAK.HU
nyílászárók és párkányok a legjobb áron

HA FELÚJÍT, ÉPÍTKEZIK
MOST VÁSÁROLJON
STANDARD MÉRETŰ
ABLAKOT, AJTÓT, PÁRKÁNYT

RAKTÁR: 2100 GÖDÖLLŐ, DÓZSA GY. ÚT 67.
MIELŐTT ELINDULNA ERDEKLŐDJÖN

TEL.: +36 30 485 0976

NAGY VÁLASZTÉKBAN!NAGY VÁLASZTÉKBAN!

HIRDETÉS

WWW.AUTOFERTOTLENITES.HU
2100 GÖDÖLLŐ, LUMNICZER SÁNDOR UTCA 10. TEL.: +36 20 9 464 156

AUTÓKLÍMA FERTŐTLENÍTÉS
LÉLEGEZZ TISZTA LEVEGŐT AUTÓDBAN IS!

BAKTÉRIUMOK VÍRUSOK GOMBÁKWWW.AUTOFERTOTLENITES.HU
2100 GÖDÖLLŐ, LUMNICZER SÁNDOR UTCA 10. TEL.: +36 20 9 464 156

AUTÓKLÍMA FERTŐTLENÍTÉS
LÉLEGEZZ TISZTA LEVEGŐT AUTÓDBAN IS!

Vasa László

KÖ
ZÉ
LE
T



2023. május 25. www.gdl.hu GDL - PELIKÁN 25

A nyugati oldalról érzé-
keljük a háborús károkat 
és nehézségeket. Mi a hely-
zet délről nézve mindeze-
ket?
Gazdaságilag nem szen-

vedték meg közvetlenül 
a háborút: nőtt az igény a 
drágábban eladható nyers-
anyagok iránt (ez elősorban 
Kazahsztánnak és Azerbaj-
dzsánnak fontos), megló-
dult az Oroszországgal való 
kereskedelem, több kö-
zép-ázsiai dolgozik Orosz-
országban, így a hazautalt 
jövedelmek volumene is 
nőtt. És ne feledjük, hirtelen 
több százezer orosz települt 
át Közép-Ázsiába – üzleti te-
vékenységeikkel együtt!
Nemrég tért haza Tas-

kentből. Ott hogyan véle-
kednek az orosz-ukrán há-
borúról?
A térség országai egyensúlyoznak, 

erős nyugati nyomás ellenére sem alkal-
maznak szankciókat és nem fordulnak 
nyíltan szembe Moszkvával. Kiállnak 
minden nemzetközi fórumon Ukrajna 
területi integritása mellett – ahogyan 
Magyarország is -, de nem kívánnak a 
konfliktus részesévé válni.
Beszélhetünk-e migrációról és mene-

kültekről ezekben az országokban? 
Ahogy említettem, több százezer orosz 

költözött át a térség országaiba – hason-
ló az élet, jobb az időjárás, mindenki 
beszél oroszul -, viszont ők nem mene-
kültek, inkább áttelepülők. Felpezsdí-
tették az ingatlanpiacot, a fogyasztást. 
Például Georgiában ennek köszönhető-
en hirtelen kilőtt a GDP, 10 százalék körül 

alakul az idén. Itt az oroszok szabadon 
használhatják a pénzüket, utazhatnak a 
világban.
Hogyan tekint Putyin ezen országok-

ra? Lehetséges potenciált lát bennük 
gazdasági és katonai értelemben?
Putyin inkább pufferzónát lát a térség-

ben, ami stratégiailag kiemelten fontos, 
jól mutatják ezt a tavaly januári sajnála-
tos Kazahsztáni események. Másrészt ez 
Oroszország természetes befolyási öve-
zete, ahol, ha borul az egyensúly, Orosz-
ország léte kerül veszélybe. Közép-Ázsia 
természetesen piaci potenciált is jelent, 
ezt tükrözi az Eurázsiai Gazdasági Unió 
létrejötte. És ne feledjük azt sem, hogy 
a térség fontos munkaerőforrást is jelent 
Oroszország számára, ahol mostanában 
a távozó oroszok helyére éppen egyre 

növekvő számban közép-ázsiak 
állnak be dolgozni.
Ön szerint hol tart most, 

egyáltalán tart-e valahol az 
orosz-ukrán háború?
Nehéz átlátni a pontos helyze-

tet, mert mindkét oldal álhírek-
kel manipulál. Ott tartunk már, 
hogy azt is nehéz megállapítani, 
ki, mit tart győzelemnek. Egy 
valami biztosnak tűnik: Oroszor-
szág sohasem akarhatta teljesen 
elfoglalni katonai értelemben 
Ukrajnát, egyszerűen nem tudta 
volna fenntartani a rendet a nem 
oroszok lakta, nyugat-ukrajnai 
területeken. A szembenálló felek 
kapcsán azonban Közép-Ázsi-
ában is egyöntetű a vélemény, 
hogy Oroszországnak nem Uk-
rajnával, hanem Amerikával kell 
egyeztetnie.
A megítélése alapján - USA 

és Kína esetleges szerepválla-
lásától függően - lehet-e tartani atom-
fegyverek bevetésétől és a harmadik 
világháború kitörésétől? Meddig és 
hova húzódhat el a konfliktus?
Remélhetőleg az atomfegyverek al-

kalmazása csak fenyegetőzés marad, 
bevetésüknek beláthatatlan következ-
ményei lennének, ezt szerintem mindkét 
fél mérlegeli. A harmadik világháború 
küszöbét az jelentené, ha Kína megtá-
madná Tajvant. Azonban azt is látnunk 
kell, hogy az orosz-ukrán háború regio-
nális konfliktus. Csak a nyugat gondolja 
a világ problémájának, Dél-Kelet-Ázsiá-
ban, Közel- és Távol-Keleten, Afrikában, 
Latin-Amerikában nem így látják, és 
továbbra is fenntartják, sőt, javítják kap-
csolataikat az oroszokkal.
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Helyreigazítások „helyett”

A hivatal azzal érvelt, hogy a cikkek 
valótlan tényállításokat tartalmaznak, 
amivel a Gödöllői Polgármesteri Hivatal 
személyhez fűződő jogait és a jóhírnév-
hez való jogát megsértettük. Mivel a két 

érintett cikk valós tényeken alapult és 
szerkesztőségünk ehhez dokumentu-
mokat is kapott, ezért a sajtó-helyre-
igazítási kérelmet elküldtük mindkét 
értintett félnek és megkértük, hogy saját 

nevükben írják le a szerkesztőségnek a 
hivatal által kért helyreigazítást, ha erre 
szükség van. Az alábbiakban ezért szó 
szerint megosztjuk dr. Hary Attila Áron 
és Kopeczky Lajos urak levelét. 

Előző lapszámunkban megjelent „Inkasszó, avagy üres a kassza?” és „Nincs új a nap alatt Gödöllőn” cím-
mel megjelent cikkekre vonatkozóan Gödöllő Polgármesteri Hivatala sajtó-helyreigazítási kérelemmel élt.

Tisztelt Debreczeni Attila elnök és főszerkesztő úr!

Megkaptam levelét a sajtó-helyreigazítási kérelemmel 
kapcsolatban, amely előtt értetlenül állok. De nem csak 
azért, mert az összeg a mai napig nem érkezett meg a bank-
számlámra, hanem azért is, mert az újságtól kérnek helyre-
igazítást az általam írt olvasói levél alapján. Megnéztem a 
Gödöllői Önkormányzat április 13-án tartott képviselő-tes-
tületi ülését, ahol Bárdy Péter alpolgármester szemrebbe-
nés nélkül azt állítja, hogy napokon belül visszautalták a 
hibásan inkasszált összeget, sőt bocsánatkérésre szólította 
fel azokat a képviselőket, akik vele szemben ülnek, miköz-
ben a GDL Pelikán szerkesztőségének küldtem el a nyílt le-
velem. Érteni vélem a politikai provokációt, de itt és most 
öntsünk tiszta vizet a pohárba! Bárdy Péter alpolgármester 
hazudott, amikor azt állította, hogy az összeg megérkezett 
a számlámra. 
Sőt, ezt fél évvel az inkasszó után tette, majd újabb hónap 

telt el, miközben semmilyen visszautalás nem érkezett egyik 
bankszámlámra sem. Bárdy Péter alpolgármester egy nyílt 
ülés keretében éppen azt tette, amire jegyző úr kér minket, 
ugyanis ezzel a Szövetségben a gödöllőiekért egyesület és 
személyem jóhírnevéhez való jogait megsértette. Ezért a 
bankszámla kivonatok hivatalos másolatát elküldtem a 
szerkesztőségnek, hogy az egyesületet semmilyen kár vagy 
következmény ne érje ezzel kapcsolatban és figyelmen kívül 
hagyja a sajtó-helyreigazítási kérelmet. Bárdy Péter alpol-
gármester urat a 2022. november 23-án kelt hivatalos vég-
zés után fél évvel ezúton kérem, hogy a testületi ülésen ál-
tala elhangzott dokumentáltan megérkezett összegről szóló 
igazolást mutassa be, amivel hitelesen bizonyítható, hogy 
a tévesen inkasszált összeget a város napokon belül vissza-
utalta számomra. Továbbá kérem, hogy nyílt ülés keretében 
kérjen bocsánatot azért, hogy hazugsággal vádolt meg en-
gem és rajtam keresztül az egyesületet, a helyszínen pedig a 
képviselőket is, miközben mindezt Bárdy Péter alpolgármes-
ter úr saját maga követte el!
Az egyesületnek ezúton köszönöm, hogy esetemről írt nyílt 

levelet lehozta a szerkesztőség, akiknek munkájához továb-
bi kitartást és sok sikert kívánok!

Tisztelettel: dr. Hary Attila Áron

Mélyen tisztelt Főszerkesztő Úr!

Köszönettel vettem kézhez Rábaközi család (László és Ta-
más) gödöllői témájában az Önök lapjában megjelent, a vá-
ros jegyzőjének levelét, amelyben helyreigazításra szólította 
fel a cikkben leírtak miatt.
Miután az Önök írása személyem, valamint a Rábaközi 

család együttműködése alapján született egy közös konzul-
táció után, arra a megegyezésre jutottunk, hogy válaszunk 
a következő:
Dr. Kiss Árpád Gödöllő jegyzőjének helyreigazítási kérel-

mét nincs módunkban elfogadni, mert több ponton alapve-
tően nem a valóságot tükrözi, mintha egy egészen más té-
máról értekezne konkrétumok nélkül. Egyedüli konkrétum, 
hogy valóban 2010-ben lett Rábaközi Tamás az ingatlan tu-
lajdonosa, de édesapja, Rábaközi László jó pár évvel előtte 
megvette és a fiának ajándékozta. Az anyagi veszteség te-
hát nem kérdőjelezhető meg!
Elismerve a Jegyző Úr jószándékát, ezen ügyben szívesen 

állunk akár személyesen is a rendelkezésére, hogy elmoz-
dulhasson ez az ügy a hónapok óta megválaszolatlan és 
valódiságot kerülő helyzetből.

Erdőkertes, 2023. április 28.

Eddigi közbenjárását is köszönve és a továbbiakban is bíz-
va tisztelettel:

Kopeczky Lajos építészmérnök
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A Városi Vegyeskart egy so-
kak által ismert és szeretett 
házaspár, Ujváry Géza és fe-
lesége, Zsuzsa alapította. Bő 
fél évszázada indult ugyanis 
az Erkel Ferenc Általános Is-
kola, amely korábban Imre úti 
Általános Iskola néven működött. Az első 
zenei tagozatos osztály debütálása is ide 
kapcsolódik. A történeti hűség kedvéért 
kívánkozik ide, hogy Ujváry Gézáék az 
iskolának a Kodály Zoltán nevet szeret-
ték volna adni. Fel is vették a kapcsolatot 
Kodály özvegyével, de közbeszólt a poli-
tika… Az iskola és a tagozat indulásával 
megfogalmazódott az igény az intéz-
ménybe járó gyermekek szüleinek sza-
badidős elfoglaltsága gyanánt az éneklés 
lehetőségére. Ahogy rendre nőtt az osztá-
lyok száma, folyamatosan épült a kiváló, 
alulról jövő kezdeményezés. A közösség 
jó hírével bővült a létszám is, addig-addig, 
amíg ki nem nőtte magát vegyeskarrá. Pár 
éven belül tovább növekedett a tagság, hi-
szen csatlakoztak az egyetemi „énekesek” 
is, így a hivatalos nevük Gödöllői Városi és 
Egyetemi Vegyeskar lett. 
A megalakulástól mindössze három 

évet kellett várni, hogy a vegyeskar hivata-
losan is fellépjen, amely az akkori Művelő-
dési Házban tartott koncerten történt. Ez-
zel indult útjára városunk vegyeskarának 
hosszú, küzdelmes, ám annál nagyobb 
sikerekkel övezett útja.
Ujváry Géza és felesége kiváló munkát 

végeztek. Amit megtanítottak, azt 20 év 
után is hibátlanul tudták a kórustagok. 
Jelentős műsorokat állítottak össze: teljes 
spirituáléktól a Kodály műsorokig. Önálló 
esttel büszkélkedhettek a bécsi Collegium 
Hungaricumban, Németországban, vagy 
épp Hollandiában, de rádiós szereplések, 
minősítő hangversenyek is fémjelezték 
munkájuk minőségét. Mindezeken túl ki-
váló társas eseményeket, például farsangi 
jelmezes esteket is szerveztek. Az alapítók, 
illetve a „régi” tagok ma is húzó emberek, 
példát adnak az újabban csatlakozóknak.

Az új korszakot átölelő emberöltőnyi 
időszakról Pechan Kornélt, a vegyeskar 
jelenlegi karnagyát kérdeztük. „1985-től 
kezdve a Hatvani Vegyeskart vezettem 
több mint tíz évig. Egy kórustag 1996 nya-
rán meghívott a Gödöllői Kórus hangver-
senyére, amely nagyon tetszett. Mondtam 
is, hogy szívesen kipróbálnám, hogy szól a 
kezem alatt egy húsztagú férfikari kórus. 
Bő egy év múlva ismét hívott a barátom, 
hogy Gödöllőn karnagyot keresnek, nem 
érdekel-e? Érdekelt. Az érdemi munka 
1998-ban indult, így 25 éve vezetem ezt a 
kiváló együttest. Akkor 15-20 fő volt a lét-
szám, lassan szivárogtak vissza a korábbi 
kórustagok és újra indult a tudatos, heti 
két alkalommal végzett gyakorlás. Igen 
hamar felléptünk és nemsokára Erdélyben, 
Kárpátalján, Délvidéken, majd Felvidé-
ken szerveztünk szerepléseket, kötöttünk 
barátságokat magyar kórusokkal. Felele-
venítettük testvérvárosi kapcsolatainkat 
is, így Aichachban a Cavaletta Női Karral, 
Dunaszerdahelyen, Zentán is vendéges-
kedtünk. Kiemelt eseménye volt az együt-
tesnek, amikor Walesből fogadhattunk egy 
férfikart és egy év múlva mi is útrakeltünk 
Bangorba. A nagy zenekaros művek sora 
Koltai Gergely Sacra Corona előadásával 
indult, Budapesten és a Gödöllői Királyi 
Kastély Díszudvarán. A Ferencvárosi Nyár 
keretében Mozart: Koronázási Mise volt 
a következő jelentős darab, majd a Hor-
váth Gábor vezette Gödöllői Szimfonikus 
Zenekarral Bach, Mozart, Faurée, Haydn, 
Liszt Ferenc, Schubert, Beethoven miséi, 
Ramirez Kreol miséje és Orff Carmina 
Burana hatalmas műve előadásaiban 
vehettünk részt. Együtt koncerteztünk az 
Arpeggio Gitárzenekarral, a Talamba Ütő-
együttessel és a Városi Fúvószenekarral is. 

A vegyeskar a város zenei éle-
tének állandó résztvevője lett. 
A pandémia éve nagy kihívás 
volt, bár – időleges névváltoz-
tatással: Gödöllői Karantén 
Kórus - néhány „karantén-dal” 
elkészítésével együtt maradt a 

kórus. Az elmúlt félév még nagyobb kihí-
vást jelentett, mert a Művészetek Háza be-
zárása jelentősen nehezítette a rendszeres 
gyakorlást. Heti egy alkalommal tudtunk 

csak összejönni, nem tudtunk szólamok-
ban gyakorolni, így sok tervünk megvalósí-
tása eltolódott. 2022 decemberében így is 
fel tudtunk lépni, az Erkel Ferenc Általános 
Iskola gyermekkórusával, illetve a Gödöl-
lői Szimfonikus Zenekarral, Rácz Márton 
vezénylésével nagy érdeklődést és sikert 
élhettünk meg. Idén márciusban, templo-
mi koncertekkel tudtuk átvészelni a fűtött 
helységek hiányát. Az elmúlt szezonban a 
kastéllyal összefogva, a támogatást úgy 
kaptuk, hogy kifizették a koncertek minden 
költségét és a bevétel teljes mértékben az 
együttesnél maradt. Nagy öröm, hogy a 
kórus, minden nehézség ellenére egyben 
van, illetve az utóbbi három évben létszá-
mában növekedett. A környéken sajnos 
alig van ilyen nagy létszámú kórus, ame-
lyet öröm vezetni, de nagy felelősség is, 
hiszen minden próbán sikerhez kell juttatni 
a tagokat.”

A gödöllői kulturális élet is kerek évfordulót  
ünnepelhet idén, ugyanis 50 évvel ezelőtt,  
1973. május 19-én adta első hivatalos hangverse-
nyét a Gödöllői Városi Vegyeskar. A kezdetekről  

és a jelenről emlékezünk meg.

Az első hangverseny

Pechan Kornél

Városi vegyeskar bécsi túrája a 
 ’70-es évek második felében
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Sümegen született, ám pár éves korá-
tól 1989-ig Erdélyben élt, ahonnan szülei 
származtak. Élete felét ott, másik felét 
az anyaországban töltötte. Erdélyi vagy 
inkább anyaországi magyarnak vallja 
magát?
10-15 éve egy-egy erdélyi utam során 

még azt mondtam: megyek haza. Ma már 
a szüleim sem élnek és itt is otthon érzem 
magam. A kertemben persze megtalál-
hatók Erdély kövei és II. Rákóczi Ferenc 
kastélyából egy zöld mohás tégla is. Talán 
csak a fenyvesekkel teli erdélyi táj hiány-
zik.
1989-ben jöttek át Erdélyből Magyar-

országra. Menekülniük kellett a bizony-
talan kimenetelű vérzivataros időkben?

Feleségem, Emőke 1984-ben 
végzett orvosként. A 120 diplomá-
zott magyar hallgatót Moldvába 
helyezték. Közben megszűnt a bu-
karesti televízió magyar adása, így 
a rádió magyar műsorának erdé-
lyi tudósítója lettem. A gyerekek 
jobbára a nagyszülőknél voltak, a 
feltételek pedig egyre szigorodtak. 
Folyamatosan mellettem voltak a 
szekusok, így 1986-ben beadtuk a 
kitelepülési engedélyt. Ebben nem 
volt semmi kirívó, hiszen én Sü-
megen születtem. Igaz, csak a vé-
letlen folytán, hiszen édesapámat 
1943-ban besorozták és a zászlóal-
jukat oda vezényelték, édesanyám 
pedig jött utána. Végül a háború 
után kalandos úton visszatértünk 
Erdélybe. 1989-ben kaptuk meg az 
engedélyt, így két gyerekkel és két 
bőrönddel megérkeztünk a Keleti 
pályaudvarra.
Magyarországra érkezve rövid 

idő alatt az alkalmi munkától a Duna 
Televízió alapításáig gyors utat járt be.
Magyarországra áttelepülve egy 

restauráló brigádhoz csapódtam Hat-
vanban. Sosem felejtem el, amikor 
1989-ben egy állványon állva, munka 
közben hallottam egy karakteres han-
got a rádióban, aki Nagy Imre temeté-
sén beszélt és kimondta: ruszkik haza! 
Akkor még nem gondoltam volna, 
hogy 10 év múlva ezzel az emberrel, 
aki az ország legfiatalabb miniszter-
elnöke (Orbán Viktor – a szerk.) lett, 
egyórás karácsonyi interjút készítek. 
Alkalmi munkáim mellett cikkeket is 
írtam, végül Bodor Pál beajánlott Sze-
pesi Györgyhöz a rádióba.

Tavaly volt 30 éve, hogy megalapítot-
ták a Duna Televíziót. Ez kevés ember 
életében adatik meg. Mondhatjuk, hogy 
sokrétű munkássága mellett ez élete fő 
műve?
Mindenképpen. Csoóri Sándor és fele-

sége, Balogh Júlia hívott engem, akiknek 
sokat köszönhetek. A fél világot bejártam, 
maradandó emlékeket őrzök a szívem-
ben. Ilyen volt a svédországi Ljungby, ahol 
egy egész utca székelykapukból áll és ke-
mencében sütött kenyeret ettünk, vagy 
az egyesült államokbeli Ohio állam, ahol 
évente kétszer összejönnek a kint élő ma-
gyarok. Gosztonyi Péter hadtörténésznél 
való berni látogatásomat sem felejtem 
el soha. Főleg dokumentumfilmeket ké-
szítettem, leghíresebb ezek közül is a 
„Hagymakupolás honfoglalás”, amely az 
ortodoxia székelyföldi expanziójáról szól. 
Nagyon nagy hatású alkotás, nem csoda, 
hogy a szekusok mindenhol a nyakunk-
ban voltak. A televíziótól való elválás vi-
szont nem volt szép, 22 év szolgálat után 
élő műsorban kaptam a hírt, hogy nem 
vezethetem tovább a műsorom.
Lassan 20 éve gödöllői lakos, de élt 

Hatvanban, dolgozott Budapesten. Ho-
gyan került Gödöllőre, miért éppen ezt a 
várost választotta lakhelyéül?
Hatvanban éltünk és feleségemmel 

mindketten Budapesten dolgoztunk, ez 
napi 120 kilométer, ami sok volt, ezért 
szerettük volna lefelezni a távolságot. Azt 
hallottuk, hogy Gödöllő egy élhető város. 
Többször megnéztük, tiszta és csendes 
volt, a település nagy része pedig zöld 
terület. Ráadásul korábbi lakhelyünk, 
Marosvásárhely szecessziós kultúrpalotá-
jának üveg- és fal-festményeit a Gödöllői 
Művésztelep alkotói készítették. Gondol-
hatja, hogy érkezésünkkor az első utam a 
GIM házba vezetett.
A 2000-es években városi rendezvé-

nyeken is konferált. Úgy tűnt, talán még 
közéleti szerepet is vállal. Egy idő után 
viszont „eltűnt”. Mi az oka?
Közösségi ember vagyok, amelyhez jó 

alapokat kaptam erkölcsi és emberi tartás-
ból a Bolyai Líceumban. 1963-ban például 
nekem kellett az iskolai búcsúztató beszé-
det tartanom. Az iskolában öt magyar és 
egy román osztály végzett. Az ünnepség 
előtt kijöttek a román elvtársak, s kérték, 
hogy románul hangozzon el a beszéd, de 
az igazgatóval nem hajlottunk meg. Pedig 

Csáky Zoltán Magyarországon született, ám Erdélyben nevelke-
dett. Az író, újságíró, szerkesztő és forgatókönyvíró szakember szé-
les körben ismert és elismert, mégis sokaknak onnan ugorhat be a 
neve, mint aki a Duna Televízió egyik alapítója. Élete „fő művének” 
30 éves évfordulója kapcsán beszélgettünk viszontagságokkal teli 
és izgalmas életéről a Gödöllőn élő szakemberrel.

Szekusokkal a nyakában  
- Portré Csáky Zoltánról

www.smpsystems.hu
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kemény idők voltak. Magyar ta-
nárom minden óra elején felírta 
a táblára József Attila idézetét: 
„Dolgozni csak pontosan, szé-
pen, ahogy a csillag megy az 
égen, úgy érdemes.” Ilyen nevel-
tetést kaptunk. A 2000-es évek 
közepén valóban konferáltam 
néhány műsort Gödöllőn és 
írtam is pár cikket. Újságíró va-
gyok, akinek a dolga kérdezni és 
nem politikát csinálni, azt hagy-
ja a politikusoknak. De kérdezni 
őket is kell, csak ezt nem mindig szeretik. 
Itt, Gödöllőn sem…
Miben változott a város az elmúlt két 

évtizedben?
Készítettem Gödöllőről egy filmet „Van-

nak vidékek” címmel. Ebben a polgármes-
ter panaszkodik, hogy az M3 autópálya 
forgalma rázúdul a városra, de már kész a 
terv az elkerülő útra. Szintén ekkor mond-
ta, hogy Gödöllő termálfürdő központ 
lesz, megtalálták hozzá a melegvizet. Más-
fél évtized telt el, de sem az elkerülő út, 
sem pedig a termálfejlesztés nem valósult 
meg. Egy 50 méteres uszoda jött létre az 
állam jóvoltából. Sajnos szemetes a tele-
pülés, mintha nem lenne gazdája.
Erdélyi emberként hogyan élte meg 

2004-ben a kettős állampolgárságról 
szóló népszavazás sikertelenségét?
Megdöbbentem. A Duna Televízió élő-

ben közvetítette. Én Rómából tudósítot-
tam, s azt néztük meg: vajon hány olyan 
képviselő van, aki Olaszországon kívül él, 
s úgy látja el a munkáját.
Gémesi György ekkor a kettős ál-

lampolgárságért küzdött, létrehozta a 
Nemzeti Együvé Tartozás Napját, és em-
lékparkot is kialakított Gödöllőn. Mi a vé-
leménye arról, hogy a Demokratikus Ko-
alíció támogatását élvezheti majd a jövő 

évi önkormányzati választáson, amely-
nek elnöke (Gyurcsány Ferenc – a szerk.) 
épp a népszavazás ellen buzdított, előse-
gítve annak bukását, és akinek elveivel 
nagyon messze álltak egymástól?
Nem hinném, hogy Gémesi György osz-

taná ma Gyurcsány Ferenc véleményét. A  
mai magyar közélet tele van politikusi szél-
kakasokkal. Az ilyen elfogadja a hátszelet 
is, hogy hatalomban maradjon. Tényleg 
olyan nehéz elképzelni 33 év polgármes-
terség után, hogy megváljon a vezetői 
tisztségtől? Nem tudja elfogadni, hogy az 
utcán ne polgármester úrként szólítsák 
meg?
A polgármester számtalan alkalom-

mal vallotta: ő semmit nem változott a 
kezdetek óta. Tényleg ekkorát változott 
volna a világ körülötte és az egykori 
jobboldalhoz képest?
A változás viszi előre a világot. Változunk 

mi is, ennek érdekében az embernek néha 
engedni kell az elveiből, ha a közösség jó-
létéről van szó. Ha csak azért, mert polgár-
mester szeretne lenni, akkor nem.
Mi hiányzik Önnek leginkább 20 év 

után Gödöllőből a többi, hasonló nagy-
ságú településhez képest?
Gödöllőnek tizenhat testvérvárosa 

van, amelyeket – főleg a távolabbiakat 

– szorgalmasan látogatnak is a 
vezetők. De nem csak a finn és 
holland településeket kellene 
meglátogatni, hanem Csíksze-
redát, Zentát, Beregszászt vagy 
Dunaszerdahelyt is. Mind sok-
kal tisztább, jobban vigyáznak 
a környezetükre. Meg kell néz-
ni, hogyan csinálják, mennyivel 
tudatosabbak! Gödöllő lehetne 
ökováros is, amit a 2007-es 
filmben Krassay László egykori 
alpolgármester úr is mondott.

Ön elnyerte a Pethő Sándor-díjat, a 
Julianus-díjat, az MTV Nívódíját és a 
sajtótisztesség-díjat is. Ha valaki, ak-
kor Ön cseppet sem autentikus a mé-
dia megítélésében, íróként pedig olyan 
tapasztalattal bír, amely szakmailag 
megkérdőjelezhetetlenné teszi a sze-
mélyét. Hogy látja a gödöllői közéletet, 
különös tekintettel a város fő kommu-
nikációs forrásként szolgáló médiumok 
szerepét, egyben felelősségét?
Van egy Szolgálat nevű újság, amely a 

polgármester szócsöve. Most már van az 
önök egyesületének is magazinja. Ami 
hiányzik, az egy helyi, informatív, kultu-
rális, tájékoztató jellegű rádió. Amikor 
Gödöllőre költöztünk, Radnóti Lacival 
és még egy kollégánkkal szerettük vol-
na megcsinálni Gödöllő Hangja néven. 
Ehhez csupán egy helyiség, két műsorve-
zető és egy zenei szerkesztő kellett volna. 
Pár cégnél kopogtattam, de nem jött ösz-
sze, ezt azóta is hiányolom. De ott van a 
központban a volt városháza helyén fel-
épült színpad. Üres. Hol vannak a helyi 
táncegyüttesek, a zeneiskolások, akik-
nek lehetőséget adhatnánk a szereplés-
re? Sokszor mondják Gödöllőre, hogy 
alvóváros, de valójában mi tesszük azzá.
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A gödöllői cserkészcsapat a régi kas-
sai mozgalom folytatása. Amikor ki-
utasították onnan a premontreieket, 
nem csak a cserkészet emlékét, ha-
nem felszerelésük egy részét is sikerült 
magukkal hozniuk, s Kassára utal az 
új csapat elnevezése is: 44-es Rákóczi 
cserkészcsapat. A második tanévben a 
Magyar Cserkészszövetség hivatalosan 
is igazolta a csapatot, amely egészen 
a cserkészet 1948. évi feloszlatásáig 
fennállt. A premontreiek nagy értéket 
láttak a cserkészmozgalomban, fel-
ismerték, hogy milyen nagy segítsé-
gükre lehet a nevelésben, hisz sokban 
egyezett pedagógiai gondolataikkal. A 
cserkész ideálja ugyanis a „karakteres, 
sziklaszilárdan álló ember, az alkotó, 
a hős, a legendás férfi”, programja pe-
dig az „örök cselekvés, a jónak állandó 
gyakorlása s az ideálok felé való törek-
vés.” S „a cserkész lovag is, a modern 
század modern lovagja. Lelki szüksé-
gességből, áldozatos örömmel, még 
önként vállalt kötelességeket is teljesít, 
melyekkel önmaga nevelésén kívül Is-
tennek, hazájának és embertársainak 
tartozik” - írja dr. Szopek Loránd az 
1932/33. évi iskolai értesítőben. 
A 44-es Rákóczi cserkészcsapat 
fokozatosan gyarapodott, lét-
száma az 1930/31-es tanévtől, 
mikor a gimnázium már nyolc 
évfolyammal működött, min-
dig meghaladta a száz főt. Évről 
évre sok diák jelentkezett, de a 
csapat vezetői csak az arra ér-
demeseket vették fel. A heti fog-
lalkozásokat szombat délután 
tartották, jó idő esetén legtöbb-
ször a szabadban, máskor pedig 
a cserkészotthonban, melyet a 
gimnázium alagsorában alakí-
tottak ki. Négy helyiségből állt, 
s minden őrsnek megvolt ben-

ne a maga sarka, melyet kedve szerint 
rendezhetett be.
Az egyes őrsök élén őrsvezetők, idő-

sebb diákok álltak. „Az őrsvezetőn állt 
vagy bukott minden – emlékezett visz-
sza Kovács Kolos Béla egykori cserkész, 
majd cserkésztiszt. – Csodálatos volt 
számomra a cserkészetben az is, hogy a 
pedagógiai, lélektani módszerei ki voltak 
dolgozva. Két könyv is volt az őrsvezetők 
számára, az egyik Az őrs megteremtése, a 
másik Az őrs élete. Nekünk olyan őrsveze-
tői gárdánk volt, hogy egy 16-17 éves fiú-
val nyugodtan elküldtük akár két napra is 
a gyerekeket, mert tudtuk, hogy ott semmi 
baj nem lehet.” Az őrsök (legfeljebb négy) 
rajt alkottak, s a rajok összessége volt a 
maga a cserkészcsapat, melynek élén a 
cserkészparancsnok – mindig egy tanár 
– állt: a kezdetekkor Buczkó Emil, majd 
1930-tól Szopek Loránd, 1936-tól Paulay 
Imre, 1941-től Fényi Ottó, 1943-tól pedig 
Kovács Kolos (őt hadifogsága idején is-
mét Fényi Ottó helyettesítette) töltötte be 
ezt a tisztséget.
Az évek során a cserkészeknek sok ér-

dekes, a fiúk számára izgalmas élmény-
ben volt része. Sokat jártak kirándulni, 

akadályversenyeken vettek részt, megta-
nultak nyomot és térképet olvasni, tájé-
kozódni, hordágyat készíteni, tüzet gyúj-
tani, Morze-jelekkel üzenetet küldeni, de 
olyan praktikus dolgokat is elsajátítottak, 
mint a gombfelvarrás és főzés. Karácso-
nyi ünnepséget rendeztek, s Tárogató 
Hangok címmel még saját újság kiadásá-
val is kísérleteztek. 
A cserkészélet legjobban várt esemé-

nye mindig a nyári, kéthetes táborozás 
volt. Az őrsök felállították sátraikat, s 
otthont varázsoltak az erdei tisztásra. Itt 
lehetőség nyílt a próbákon elsajátított 
képességek gyakorlati alkalmazására, 
a tábortűz körül esténként pedig vidám 
műsorszámokkal és nótázással szórakoz-
tatták egymást a fiúk. A napot mindig esti 
ima zárta, melyet a zászló körül mondott 
el a csapat.
Két táborozás különös emlékezetes ma-

radt. 1939-ben az ismét Magyarországhoz 
tartozó Jászó volt a tábor színhelye, s 
meglátogatta a csapatot gróf Teleki Pál 
miniszterelnök, aki Gerinczy Pál prépost 
beiktatási ceremóniájára érkezett Já-
szóra. Az 1948-as tábor pedig azért volt 
különleges, mert már az államosítás és 
a cserkészet beszüntetése után került rá 
sor. A csapat Kovács Kolos vezetésével hi-
vatalosan nem is cserkészként, hanem ci-
vilként töltött el két hetet Dunaszekcsőn. 
A fiúk számára ez volt a búcsú a cserké-
szettől és a premontrei iskolától egyaránt.

Erdélyi Zsuzsanna

A cserkészet a kezdetektől fontos szerepet játszott a gödöllői 
premontreiek életében. Már a gimnázium indulásának évében 
megalapították, ahogy az 1924/25. évi értesítőben olvasható: 
„Nem lehet ma iskolát elképzelni cserkészet nélkül. Hát még a 
konviktus hogyan nélkülözhetné e legmodernebb és legtöbb 
eredményt felmutatni tudó intézményt?”
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A cserkészet gyakorlatilag néhány évti-
zed alatt a világ majdnem minden pont-
ján elterjedt, ugyanis olyan egyetemes 
értékeket képviselt, amelyeket minden 
vallás, nemzet és állam magáénak érzett 
és a továbbadását fontosnak tartotta. A 
cserkészmozgalmat egy angol főúr, Lord 
Robert Baden-Powell of Gilwell alapítot-
ta meg a 20. század elején. Baden-Powell 
Afrikában gondolt először arra, hogy szük-
ség lenne egy fiúkat nevelő szervezetre, 
amikor is a búr háborúban (1899–1902) 
csapatot szervezett az ostrom alatt „lá-
batlankodó” fiúkból. Hazatérve megír-
ta és illusztrálta első cserkészkönyvét, 
amely 1908-ban jelent meg. A mozgalom 
gyorsan terjedt, 1910-ben már az Egye-
sült Államokban is megalakult az első 
cserkészszövetség. Ugyanebben az évben 
Magyarországon is létrejött az első cser-
készcsapat, majd 1912-ben megalakult a 
Magyar Cserkészszövetség.
Baden-Powell hosszú évtizedeken 

keresztül felügyelte a cserkészek min-
dennapjait világszerte. Sokszor és sokan 
megfogalmazták már, hogy mi a cserké-
szet, de a legtalálóbb megfogalmazásra 
az Országos Cserkész Levéltár anyagában 
találhatunk: „A cserkészet röviden, egy 
szóban összefoglalva: állampolgár neve-
lés, lelki és testi, de legfőképpen erkölcsi 
nevelés. Tökéletes fiúkat és férfiakat akar 
nevelni, akik mindenhol: hivatalban, gyár-
ban, üzemben, békében, és ha kell hábo-
rúban kötelességtudóak és példaa-
dóan megállják helyüket. És pedig 
megállják jól megformált lelküknek 
belső sugallatából.”
A cserkészet legnagyobb sikere 

abban rejlett, hogy a szabályokat és 
a fegyelmezett életmódot a gyerekek 
önként vállalták, ami rendkívüli moti-
vációt biztosított, s amelyek a kezde-
tektől fogva napjainkig azonosak. Az 
első az Istenbe vetett hit volt, amit a 
hazaszeretet követett - bármely nem-
zethez vagy felekezethez, valláshoz is 
tartoztak a tagok. Az alapelvek között 

szerepelt minden ember megbecsü-
lése, a tisztesség és az alázatosság, 
azaz mindenféle hivalkodás nélküli, 
becsületes élet. A cserkészet nem 
tömegnevelés, hanem „egyenesítő” 
nevelés, ahol a gyerekek a vezető 
személyes példájából tanulnak.
Az 1931-ben megtartott VI. nem-

zetközi konferencián Magyarország 
nyerte el a jamboree rendezési jo-
gát.
Az előkészületeket látva 

Baden-Powell 1933 márciusában 
így nyilatkozott: „Az ebben az évben 
Magyarországon megtartandó jamboree 
nagy sikernek ígérkezik, ahonnan vala-
mennyien, akik azon részt vesznek kétség-
kívül értékes gondolatokat hoznak majd 
magukkal, és amelynek jelentőségéhez 
mindnyájan hozzájárulhatunk azzal, hogy 
helyes cserkészszellemet, sok jóindulatot 
és az együttműködés reánk eső részét visz-
szük el a nagy cserkésztalálkozóra.”
A tábor ideje alatt a Gödöllői Hírlap és 

a Gödöllő és Vidéke is interjút készített 
Baden-Powell-lel. Köszöntő beszédét an-
golul is közölték, melynek első mondata 
ez volt „Az elkövetkezendő gödöllői Világ-
jamboree több lesz fiúk összegyűjtésénel 
egy táborban.”
A jamboree idejére Horthy Miklós is Gö-

döllőre érkezett, így beszélgetett Baden-
Powell-lel, és ellátogatott a premontrei 
gimnáziumba is, ahol az intézmény alap-

kőletételének idején, tíz évvel koráb-
ban járt utoljára a kormányzó. Családját 
Baden-Powell oldalán Stuhlmann Patrik, 
a premontrei gimnázium igazgatója fo-
gadta a városban. A megnyitó után dísz- 
vacsorát adtak, amin Teleki Pál minisz-
terelnökkel közösen a kormány csaknem 

összes tagja, valamint Baden-Powell, a 
különböző országok főcserkészei és fon-
tosabb cserkésztisztjei, diplomatái és po-
litikusai vettek részt. A Premontrei Szent 
Norbert Reálgimnázium is megnyitotta 
kapuit a jamboree cserkészei előtt, ott 
szálltak meg a külföldi delegátusok leg-
fontosabb tagjai, Baden-Powell és kísérői 
is.
A jamboree végén „Bi-Pi” (Baden-Po-

well beceneve – a szerk.) ezekkel a sza-
vakkal búcsúzott: „Az, amit a leginkább 
remélek, kérek tőletek, hogy megkezdett 
barátságaitokat ápoljátok tovább, és 
évek múlva, amikor mint felnőtt emberek 
visszagondoltok a jamboree-ra, s esze-
tekbe jut, hogy itt lesült az arcotok, vagy 
odakozmásodott a reggeli, arra gondol-
jatok, hogy ez alkalommal szereztétek 
meg egyik vagy másik jó barátotokat, s 

hogy némelyik országban milyen 
becsületes emberek laknak. Testvé-
reim, azok, akik közületek a legutol-
só jamboreen ott voltak Angliában, 
emlékeznek, hogyan vette át minden 
ország az arany nyilat, mint a jam-
boree szimbólumát, amely szétrepül 
a világ minden tájára a jamboreen 
keresztül. Most Gödöllőn csodálatos 
szimbóluma van a jamboree-nak: a 
fehér csodaszarvas, a magyarok fe-
hér csodaszarvasa, amelyet ennek a 
nemzetnek ősei követtek.”

Wisznovszky Tamás

Robert Baden-Powell of Gilwell nevével a cserkészet és Gödöllő 
története végleg összefonódott a 20. században, így cikkünkben 
napjaink egyik legfontosabb egyesületét, annak alapítóját és 
városunkhoz fűződő kapcsolatát mutatjuk be.

A cserkészet megalapítója

G
Ö
D
Ö
LLŐ

I LÁTO
G
ATÁSO

K



www.gdl.huGDL - PELIKÁN 2023. május 25.32

A nemzetközi cserkészmozgalom 1908-
as megalakulása után nagyon hamar 
megalakult az első magyarországi cser-
készcsapat 1910-ben, majd 1912-ben a 
Magyar Cserkészszövetség is. Teleki Pál 
is nemsokára kapcsolatba került a cser-
készettel, hiszen fia, Géza már tagja volt a 
Piarista Gimnázium csapatának, ő pedig 
jól ismerte Morvay Győzőt, a Cserkész-
szövetség 1918/19-es elnökét. 1922. má-
jus 19-én, az Országos Intéző Bizottság 
ülésén felszólalt Sík Sándor, piarista pap-
költő és cserkészvezető, ahol az új elnök 
kiléte volt a téma: „Szükség van egy olyan 
személyre, aki a minisztériumokon felül áll 
és a mindenkori államfőtől kapja a kine-
vezését.” Egy másik tisztségviselő pedig 
már konkrétan meg is nevezte a személyt: 
„… nincs olyan szimpatikus politikus, mint 
gróf Teleki Pál, egyénisége és tudomá-

nyos munkássága predesztinálják erre a 
személyre.” Tényleg Teleki mellett szólt, 
hogy akkor már pont egy éve nem politi-
zált (1920/21-ben volt miniszterelnök) és 
kiváló földrajztudós, egyetemi tanár volt. 
Teleki elvállalta a megtisztelő felkérést és 
megígérte, hogy „hajlandó egész munkás-
ságát a cserkészetnek szentelni”. Horthy 
Miklós kormányzó június 10-én döntött 
a személyéről, Klebelsberg Kunó vallás- 
és közoktatásügyi miniszter pedig érte-
sítette Telekit, hogy kinevezték főcser-
késznek. Ezt a tisztségét közel egy évig 
töltötte be. 1923. tavaszán megrendült 
egészségi állapotára hivatkozva (később 
meggyógyult) lemondott, de haláláig 
tiszteletbeli főcserkész maradt. Ezután is 
nagyon fontosnak tartotta a cserkészetet. 
Azt vallotta, hogy a cserkészet fő feladata 
„egy új magyar ifjúság nevelése, amely 
felnőtté érve képes lesz egy új Magyaror-
szágot teremteni”. Több művet és cikket 
is írt a cserkészettel kapcsolatban. Töb-

bek között: „Cserkészférfi feladatok a mai 
nehéz világban”, „A cserkészférfi politikai 
magatartása” és „Az öregcserkész útjai” 
címmel. Amikor csak tehette, akkor részt 
vett különböző rendezvényeken és tábo-
rozásokon. Többek között már újra mi-
niszterelnökként, 1939-ben meglátogatta 
a gödöllői premontreiek 44. sz. Rákóczi 
Cserkészcsapatát Kassa mellett.
1929-ben a Cserkész Világszövetség 

Nemzetközi Tanácsának (a Comitének) 
a tagjává nevezte ki. Ugyanabban az év-
ben Angliában rendezték a Jamboree-t, 
majd 1931-ben Badenben, a VI. Nemzet-
közi Cserkészkonferencián Magyarország 
megkapta a IV. Jamboree rendezési jogát. 
Az USA, Ausztrália, Hollandia és Csehszlo-
vákia pályázott még. A döntésben óriási 
szerepe volt Teleki Pálnak. Nagy volt az 
öröm itthon, de Teleki azt is tudta, hogy 
nem lesz egyszerű a rendezés, hiszen ak-
kor még javában tombolt a nagy gazdasá-
gi világválság. Kérdés volt az is, hogy hol 
legyen Magyarországon a tábor. A szerve-
zők több lehetséges helyszínt is megtekin-
tettek, végül Gödöllő mellett döntöttek. A 
választásban szerepet játszott a főváros 
közelsége, a jó közlekedés, a kastély és a 
koronauradalom, amely ingyen biztosí-
totta a helyszínt. A Jamboree emblémája 
a magyar csodaszarvas lett. A tervezett 
költségek 2-2,5 millió pengőre rúgtak. Ez 
óriási pénz volt akkoriban, amikor „havi 
200 pengő fixszel, az ember könnyen vic-
celt”. Ennek az összegnek csak a tizedét 
adta az állam, a többit Budapestnek, Gö-
döllőnek, a Szövetségnek és a tábornak 
kellett kitermelnie. Kétéves, komoly szer-
vezőmunkára volt szükség ahhoz, hogy 
1933. augusztus 1-én megnyíljon a tábor, 
másnap pedig a hivatalos megnyitót is 
megtartották. Összesen 26 ezer cserkész, 
köztük 18.600 magyar fiatal érkezett a vi-
lág 54 országából. Gödöllőt 101 cserkész 
képviselte, közülük 52 diák a Premont-
rei Reálgimnázium csapatából. A három 

Idén ünnepeljük a Gödöllői IV. Világjamboree 90. évfordulóját. A cser-
késztábor parancsnoka pedig gróf Teleki Pál főcserkész volt. Hogyan is 
került kapcsolatba a cserkészettel a kiváló földrajztudós és politikus?
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1933. augusztus 1-15.

Teleki Pál és a cserkészet  
- a Gödöllői Világjamboree - 1933. aug. 1-12.
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nagy diktatúra országaiból 
(Szovjetunió, Németország 
és Olaszország) nem jöttek 
cserkészek, mert addigra 
feloszlatták a cserkészetet. 
Persze Hitler és Mussolini 
szerette volna elküldeni a náci és fasiszta 
ifjúsági szervezetek képviselőit, de Teleki 
és a Szövetség ezt megtagadta. A tábor 
parancsnoka Teleki Pál lett, helyettese Sík 
Sándor, míg a vezérkari főnök Farkas Fe-
renc ezredes. A tábor Parancsnoksága a 
Premontrei Rendház, Gimnázium és Kon-
viktus épületében volt, ahol a Premontrei 
Rend 800 éves történetéről egy komoly 
kiállítást is rendeztek, amelyet augusztus 
3-án Teleki Pál nyitott meg. Nagyon sok 
külföldi és hazai magasrangú vendég ér-
kezett látogatóba. Többek között itt volt 
lord Baden-Powell, a Nemzetközi Cser-
készmozgalom alapítója és vezetője, V. 
Gusztáv svéd király és felesége, Horthy 
Miklós kormányzó és felesége, Serédi 
Jusztinián esztergomi érsek és több püs-
pök is. Teleki megígérte, hogy nem lesz-
nek irredenta hangok a tábor idejében és 
nem támogatta a versenyeket sem. Azt 
mondta, hogy „helyesebbnek tartjuk, ha 
az ambíciót nem a mások feletti győze-
lemmel, hanem azzal sikerül nyilváníta-
nunk, hogy a teljesített kötelesség belső 
érzetét tanítjuk elsősorban megbecsülni”. 
Igyekezett visszaszorítani a tábor vásári, 
piaci jellegét, de ez nem sikerült. Igaz, ez-
által jelentős bevétel is volt. Négy fő részre 
tagolódott a tábor: a királyi kastély külső 
parkja, a város kezelésében álló Erzsé-
betliget (a mai Erzsébet-park), az e körül 
fekvő erdő- és mezőparcellák, valamint 
egy nagyobb terület, ahova a díszfelvonu-
lásokat, bemutatókat, nagyobb nemzeti 
játékokat szánták. Diktatúra helyett kellő 
munkamegosztás! Ez volt a jelszó. Minden 
cserkészkerület önállóan szervezte meg 
altábor-parancsnokságát és törzsalakula-
tait, amelyet vármegyék szerint csoporto-
sítottak. Az altáborokon kívül meg kellett 
szervezni: a segédtábort (az átutazó vagy 
rövidebb időre ide utazó külföldi és hazai 
cserkészeknek), a kisfiútábort (a kiscser-
készek és a farkaskölykök a Fácán soron 
táboroztak), a repülőtábort, a delegátu-
sok és a be nem osztott cserkésztisztek 
vendégtáborát, a tábori rendőrség és tűz-
oltóság táborát, a mentőállomásokat, a 
vízitábort, a törzscsapatok táborait, büfé-

ket, cukrászdákat, vendéglő-
ket és a tejcsarnokokat. De ez 
még nem volt minden! Gödöl-
lő környékén akkor kevés volt 
a víz, így gondoskodni kellett 
arról is. Kilenc artézi kutat fúr-

tak, 250 m3-es víztartályt építettek és 14 
kilométer hosszú csőhálózatot fektet-
tek le, hiszen szükség volt 13 millió liter 
vízre. Meg kellett építeni a tábor villamos 
hálózatát, hogy energiát adjanak a szivaty-
tyúknak, motoroknak, a mozinak, a hír-
adóknak és a közvilágításnak. A villamo-
senergia a budapesti és a bánhidai (a mai 
Tatabánya része) erőművekből jutott a 
HÉV kábelén Gödöllőre. Összesen 25 km 
hosszú elektromos vezetékrendszert 
kellett kiépíteni. A villamosberendezés 
is cserkészmunka volt, amin 72 mérnök- 
és szerelőcserkész dolgozott három 
hónapon át. Több vashidat is építettek a 
vasút és a műutak áthidalására. Naponta 
80 tonna élelmiszert kellett beszerezni, 
helyszínre szállítani, és a csapatok között 
szétosztani. Nem volt könnyű kielégíteni 
a különféle népek igényeit. A legnagyobb 
feladatok közé tartozott a forgalom szabá-
lyozása. A látogató közönség napi átlagos 
száma 30 ezer fő, az ünnepségek napján 
50-60 ezer volt. Autóparkjainkban napon-
ta átlag 800-1200 autó és motorbicikli 
telepedett meg. A tábort látogatók összes 
létszáma 365 ezer volt, ami új rekordnak 
számított. Rengeteg sport, kulturális és 
közösségi programot szerveztek. A szer-
vezésben és a lebonyolításban a magyar 
cserkészek nagyon sok munkát végez-

tek. Például a 821. sz. Kálmán herceg 
premontrei öreg cserkészcsapat 21 tagja 
a tábori cserkészrendőrség munkájában 
vett részt. Az „egész ország legyen jam-
boree” jegyében a magyar cserkészcsa-
patok mindenütt felkészülten és barátsá-
gosan fogadták a külföldi csoportokat. A 
világ minden tájáról érkezett csoportok 
sok-sok újdonságot tudtak mutatni egy-
másnak. A katolikus csapatok táboraiban 
sok helyen oltárt építettek. Magyar szem-
pontból természetesnek tűnhet, hogy a 
katolikus és a református egyház tagjai 
voltak a meghatározók, de az izraeliták, 
valamint a muzulmán és buddhista orszá-
gokból érkezők is mind rendelkeztek val-
lásgyakorlásukhoz szükséges helyekkel 
és személyekkel.
A cserkész világtábort a szív táborának 

is nevezték. Igaz, hogy Gödöllő gyönyörű 
parkjaiban és erdeiben, vagy a gazdagon 
felszerelt üzletvárostól a gazdasági szer-
vezetig volt itt minden, mégis ennek a 
sokágú organizmusnak a szív lüktetése 
adott életet. A IV. Világjamboree nagyon 
jól sikerült. Sok külföldi és hazai cser-
kész, illetve látogató megismerte Gö-
döllőt. Elvitték jó hírét szerte a világon. 
Baden-Powell is dicsérte a szervezést és 
a lebonyolítást, de felhívta a figyelmet a 
nagy szegénységre az országban. Igaza 
volt, de ne feledjük, a világválság utolsó, 
nehéz évében volt a rendezvény! Teleki 
Pál pedig megkapta az „Ezüst Farkas” 
kitüntetést, amely a Cserkészet egyik leg-
rangosabb elismerése volt.

Lencsés Barna
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35 éve, 1988 tavaszán Máriabesnyőn 
emlékmisét tartottak Teleki Pál halálá-
nak évfordulójára, ahol sok öregcser-
kész és az idősebb generáció vett részt, 
de köztük pár fiatalember is megjelent. 
Máthé László, a Blahai körzet megvá-

lasztott önkormányzati képviselője, és 
az újjáalakult gödöllői cserkészcsapat 
első parancsnoka így emlékezett vissza 
az eseményre: „Nagyon bensőséges volt 
a megemlékezés, ahol az öregcserkészek 
reményüknek adtak hangot, hogy az or-
szágban hamarosan újra lehet éleszteni 
a cserkészetet és számítanak ránk, fia-
talokra. Adtak időpontokat és címet Bu-
dapesten, ahova hívtak engem is. Titkos 
összejövetelek voltak Budán, zegzugos 
utcákon át jutottam el a célig. Itt meg-
jelent Id. Dr. Surján László orvos is, aki 
a Magyar Cserkészszövetség országos 
elnöke lett, és e tisztségét 80 éves koráig 
töltötte be.”

Miután valóban elkezdődött a moz-
galom újjászervezése, egy idő után már 
csak az volt a kérdés, hogy a komoly tör-
ténelmi múlttal rendelkező gödöllői 802. 
számú Szent Korona Cserkészcsapat is 
ott lesz-e a zászlóbontás idején. „Mozs-

gai József volt Gödöllőn a Kas-
télykápolna plébánosa, aki a II. 
világháború előtt gyermekként 
kiscserkész volt, ám fiatalon Ő 
is megélte a rendszerváltást, 
csak negatív előjellel, hiszen be-
tiltották a mozgalmat. Viszont 
meghatározó volt számára az a 
pár év, így még a kis cserkészlá-
dáját is megőrizte. A feleségem 
és Mozsgai atya is támogatott a 
helyi csapat újjáalakításában, 
akkor még fontos volt az egy-
házközség felelősségvállalása. 
Kimentünk Ausztriába, hogy 
Kölley Gyuri bácsitól, az euró-
pai cserkészkerület parancsno-
kától kérjünk segítséget, majd 
1989-ben mintegy 30 fővel meg-
alakult az első fiú csapat Gö-
döllőn. Az ünnepélyes eskütétel 

a mogyoródi Várdombon, Szent László 
ünnepén volt. Bátyám Mogyoródon szol-
gált plébánosként, aki a szervezésében 
segítséget nyújtott. Az országban is elsők 
között alakultunk újra és a felnőtt fiata-
lokat kértem fel az őrsök vezetésére, így 
elindulhatott az ifjúsági nevelő munka.” 
– emlékezett vissza a kezdetekre Máthé 
László. Rá egy évre a Szent Koronás lá-
nyok és a 943. sz. Ráday Pál református 
csapat is megalakult, akik mára sajnos 
megszűntek.
Már az első években nagyon aktí-

van működött a cserkészet Gödöllőn, 
amelyre így gondol vissza a csapat első 
vezetője: „Kialakítottunk egy focipályát 

a kápolna mellett és a sekrestye szom-
szédságában lévő egykori harangozó 
lak felső emeletét kifestettük, ott volt az 
első cserkész szobánk. A kastély kezelő-
jével kialakítottam egy jó kapcsolatot, 
ami akkor még pesti fenntartásban volt. 
Egy romantikus élményt láttam abban, 
hogy a cserkészekkel a padlástól a pin-
céig megnézhessük a kastély történelmi 
falait. Elvállaltunk lehetetlennek tűnő 
feladatokat is, hogy beengedjenek, vé-
gül - mint később kiderült - a piarista diák 
múlttal rendelkező vezető pozitívan állt a 
kéréshez és engedélyezte, mivel még ál-
lagmegóvás sem történt akkoriban, csak 
őrizték az épületet.” Majd jöttek az első 
nyári nagy táborok az évközi őrsi mun-
kák után, amelyre az egész éves munka 
gyümölcseként tekintett minden gyer-
mek, akik izgatottan várták a közösségi 
élményeket. Erről is számos emléket 
osztott meg a szerkesztőséggel Máthé 
László, aki az első táborokat meghatáro-
zónak vélte: „Az első rábakethelyi tábor 
helyszín kiválasztásakor közel akartunk 
menni a nyugati határhoz, ami pár év-
vel előtte még tilos volt. Mozsgai atya is 
segített, aki ciszter szerzetes papként jó 
kapcsolatot ápolt Szentgotthárdon az 
ország egyik legnagyobb cisztercita ba-
rokk templom és apátság vezetésével. 
A szervezés miatt leutaztam feleségem-
mel megnézni Rábakethelyt, illetve a 
plébánia melletti szabadidőközpontot, 
ami a tábor területéül szolgált. A hosszú 
út miatt egy éjszakát a plébánián alud-
tunk, majd reggel az atya megkérdezte: 
„tudjuk-e, hogy milyen szobában szállá-
solt el?” Persze nem tudtuk, hogy annak 
a Brenner János káplán atyának a szo-
báját kaptuk meg, akit a kommunizmus 
évei alatt meggyilkoltak és 1990-ig be-
szélni sem lehetett róla. Az elmúlt hetek-
ben filmsorozattal emlékeztek meg életé-
ről, akit éppen öt éve avattak boldoggá. A 
másik élményem már a táborban történt, 
amikor egy reggeli torna „sótörés” gya-
korlata közben az egyik őrsvezető nagyot 
lendített magán hátra – egymás karjába 
kulcsolt kezeinkkel –, akit nem tudtam 

Amikor az országban elindult a rendszerváltás utáni cserkészet, az ese-
mények Gödöllőn is felgyorsultak. Az újkori 802. számú Szent Korona 
Cserkészcsapat első parancsnokának az idők jelei mutatták meg, hogy 
fontos és érdemes a gödöllői fiatalokkal foglalkozni, valamint a nagy 
múltú csapatot ismét „csatasorba” állítani.
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„Álljunk csatasorba vidáman!” 
 Az első újkori cserkészévek

Máthé László gödöllői cserkészparancsnok és bátyja 
Máthé György atya egykori mogyoródi cserkésztiszt közrefog 
egy amerikai magyar kiképzőtiszt hölgyet az emléktáborban
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megtartani, így arccal a murvás talajra 
estem, a vér pedig ömlött a fejemből. 
Gyorsan a helyi SZTK-ba mentem, ahol 
a nővér kiszólt, mint egy alkoholistának, 
hogy „üljön le és várjon”! Majd amikor el-
mondtam, hogy ki vagyok és mi történt, 
akkor zavartan mosolygott és kedves volt 
a seb ellátása során. A következő évben 
Katalinpusztán volt a csapattábor, ahol 
az egyik erdei portyán a helyi fakitermelő 
munkások megkérdezték, hogy Rocken-
bauer Pál emlékhelyét keressük, ahol 
meghalt? Mivel nem hallottunk erről, 
hogy a kéktúrákról ismert természetjáró 
itt hunyt el pár évvel érkezésünk előtt, 
elkísértek minket oda, ahol kopjafát állí-
tottak a tiszteletére. A harmadik nagy tá-
borunk Dömösön volt, ahol Beer Miklós 
püspök úr ekkor még plébánosként szol-
gált és kijött hozzánk tábori misét tartani, 
de ez volt az első koedukált táborunk is a 
lányokkal. Az egyik este, a takarodó után 
lejött egy róka a moslékos edényhez, 
amiből előbb dézsmált, majd magával 
vitte a maradékot, elásta és újra vissza-

jött. Kiderült, hogy ez remek lehetőség a 
kicsik nevelésére, akik síri csendben tud-
tak maradni, mert hosszabb ideig rókát 
szerettek volna látni közelről. Azóta se 
láttam így vad rókát az életem során. A 
másik érdekes emlék, amikor egyik nap 
még lementünk focizni a pályára, de 
másnapra olyan árvíz öntötte el a Duna 
partot, hogy a kapu tetejét sem láttuk.”
Ekkor már közeleg az 1993-ban rende-

zett emléktábor éve, de előtte még volt 
egy portya Versegen. A blahai képvise-
lő és egykori vezető tiszt a cserkészet 
lényegét összefoglaló emlékeket őriz 
a helyről, amit velünk is megosztott: 
„Amikor a falubeliek észrevették, hogy 
sátrat vertünk a Verseg melletti erdőben, 
egyik este nagy „tamadunk” táblát – így 
ékezet nélkül – raktak ki a körlet mellett 
épített latrina ajtajára és arra készül-
tek, hogy megtámadnak minket. De mi-
előtt ez megtörtént, tervet szőttünk és 
csendben vártuk a nagy hanggal érkező 
fiatalokat, akik észre sem vették, hogy 
csapdába kerültek, így a megadott jelre 

bekerítettük és elkaptuk a helybelieket. 
Természetesen barátságosan fogadtuk 
a srácokat, beinvitáltuk és megmutattuk 
nekik a tábort, elmeséltük, hogy mi egy 
cserkészcsapat vagyunk és jól érezzük itt 
magunkat. Mint később kiderült, előtte 
ők átmentek egy kukoricáson és hosszú 
késeikkel lecsapdosták a nyers kukorica-
szárakat. Másnap mentünk le a faluba, 
a csősz pedig kint volt a helyszínen és 
azt hitte, hogy mi csináltuk az aprítást. 
A gazda felénk jött egy nagy bottal és 
kiabálta, hogy most agyonüt mindenkit. 
Mivel fiatal és erős voltam, nem féltem 
és tudtam, hogy nem tettünk semmi 
rosszat, így leválva a többiektől bátran 
mentem felé elmondani az igazságot. A 
gyermekek elmondása szerint a felemelt 
nagy bot lassan ereszkedett a föld felé és 
mire odaértem, már teljesen leengedte, 
majd rövid beszélgetés után jött a baráti 
kézfogás. A cserkészek nagyon örültek a 
jelenetnek, mert többen féltek és készen 
álltak a futásra, amire nem került sor. 
Ezek az emlékek örökre belém égtek, hi-
szen a cserkészet két fő erényét és több 
parancsát is megmutatta számunkra, fő-
leg a ránk bízott gyermekeknek. Az Isten 
szeretete és jósága nyilvánult meg a helyi 
fiataloknál, ahol akár a vélt vagy valós 
„ellenséget” is befogadtuk, testvérnek 
tekintettük őket és kinyitottuk számukra 
az életünk egy fontos szegletét, a cserké-
szet értékeit. A gazdával szemben pedig 
egyenes volt a lelkünk, igazat mondtunk 
és nem féltünk, ahol a csősz is megértette 
és elmondta nekem, hogy valóban feldúlt 
az okozott kár miatt, de a cserkészek vé-
dik a természetet.”

GDL

Ünnepélyes eskütétel a mogyoródi Várdombon,  
Szent László ünnepén 1989-ben

 Máthé László (balról) cserkészfiúkkal a második  
nagytáborban Katalinpusztán, 1990-ben

Az első koedukált fiú-lány nagytábor és az  
emlékezetes árvíz Dömösön, 1991-ben
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1990-ben Bodnár Gábor, az Ameriká-
ban élő Külföldi Magyar Cserkészszövet-
ség (KMCSSZ) elnöke személyesen járt 
Gödöllőn és felkereste Máthé Lászlót, az 
újjáalakult 802. sz. Szent Korona Cser-
készcsapat parancsnokát, hogy segít-
séget kérjen a kárpát-medencei magyar 
cserkész fiataloknak tervezett tisztképző 
táborok szervezésében, amelyek egyiké-
ben, az osztrák Eibisbergben végül Máthé 
Lászlót is cserkész tisztté avatta. Bodnár 
Gábor 50 éven át volt a KMCSSZ elnöke. 

Miután a szövetség eldöntötte, hogy a 
Jamboree 60. évfordulójára Gödöllőn 
emléktábort szervez, a szervezőbizottság-
ba bevont helyi parancsnok és Csermely 
László, a magyar szövetség országos fiú 
vezetőtisztje közösen felkeresték a gödöl-
lői erdészetet, hogy elkérjék a Jakabi er-
dészház körüli nagy területet, majd elkez-
dődött egy nagy stáb részletekbe menő 
munkája Budapesten, hogy ’93 nyarára 
minden a helyén legyen és sok cserkész 
találkozzon újra a gödöllői-dombság te-
rületén.
Elérkezett 1993. július 31-e, az altábo-

rok megnyitása és az első nyitótábortűz. 
Közel 1300 cserkész érkezett határon 
innen és túl, hogy 14 altáborban a legen-
dás ’33-as cserkész Jamboree emlékére 
szervezett eseménysorozaton részt ve-
gyen. Az altáborok között a gödöllői csa-
pat is megtalálható volt 92 cserkésszel. Az 

öregcserkészek is jelen voltak a Teleki Pál 
altáborban 150 fővel, sőt a programokhoz 
még több öregcserkész utazott ki Gödöllő-
re naponta, hogy részese lehessen az ese-
ményeknek. Üde színfoltja volt az egész 
hetes programnak a repülős és ejtőernyős 
cserkészek. A magyar cserkészek kezdtek 
el először repülni a világon 1926-ban, 
amit a kommunizmus elején Rajk László 
belügyminiszter tiltott be és kobozta el az 
összes repülőgépet a cserkész szövetség-
től. Több mint 40 év kényszerszünet után 
újra talpraálló magyar cserkészet ebben 
az évben kezdte újra a cserkészejtőernyő-
zést is. A Nemere névre hallgató altábor 
nem csupán az erdélyi szélfajtáról kapta 
a nevét, mert az 1936-os berlini olimpián 
ilyen nevű gépével állított fel új távolsági 
világrekordot egy magyar versenyző. Az 
elsősorban gödöllői reptéren „szárnyaló” 
altáborban 4-5 fővel a gödöllői fiatalok is 
részt vettek. A hivatalos ünnepi megnyitó 
1993. augusztus 1-jén, pontosan 60 évvel 
az 1933-as nyitónapján történt. Vasárnap 
reggel ünnepélyes közös zászlófelvonás-
sal és tábori imával indult a nap, majd 
Görbe László piarista táborparancsnok 

atya, Csoóri Sándor a Magyarok Világszö-
vetsége (MVSZ) elnöke és Gémesi György 
gödöllői polgármester mondott köszöntő 
beszédet. Az MVSZ a tábornak egy székely 
fafaragók által készített kaput is ajándéko-
zott. A cserkészekkel együtt sok ezres tö-

meg vett részt a megnyitón, ahova többek 
között eljött a tábor fővédnöke, Antall Jó-
zsef néhai miniszterelnök is, aki délután a 
nagyközönség számára is megnyitotta és 
ünnepi gondolataival gazdagította az em-
léktábor programjaira érkező vendégeket 
a Világfánál. A gödöllői alsóparkba az ejtő-
ernyős cserkészek égből alászállva hozták 
a nemzeti és cserkész zászlókat, valamint 
Gödöllő város zászlaját, melyet aztán az 
öregcserkészek ünnepélyesen adtak át 
a fiatal cserkészeknek szimbolizálva a 
közben eltelt 60 évet. A ’33-as Jamboree 
alatt 10 éves kiscserkész volt Nagy Ferenc 
József egykori miniszter, aki a cserkész-
kiállítást nyitotta meg a Művelődési Köz-
pontban. Itt bemutatták a 80 éves magyar 
cserkészetet a világ bélyeg- és cserkészké-
peslap gyűjteményének tematikus kiál-
lításával, de a látogató megtekinthette a 
Jamboree emléktárgyait és dokumentu-
mait is. A Török Ignác Gimnáziumban Má-
ria-szimbólumokból nyitott meg kiállítást 
Erdélyi Zsuzsanna néprajzkutató. Kátai 
Géza nyugalmazott gödöllői plébános 
gyűjteménye gyönyörűen mutatta be a 
Mária-kultuszt és az abban rejlő egye-
temes szeretetigényt. Érdekesség, hogy 
a világtalálkozó 75. évfordulóján, 2008 
Nagyboldogasszony napján nyitotta meg 
kapuit a látogatók előtt a máriabesnyői 
Mária Múzeum. Az este nyitótábortűzzel 
ért véget, ahol Sinkovits Imre színművész 
és cserkésztiszt is jelen volt.
Az egy hetes tábor alatt számos program 

várta az ifjabb és idősebb cserkészeket. A 
Művelődési Központban kétnapos konfe-
rencia vette kezdetét, amelyet dr. Surján 
László, a Magyar Cserkészszövetség el-
nöke nyitott meg, aki visszaemlékezett a 
személyesen átélt Jamboree élményekre. 
A gödöllői tábort meglátogatta a cserkész-
mozgalom megalapítójának, Baden-Po-
wellnek a lánya és unokája is. A legendás 
„BiPi” lányát, Mrs. Betty Clay-t az egész 
emléktábor lelkesen, tapssal üdvözölte. 
Mrs. Clay itt tartózkodása idején megláto-
gatta a cserkészkiállítást, Teleki Pál sírját és 
a repülő-ejtőernyős, valamint a többi altá-
bort is. BiPi lánya kiemelte a tábor vidám-
ságát és kedvességét, amit mindenhol 

A cserkész világtalálkozó 90 éve, 1933-ban volt. A rendszerváltás után 
újjáalakult szövetség ennek tiszteletére 30 évvel ezelőtt, 1993 nyarán, 
szinte napra pontosan 60 évvel a jamboree után emléktábort szerve-
zett Gödöllőn.

M
Ú
LT
-K
O
R

Egymásba tett kezek a gödöllői cserkész  
emléktáborban - 1993. július 31. - augusztus 8.

Az énekverseny első helyezett  
Hóbagoly őrse
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tapasztaltak, valamint örömmel látta min-
den altáborban azt a rendet, amit édesap-
ja is olyan fontosnak tartott, mert ha valaki 
megtanul rendet tartani a táborban, akkor 
az bárhol meg tudja tenni és valószínűleg 
rend lesz egész életében is.
A fiatalabb cserkészeket rengeteg kö-

zösségi élmény érte, akik játékos vetélke-
dőkön és kézműves foglalkozásokon, va-
lamint versenyek garmadán vettek részt. 
A természetismereti akadályversenytől 
kezdve szavaló-, sátorverési- és éjszakai 
tájékozódási versenyeken is elindulhat-
tak a fiatalok, de az altáborok között volt 
egészségügyi- és énekverseny is. Utóbbi 
két próbatétel szép gödöllői eredménye-
ket hozott, mivel az EÜ vetélkedést torony-
magasan Gödöllő altábora nyerte meg, 
míg az énekverseny első helyét a helyiek 
Hóbagoly őrse kapta, akinek egykori őrsve-
zetője, Dugántsyné Bedő Boglárka két és 
fél évtizede már a Szent Imre Katolikus Is-
kola gyermekeit tanítja, aki éppen ezekben 
a napokban Szent Imre kitüntető díjban 
is részesült.
A táborban részt vett Kolozs Csaba, a 

802. sz. Szent Korona Cserkészcsapat egy-
kori őrsvezetője is, aki a kezdeti időszakra 
így emlékszik vissza: „Az első beszélge-
tések Máthé Lacival és a megalakulás 
is nagyon sokat jelentett nekem. Pár ifi 
hittanos baráttal kezdtünk el őrsöket ve-
zetni, bár utóbbi jelző talán túlzás, mert 
emlékszem, hogy a Delfin őrs srácaival 
gyakorlatilag együtt tanultam mindent a 
könyvből, hiszen hamarabb kezdtünk el 
találkozni a Kastélykápolnánál, mint Mo-
gyoródon felavattak volna cserkésznek. 
Abban viszont már nem túlzok, ha kijelen-
tem, hogy a cserkészetnek köszönhetem 
az ifjúságom, a közösségi szemléletet, a 
természetszeretetet és a barátokat, akik 

ráadásul az ifjúsági- és házas hittanokon 
átívelő kapcsolatokká értek, sőt felesége-
met is a cserkészeten keresztül ismertem 
meg.” A jelenleg Szövetség Gödöllőért 
önkormányzati képviselőjét az 1993-as 
emléktáborban az országos média kísére-
tére kérték fel, amely szintén szép gondo-
latokat hoztak elő benne: „Ez már a győri 
egyetemi éveim alatt volt, de nem volt 
kérdés, hogy itt leszek. Az egykori színész 
zseni Bilicsi Tivadar lánya, Erzsébet ren-
dezett az emléktáborról egy fél órás doku-
mentumfilmet „Egymásba tett kezek” cím-
mel, aki megkért, hogy legyek a kísérője, 
mutassam be a stábnak az emléktábort 
annak kapuján belül és kívül egyaránt. 
Ott voltam velük szinte végig az operatőr 
mögött a munkájuk során és meghatáro-
zó emléket adott egy olyan felnőtt korba 
lépett fiatalnak, mint én. A legfőbb élmény 
talán Sinkovits Imre volt két esetben is. Az 
elsőnél még nem a stábbal, hanem a csa-
pat tagjaként vett részt a nyitótábortűznél, 
ami eleve fantasztikus és szép látvány, ha 
a hatalmas tüzet több mint 1000 fiatal ve-
szi körül a Nyakastörő két meredek oldalá-
ban ülve. De ami ennél is emlékezetesebb 
és erről beszélve libabőrös lesz a karom, 
ha a színész, cserkésztiszt egyedi mély, 
öblös orgánumán megszólaltatott Sík 
Sándor versre gondolok, ez talán az első 
azonnal beugró emlékem 30 év távlatából 
is. De persze a média is volt ott, hogy meg-
szólaltassa „Siki” bácsit, így hallhattam, 
hogy mosolyogva jellemzi a cserkészet 
alap lényegét pár évvel a rendszerváltás 
után. A mai napig a fülembe hallom, ha 
nem is szó szerint: „Az országnak külö-
nösen fontos a cserkészet, mert egészsé-
ges, természetet szerető és egyben féltő, 
keresztény történelmét ismerő és tovább 
is vivő ifjúságra van szüksége, aki talpra-
esett és nem kell irányítani, csak megtaní-
tani számára az alapokat. Az éves munka 
gyümölcse a nyári nagytábor: természet-
szeretet, napfény, móka-kacagás és tá-
bortűz.” De Antall József miniszterelnök úr 
gondolatai is emlékezetesek, aki a cserké-
szetre nemzet- és társadalomépítő, vala-

mint a fiatalok jellemnevelő alapjaként is 
tekintett.” Ahogy Máthé László, a csapat 
parancsnoka az első évek tábori mozza-
natairól, úgy ő is mondott pár példát, mik 
történtek 30 évvel ezelőtt az emléktábor-
ban: „Természetesen itt sem maradtak el 
a napi történések, fricskák vagy balesetek, 
amik egy nagy közösségben elengedhe-
tetlenek. Több társunk például kint volt a 
repülős táborban, akik mesélték, hogy a 
sétarepülésre érkező cserkészeknek meg-
mutatták, milyen jó egy AN2 repülőgép 
légcsavar szele. Szépen ráfeküdtek az em-
berek, de közben a fűszálakkal együtt bir-
ka ürülék is repült a szélben. A lányoknál 
történt, hogy egyik éjszaka feltették a bes- 

nyői cserkészlányok muskátliját egy ma-
gas fenyőre. Mivel kiborult, ezért jó zsíros 
erdei földdel visszaültették, de a vizet nem 
itta be. Közben feltekerték a sátruk olda-
lát is, amiből többen kigurultak és még a 
nagy melegben is megfáztak. Vagy épp a 
Bagoly őrsünk vezetőjét mentővel kellett 
a baleseti sebészetre vinni, hogy össze-
varr-ják a lábujját. Ezek mind sava-borsa 
volt a tábori életnek. Idén nem szervezett 
90 éves emléktábort a szövetség, de bízom 
benne, hogy gróf Teleki Pál szavai szerint 
is lesznek „Emberebb emberek és Magya-
rabb magyarok”, akik a 100 éves centená-
riumot fontosnak tartják és akár én is ott 
lehetek annak szervező csapatában, mint 
öregcserkész.”

GDL

Sinkovits Imre

Antall József
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program városunkban

Mácsárék a természettudományok 
területén is nagyot alkotnak

Nem véletlen, hogy rengeteg kiváló ma-
gyar színész, sportoló, mérnök, professzor 
született, élt és alkotott itt. Szerencsére so-
kan vannak olyanok is, akik arra vállalkoz-
nak, hogy elkísérjék a tehetségeket az útju-
kon, támogassák őket, amikor szükségük 
van rá. A Kulturális és Innovációs Minisztéri-
um is partner ebben: a gondozásában mű-
ködő Nemzeti Tehetség Program kiváló le-
hetőségeket biztosít a város fiataljainak is.
A közelmúltban a program támogatásá-

val adott otthont a Premontrei Szent Nor-
bert Gimnázium a nagy presztízsű TUDOK 

A Mácsár család komoly és hosszú 
múltra tekintő pedagógiai- és sportéleti 
háttérrel rendelkezik, ahol Hunor termé-
szettudományok iránti érdeklődése már 
korai középiskolai évei alatt kibontako-
zott, így erre alapozza továbbtanulását 
is. Természetesen kellettek hozzá kiváló 
és motiváló pedagógusok, egy technika-
ilag jól felszerelt iskola, illetve maga Hu-
nor elszántsága és kitartása is.
Mikor jelent meg érdeklődésed a 

biológia és kémia területei iránt?
Bár általános tagozatú osztályban 

kezdtem középiskolai tanulmányaimat 
a Premiben, a biológia iránti érdeklődé-
semet mégis Bakán Szilvia tanárnőnek 

Kárpát-medencei konferenciának. Sokan 
éltek az elmúlt években a Nemzet Fiatal 
Tehetségei Ösztöndíjjal és a város két köz-
nevelési intézménye is a „Minősített Tehet-
séggondozó Műhely” hálózat tagja. A már 
említett „Premi” és a Református Líceum 
azért bírja a címet, mert hosszú ideje ki-
magasló tehetséggondozó munkát végez-
nek. A program számos támogatást nyújt: 
legyen szó egy költséges eszköz megvásár-
lásáról, versenyfelkészítésről vagy tanári 
továbbképzésekről.
Amilyen színes a tehetség, olyan színes a 

és Kerényi Zoltán tanár úrnak, míg a ké-
mia tantárgy szeretetét Takó Géza tanár 
úrnak köszönhetem. Nagyszerű elméle-
ti- és gyakorlati oktatásban részesülhet-
tem általuk, akik személyiségükkel is 
motiváltak. Már 11. osztályban letettem 
az emelt szintű kémia érettségit, most 
pedig az emelt szintű biológia érettségi-
re készülök.
Milyen sikereket értél el ezen tantár-

gyak tekintetében?
A Curie Kémia Emlékverseny Országos 

Döntőjében a 2018/2019-es tanévben 
második, majd rá egy évre harmadik 
helyezést értem el. Biológiából az Orszá-
gos Középiskolai Tanulmányi Versenyen 

Nemzeti Tehetség Program is! A portfólió-
ban olyan sikeres projektek vannak, mint 
a START vállalkozói ösztöndíj, amely az in-
novatív ötletek megvalósítását anyagilag 
és szakmailag is segíti. A Snétberger Zenei 
Tehetség Program pedig hátrányos hely-
zetű zenei kiválóságoknak nyújt nemcsak 
világszínvonalú képzést, hanem kinyitja 
számukra a világot is. Szerencsére a lista 
még hosszan sorolható lenne, ezért érde-
mes keresni a lehetőségeket!

Nagy-Vargha Zsófia 
fiatalokért felelős helyettes államtitkár

(OKTV) kilencedik voltam 2023-ban, míg 
a Bolyai Természettudományi Csapat-
versenyen középiskolai társaimmal az 
ötödik helyezést értük el 2020-ban.
Milyen jövőbeli terveid vannak?
Az orvostudományi szakra adtam be 

az egyetemi jelentkezésemet és gyer-
mekorvos vagy kutatóorvos szeretnék 
lenni. Természetesen a sportról sem 
szeretnék lemondani, bár az amatőr ké-
zilabdázás háttérbe szorulhat egy kicsit, 
de a kézilabda játékvezetői tevékenysé-
gemet tovább szeretném folytatni.
Terveid, álmaid megvalósításához 

szurkolunk és sok sikert kívánunk, Hu-
nor!

Gödöllő minden szegletében érezni az évszázados egyetemi, az 
erős középiskolai és az itt működő rendházaknak köszönhető egy-
házi kultúrát. A város olyan közeget biztosít, ahol a tehetségek iga-
zán otthon érezhetik magukat.

A Mácsár név jól ismert Gödöllő diáksportjának életében, azon-
ban az egyik fiú a természettudományokban is kiemelkedőt al-
kot. Mácsár Hunor a gödöllői Premontrei Szent Norbert Gimnázi-
um végzős diákja jelentős sporteredményei mellett a biológia és 
kémia területén is számos tudományos versenyen szerepelt kivá-
ló eredménnyel.
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A TUDOK 2023 konferencia nem csu-
pán egy rangos verseny volt, hiszen a 
nagydíjakat elnyerők és az első helye-
zettek az egyetemekre való felvételi el-
járásban plusz pontokkal gazdagodtak. 
A versenyt megelőző kutatómunka iz-
galmas időszak volt a fiatalok életében, 
az eredményeikről pedig időkorlátok 
között, szakértők, kérdezők és vélemé-

A feladat adott volt: „Hozzatok maga-
tokkal egy tárgyat 2061-ből, és mond-
játok el, hogy miért lesz fontos a klí-
maváltozás szempontjából!” A Magyar 
Tudományos Akadémián tartott dön-
tő két részből állt. Az első fordulóban 
ezeket a tárgyakat – egyebek mellett 
mesterséges intelligenciával működő 
mezőgazdasági munkagépet, új típusú 
akkumulátort, az erdők pillanatnyi álla-
potáról képet adó rendszert, környezet-
barát klímaberendezést – kellett rövid 
prezentációkban bemutatni, emellett 
kvízkérdésekre is válaszolni kellett, 
hogy a csapatok bizonyítsák tudásukat, 
tájékozottságukat és kreativitásukat. A 
döntő második részébe, a végső finálé-

nyezők előtt kell helyt állniuk a diákok-
nak éppúgy, mint amire számíthatnak a 
későbbi, „felnőtt életben”. 
A Premontrei Iskolaközpont három 

diákja is kiemelkedőt alkotott.
Gazsó Levente a helytörténet kategó-

riában, „A gödöllői premontreiek meg-
próbáltatásai a második világháború 
helyi eseményei és a rend iskolájának 

ba rendkívül szoros versenyben három 
csapat jutott, ahol kvízkérdésekre adott 
válaszokkal, klímaváltozással kapcso-
latos fogalmak elmutogatásával, va-

államosítása közötti időszakban (1944-
1948)” című előadásával nagydíjas lett.
Bedő Gergő a biológia, ökológia 

kategóriában „A füleskuvik fészkelési 
viselkedésének vizsgálata fészekkame-
rák segítségével” című előadásával 1. 
helyezett lett.
Papp Ágoston az irodalom, nyelvé-

szet kategóriában „Egy történelmi kor-
szak lenyomata versekben. Mécs László 
bunkerversei 1944-1953” című előadá-
sával 2. helyezett lett.
Gratulálunk a díjazottaknak, akik 

mellett köszönet és elismerés jár a fel-
készítésben segítőknek: Kovács Ág-
nesnek, a Gödöllői Premontrei Apátság 
levéltárosának, Takácsné Elek Borbála 
és Ivókné Szajkó Ottília tanárnőknek, 
valamint Kerényi Zoltán és Volter Do-
monkos tanár uraknak.

lamint cím nélküli, a felmelegedéssel 
összefüggő jelenségeket ábrázoló áb-
rák megfejtésével és elmagyarázásával 
is bizonyítaniuk kellett. A fődíjat, egy 
többnapos szakmai utazást Dél-Fran-
ciaországba, az épülő ITER kísérleti 
fúziós erőműbe a Trifolium csapata 
nyerte. Gratulálunk a csapat tagjainak, 
Horváth Nándor Ágostonnak, Icha Bá-
lintnak, Tóth Lázár Imrének, valamint 
felkészítő tanáruknak, Nagyné dr. Mol-
nár Melindának!

A Premontrei Iskolaközpont és a Kutató Diákok Mozgalma szerve-
zésében zajlott le a Tudományos Diákkörök XXIII. Kárpát-medencei 
Konferenciájának döntője. Az eseményen részt vett Novák Katalin, 
Magyarország köztársasági elnöke, aki a záróeseményen köszöntöt-
te az egybegyűlteket és átadta a díjazottaknak járó elismeréseket.

A Gödöllői Református Líceum Gimnázium csapata, azaz a Trifolium 
bizonyult a legjobbnak a Középiskolai MTA Alumni Program kereté-
ben szervezett tanulmányi verseny döntőjében, amelynek fő témája 
a klímaváltozás és a fenntarthatóság volt.

Három a Premis igazság

Vissza a jövőbe!
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1758-ban a Grassalkovich Antal ál-
tal egy régebbi, elpusztult templom 
helyén építtetni kívánt templom meg-
alapozásán dolgozott egy kőműves, 
Fidler János. Álmában szózatot hal-
lott: „Ha a templom romjai között, ahol 
hajdan a főoltár állott, ásni fogsz, szép 
tárgyat találsz.” A történet mesébe 
illő, hiszen a kőműves meg is találta a 
Boldogságos Szűz Mária és Jézus szob-
rát, amelyet elefántcsontból faragtak, 
s amely ma is megtalálható a főoltá-
ron. A szobrocska a 11-12. századból 
származik, s jelentős szerepet játszott 
abban, hogy a máriabesnyői templom, 
zarándokhely lett.
Beer Miklós, egykori váci püspök 

2007. május 2-án kérelemmel élt a me-
gyés püspökök pápánál tett ad limina 
látogatásán, majd pontosan rá egy esz-
tendőre, immáron 15 éve, hogy, 2008. 
május 2-án XVI. Benedek pápa Basili-
ca Minor rangra emelte a kegyhelyet.

A szerző tollából „A gödöllői kastély 
századai” címmel 2021-ben látott nap-
világot a gödöllői Grassalkovich-kas-
tély történetét átfogóan bemutató 
kötet, majd ezt követte 2022-ben „A 
gödöllői kastély az 1752. évi inventár 
tükrében” című, a kastély 18. századi 
háztartását részletező munka. Akár 
egyfajta „Grassalkovich” sorozatnak 
is mondhatnánk immár, hogy az idei 
esztendőben a főúri família temetke-
zőhelyéről, a máriabesnyői kegyhely 
családi sírboltjáról jelenik meg tudo-
mányos igényű kötete. A „terep” nem 
ismeretlen a szerző számára, hiszen a 
kegyhely múltját az alapítástól a 21. 
századig átívelően korábban már fel-
dolgozta a 2011-ben kiadott „Nagy-
boldogasszony Bazilika • Máriabesnyő 
(1759–2000)” címet viselő albumban.

A bazilika a római püspök által litur-
gikus kiváltságokkal felruházott temp-
lom. Bensőséges kapcsolatot ápol a 
római Apostoli Szentszékkel, és nagy 
hangsúlyt helyez a pápai enciklikák 
kihirdetésére. Jogosult a pápai jelvé-
nyek és pecsét használatára. A bazili-
ka papságának liturgikus öltözéke is 
különbözik más templomokétól. Az 
ünnepélyes bazilikaavatásra búcsúi 
szentmise keretében került sor még 
abban az évben, a Boldogságos Szent 
Szűz születése ünnepén, 2008. szep-
tember 7-én vasárnap, Kisboldogasz-
szony tiszteletére. A hatalmas tömeg 
előtti szabadtéri szentmisén Julius 
Janus pápai nuncius hirdette ki a pá-
pai határozatot, majd szentmisét mu-
tatott be. A szentbeszédet Beer Miklós 
tartotta, végül a búcsú körmenettel zá-
rult. A templom megnevezése ettől a 
naptól: Máriabesnyői Nagyboldogasz-
szony Bazilika és Kegyhely.

A kötet a kegyhely történetének 
rövid áttekintése után részletesen 
bemutatja a Grassalkovichok temet-
kezőhelyének történeti és emlékezeti 

jelentőségét, majd azokról szól, akik 
a sírbolt százados csendjében nyug-
szanak. Nem feledkezik meg azonban 
azokról a családtagokról sem, akiket 
– más főúri famíliákba házasodván – 
nem Gödöllőn ért az elmúlás és nyug-
vóhelyük is másutt található, némely 
esetekben pedig nem is ismert. Külön 
blokk a Grassalkovichok családfája, 
amely eddig ismert összes adatával a 
legteljesebbnek mondható. A szöveget 
több mint félszáz kép egészíti ki, majd 
szakirodalmi- és képjegyzék zárja.
A könyv kiadója az ESTERHÁZY 

KASTÉLY KÁPOLNA ALAPÍTVÁNY (Az 
Esterházyak és a barokk udvari kultú-
ra örökségének ápolója) Adószáma: 
18079227-1-08; számlaszáma: (OTP) 
11737100–20004707
A kötet kiadói ára: 3.500 Ft

15 éve kapott bazilika rangot a 
máriabesnyői kegytemplom

Grassalkovich sírbolt – Máriabesnyő
Újabb könyv Varga Kálmántól
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A vallásos érzülethez is köthető, 
1994-ben nemesített különleges ró-
zsafajta világszerte ismert, hiszen 
2000-ben egy Rómában rendezett 
nemzetközi versenyen parkrózsa ka-
tegóriában aranyérmet nyert. Számos 
közterület és magánkert igen kedvelt 
rózsája és szinte a világ minden táján 
megtalálható egy-egy példánya. A faj-
ta neve a híres rózsalegendára emlé-
keztet, amelyben Árpádházi Szent Er-
zsébet kötényében az éhezőknek vitt 
kenyerek rózsákká változtak.
„Rendkívüli örömmel tölt el minket, 

hogy ez az egyetemhez kötődő, nem-
zetközi szinten is elismert rózsafajta 
Őszentsége Ferenc pápa ajándéka 
lehet. A rózsafajták megőrzését és a 
rózsakert megtartását az egyetem ve-
zetése mindig szívügyének tekintette, 

ezért ez az ajándékozás számunkra 
a nemesítő munka megkoronázását 
jelenti. Bízunk benne, hogy a gazda-
gon virágzó, különleges rózsafajtában 
Őszentsége is örömét leli majd” – hang-
súlyozta Dr. Gyuricza Csaba, a MATE 
rektora.
A két-három méter magas, erőteljes 

bokorrá fejlődő rózsafajta akár kerí-
tésre vagy pergolára futtatva is igen 
dekoratív, így igazán díszes éke lehet 
a házikerteknek is. Élénk lilás-rózsa-
színű virágai 8-10 cm átmérőjűek, kel-
lemesen erős illatúak és hármas-ötös 
csoportokban nyílnak. A fajta másod-
virágzása is bőséges, így egészen az 
őszi fagyokig díszlik. További előnye, 
hogy ellenáll a gombabetegségeknek 
is, továbbá kiváló a szárazságtűrő és 
fagyálló képessége.

A Márk Gergely-rózsaörökség és így 
az Árpádházi Szent Erzsébet rózsa 
fenntartásáról a MATE Tájépítészeti, 
Településtervezési és Díszkertészeti 
Intézetének Dísznövénytermesztési 
és Zöldfelületgazdálkodási Kutató-
csoportja gondoskodik. „Három ró-
zsatövet ajándékoztunk, utalva ezzel a 
Szentháromságra, és arra, hogy ez volt 
Ferenc pápa harmadik látogatása a 
Kárpát-medencében” – nyilatkozta Dr. 
Orlóci László tudományos főmunka-
társ, a kutatócsoport vezetője az aján-
dékozásról.
A csoport munkájának köszönhető-

en növényházban, mesterséges pót-
megvilágítással sikerült a természe-
tes időpontnál előbbi, korai virágzást 
előidézni Őszentsége Ferenc pápa ér-
kezésére, még jobban elnyújtva ezzel 
a gyönyörű fajta virágzási idejét. Mire a 
pápa elindult haza, a tövek már színes 
bimbósak lettek, ezt követően pedig 
egész nyáron virágozni fognak.

A MATE rózsájával 
köszöntötték Ferenc pápát
A budapesti pápalátogatás alkalmából Novák Katalin köztársa-
sági elnök három különleges Árpádházi Szent Erzsébet rózsatö-
vet ajándékozott Őszentsége Ferenc pápának. Az ajándékozás 
nagy örömet jelent a Magyar Agrár- és Élettudományi Egyetem 
közösségének, hiszen ezt a gazdagon virágzó, igen ellenálló ró-
zsafajtát az egyetemhez tartozó Budatétényi Rózsakert alapító-
ja, Márk Gergely nemesítette.
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Grassalkovich I. Antal jogász, földes- 
úr, báró majd grófi rangra emelt főúr, 
hosszasan sorolhatnánk még az éle-
tének 77 éve alatt betöltött és elnyert 
tisztségeit, a templomépíttető kegyúri 
szerepe kevésbé kerül előtérbe.
Ha feltennénk a kérdést Gödöllő lako-

sainak, hogy milyen építkezések fűződ-
nek Grassalkovich I. Antal nevéhez, talán 
elsőként a legtöbb ember a legnagyobb 
hazai beépített alapterületű barokk kas-
tély fenséges épületegyüttesére gondol-
na. Kevesebben tudják, hogy Gödöllőn 
a kastély építése mellett jelentős volt 
településfejlesztő munkája is. Neki kö-
szönhetünk több köztéri, vallási témá-
jú alkotást is: Nepomuki Szent János 
szobrát, a Kálváriát az Erzsébet-parkban 
és a Mária-oszlopot. A gróf római katoli-
kus vallását aktívan gyakorolta és ennek 
hatására 33 templomot emelt. Gödöllői 
uradalmában a legjelentősebb egyházi 
építkezései közé tartozott a soroksári 
templom, a máriabesnyői kapucinus 
rendház és templom, illetve a kastély-
templom megépítése.  Kezdetben a 
kastély földszintjén egy kisebb méretű 
kápolna volt a magánáhítatok helyszíne 
a főúr és családja számára. 
A kastély bővítésekor az északi, jelen-

leg Lipót-szárnynak nevezett részhez 
szervesen kapcsolódó reprezentatív 
kastélykápolna építésébe kezdett a ke-
gyúr, melynek alapkőletételére 277 év-
vel ezelőtt, 1746. április 22-én került sor. 

Eredetileg ezen a részen egy református 
templom állt, a terület megvásárlása 
után a gróf a meglévő épületet elbon-
tatta. A protestáns közösséget telekkel, 
pénzzel és építőanyaggal is támogatta, 
így a református hívek új templomot 
tudtak emelni 1744-ben. A kastélyhoz 
szorosan illeszkedő, építészetileg is egy-
séget képező templomot 1749. május 
16-án szentelték fel. Védőszentje Nepo-
muki Szent János, a gyónás védőszent-
je, akinek alakja több helyen is megjele-
nik: a főoltárképen, valamint a templom 
mennyezetén, az életét bemutató stuk-
kódíszeken. 1769-tól működik önálló 
plébániaként a kápolna, melynek kö-
zössége javarészt a gróf által hívott tele-
pesekből és családjaikból szerveződött. 
Grassalkovich gróf családjával együtt a 
kastély oratóriumában vett részt az egy-
házi szertartásokon, melyet a pap egy 
csigalépcsőn keresztül tudott megköze-
líteni, hogy szentáldozásban részesítse 
a kegyurat és családját. Mária Terézia 
az 1751-es Gödöllőn tett látogatása so-
rán több alkalommal vett részt misén a 
gróf vendégeként. A Grassalkovich csa-
lád három generációja közül unokája, 
III. Antal végzett kisebb átalakításokat 
és újításokat a templomban 1837-38-
ban, melynek a bejárat feletti tábla állít 
emléket. 
1867-ben, miután Ferenc József ko-

ronázási ajándékként használatba vette 
a kastélyt, itt hallgatta családjával, az 

udvartartás közeli tagjaival és vendé-
geivel a miséket gödöllői tartózkodásuk 
során. Ebben az időszakban újították 
meg a templombelsőt, az oratórium be-
rendezését. Még egy pompás esküvőre 
is sor került a királyi időszakban: itt kö-
tött házasságot Erzsébet unokahúga, 
Marie-Luise von Wallersee Georg von 
Larisch-Moennich gróffal 1877. október 
20-án. Később a Horthy-időszakban új 
tabernákulum (oltárszekrény) került a 
szentélybe.
A templom kapui egészen 2011 de-

cemberéig nyitva álltak a hívők előtt, 
majd az elcsendesedés időszaka követ-
kezett, melyet olykor emlékmisék, ko-
molyzenei koncertek szakítottak meg. A 
tervek szerint 2023 nyarán ismét élettel 
telnek meg az évszázados falak, az előre 
meghirdetett vezetések mellett egyházi 
szertartásokra és koncertekre is várjuk 
az érdeklődőket, akik a fenséges barokk 
templomtér áhítatos csendjében sze-
retnének töltődni. 
*A kastélytemplom Nepomuki Szent 

Jánost ábrázoló főoltárképe felett sze-
replő, eredetileg latin nyelven írt idézet 
Lábadi Károly fordításában.

Demeter-Guba Erzsébet 
múzeumpedagógus

,,Nem a szenteknek, / Hanem a szentek Istenének / A szentek 
tiszteletére / Emelünk oltárokat”*
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Érezni Sisi jelenlétét

Már általános iskolás éveiben is 
tagja volt a Magyar Állami Operaház 
Gyermekkórusának. Tudatosan ké-
szült erre a pályára?
Már gyermekkoromban is tudatosan 

készültem erre a pályára. A szüleim azt 
szerették volna, ha egy komoly szak-
mát választok, de a külön matekórára 
szánt pénzt is színjátszó szakkörre fi-
zettem be. A szüleim akkor döbbentek 
rá, hogy nincs mese, ebből a gyerek-
ből színész lesz, amikor a játszótéren 
magam köré gyűjtöttem a gyerekeket 
és szólamokra osztottam őket a közös 
énekléshez.
Nem egy tehetségkutató versenyen 

vett részt. Az ezeken való szereplé-

seinek köszönheti a sikerét vagy van 
valami más titka?
Gyerekkoromtól kezdve minden le-

hetséges versenyen elindultam, vártam 
az áttörést, de tettem is érte, hogy be-
kerüljek egy nívós zenekarba. Akkoriban 
levelet írtam Bergendy Istvánnak és re-
ménykedve vártam, hogy válaszoljon. 
Egy szép napon, amikor titkárnőként 
főztem a kávét, megéreztem, hogy az-
nap egy nagy dolog fog történni. Este, 
mikor hazaértem a munkából, egy levél 
várt. Bergendy István hívott egy meg-
hallgatásra. Akkor tudtam, hogy ez a 
lehetőség lesz a nagy áttörés az életem-
ben. Szerencsére nagyon tetszett neki az 
éneklésem, ezért felkért, hogy legyek az 
egyik vokalista lány a Bergendyben. Éle-
tem nagy álma teljesült.
Színészi és énekesi mivoltában egya-

ránt sikeres, műsorai is széles palettán 
mozognak. Melyik műfaj áll Önhöz a 
legközelebb?
A zenés színház és azon belül is a mu-

sicalek állnak legközelebb hozzám. Min-
dig arra vágytam, hogy zenés színház-
ban szerepeket kapjak.
Nagyon régi munkakapcsolat fűzi 

Önt a Gödöllői Királyi Kastélyhoz. Ho-
gyan került Gödöllő a látókörébe?
A Sisi kultusz mindig nagyon elvará-

zsol. Nagyon hálás vagyok a sorsnak, 
hogy eljátszhattam az Elisabeth musical 
címszerepét, ami végig kísért a pályán. A 
Gödöllői Királyi Kastélyhoz mindig nagy 
érzelmek fűztek, amikor a kastély falai 

között időzöm, szinte érzem Sisi jelenlé-
tét. Minden perc különleges számomra, 
amit a kastélyban tölthetek.
Június 30-án egy nagyszabású ABBA 

Show-t láthat a közönség a városunk-
ban, Polyák Lillával az oldalán. Mi en-
nek az egyedülálló műsornak a külön-
legessége?
Évek óta koncertezünk a Sisi titkai pro-

dukcióval a Királyi Kastély díszudvarán. 
Az idei nyáron abban a megtiszteltetés-
ben részesültünk, hogy a kastély két si-
kerprodukciónkat is szívesen látja. Ezért 
a Sisi titkai mellett egy ABBA SHOW-val 
is megörvendeztetjük a közönséget. A 
gödöllői szabadtéri koncertek mindig 
meghozzák a nyári hangulatot a közön-
ségnek. Az ABBA SHOW, a MAMMA MIA 
dalaival olyan nyári hangulatot varázsol, 
ami méltó a Királyi Kastély szabadté-
ri produkcióihoz. Ráadásul a Sisi titkai 
koncertünket is megújítjuk, új szereplők-
kel és új dalokkal bővítjük az eseményt. 
Mindenkit szeretettel várunk mindkét 
zenekaros produkcióra!

GDL

Janza Kata – mondhatni – hazajár Gödöllőre. Az EMeRTon és  
Honthy-díjas magyar színésznő és musicalénekes ismét két nagy-
szabású show-ra készül Gödöllőn, amely kapcsán kérdeztük őt.
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Március 31-én 18 órakor megtelt 
a Gödöllői Királyi Kastély díszterme. 
Boldog IV. Károly király életéről – leg-
főképp az utolsó éveiről, hónapjairól, 
napjáról – beszéltek a szakértők, Fejér-
dy Gergely és Fábry Eszter. Hallhat-
tunk az utolsó magyar király és osztrák 
császár stratégiai elképzeléseiről, az I. 
világháborúban a békéért folytatott 
küzdelméről, de sok szó esett példás 
családi életéről, mély hitéről, humo-
ráról, alázatos jelleméről is. Az este IV. 
Károly halálának centenáriumi ünnep-
ségét zárta le: április 1-jén emlékeztünk 
a király halálának 101. évfordulójára. A 
teltházas rendezvény apropója Boldog 
IV. Károly király halálának az évfordu-
lója volt, méltó helyszíne pedig a Gö-
döllői Királyi Kastély, ahol négy hóna-
pon át tekinthették meg a látogatók a 
Száműzöttként Madeirán című emlék-

kiállítást. Prőhle Gergely, a Habsburg 
Ottó Alapítvány igazgatója köszöntöt-
te a megjelenteket, aztán Dr. Péterfi 
Gábor, a Rubicon Intézet munkatársa 
vette át a szót: mint az este házigazdá-
ja, ő kérdezte az emlékkiállítás egyik 
kurátorát, Fábry Esztert és a Habsburg 
Ottó Alapítvány tudományos igazgató-
helyettesét, Dr. Fejérdy Gergelyt. 
A történelmi adottságok adták IV. 

Károly életének keretét: betekintést 
kaptunk az 1916 (koronázás éve) és 
az 1922 (Károly halála) közötti időszak 
történelmébe, de bepillanthattunk a 
család bensőséges életébe is, meg-
ismerhettük nemcsak a királyt, de az 
embert is. A „jó szándék és balsors” 
nagyszerűen foglalja össze IV. Károly 
életét. Jószándékú elképzelései vol-
tak, keserű sorsát aztán mindvégig 
optimistán és Isten akaratába belenyu-

godva viselte. A Nagy Háború zajlott, 
amikor Károly magyar király és osztrák 
császár lett: nemzetközi együttműkö-
dés volt az álma, békét akart teremteni 
az országok között. Nemzeti intézke-
déseiben is mindig a közjót tartotta 
szem előtt, szociális érzékenység és 
praktikus gondolkodás jellemezte. Ő 
volt az első uralkodó Európában, aki 
népjóléti minisztériumot alapított, és 
tervei közt szerepelt a választójog ki-
terjesztése a nőkre is. 
1918 novemberében lemondott a 

hatalom gyakorlásáról, elképzelése 
szerint csak átmenetileg, de nem tu-
dott többé visszatérni az ország élére. 
1921 végén kényszerszáműzetésbe 
vitték, kalandos úton érkezett meg 
Madeira szigetére. Károly és felesége, 
Zita mély hitet és Isten odaadó szere-
tetét örökítette gyermekeire, termé-
szetes volt számukra a mindennapi 
szentmise, napi áldozás, a gyerekek 
is ismertek minden vallásgyakorlatot: 
amikor Károly beteg lett, ők is imád-
kozták a rózsafüzért, a családi kápol-
nában szentségimádáson vettek részt, 
a kilencedet is elkezdték édesapjukért. 
Károly betegségéből – a szigeten lakók 
addigi tapasztalatai szerint ártalmat-
lan spanyolnáthából – hörghurut lett, 
de nem is sejtették, hogy ebből már 
nem fog felépülni. Mivel azonban egy 
korábbi influenza miatt gyengébb volt 
a szervezete, ezenfelül a reménytelen 
küzdelem, a sok csalódás és próba-
tétel testileg-lelkileg meggyötörte, 
a tüdőgyulladássá súlyosbodott be-
tegséget már nem tudta legyűrni, és 
április 1-jén, szentségekkel megerő-
sítve elhunyt – utolsó szavai ezek vol-
tak: „Amint akarod, én Jézusom”. Ottó 
aznap látta utoljára édesanyját színes 
(rózsaszín) ruhában, az özvegy király-
né attól kezdve haláláig, még 67 évig 
gyászruhát viselt.
Károly életében meghatározó volt a 

hit, az alázat, a kötelességtudat, a fele-
lősségtudat és a közjó keresése. IV. Ká-
rolyt, aki mindig a rábízottak érdekeit 
tartotta szem előtt, 2004-ben avatta 
boldoggá Szent II. János Pál pápa – 
akinek édesapja épp IV. Károly király 
iránti tiszteletből adta a Karol kereszt- 
nevet.

BT

IV. Károly osztrák császár és magyar király uralkodásának rövid két 
esztendeje alatt négy alkalommal járt Gödöllőn. Először 1917. au-
gusztus 20-án, amikor a kastélyban berende zett hadikórházat ke-
reste fel. Az 1918. januári és áprilisi látogatását követte a negyedik, 
többhetesre tervezett családi látogatás. Október 23-án kez dődött 
volna, éppen akkor, amikor a Monarchia katonai veresége már nyil-
vánvalóvá vált. Mit tudunk ezekről a gödöllői napokról? A Rubicon 
Intézet és a Habsburg Ottó Alapítvány közös rendezvényén erre a 
kérdésre is választ kaphattak az érdeklődők. 

Száműzöttként Madeirán

KU
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Fejérdy Gergely, Fábry Eszter, Péterfi Gábor
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Az ország legnépesebb, és a 29 verseny-
sport szakágban mintegy nyolcszázezer 
tagot számláló egyesületének számos hí-
resség is a tagja, akik közül három, a gö-
döllői gálán is tiszteletét tevő kiválóságot 
szólaltattunk meg.

FÖLDÖN 
 ERDEI ZSOLTTAL

Világ életemben szerettem a termé-
szetet. A mai felgyorsult, elgépiesedett 
világgal azonban hadilábon állok, éppen 
ezért számomra a horgászat jelenti a fő 
menekülést. A ‘90-es évek elején, 18-19 
éves koromban, az akkori barátnőm só-
gora hívott el egy alkalommal pecázni a 
Szentendrei-szigeten a Dunához. Csak 
néztem, hogy egy egyszerű bottal és két 
horoggal egymás után fogja ki a halakat. 
Magával ragadott az élmény, amely után 
nekem is hatalmas adrenalint jelentett a 
halak kifogása. Ezek után minden szüle-
tés- és névnapra valamilyen felszerelést 
kértem és kaptam. Amikor világbajnok 
lettem, a horgász termékeket forgalma-
zó cégektől kaptam az 
ajándékokat. Szeretem 
a horgászást, csak saj-
nos kevés időm van 
rá, viszont akkor hihe-
tetlen szenvedéllyel 
űzöm ezt a sportot. 
Megtiszteltetés azokkal 
a barátaimmal együtt 

Érdekes játék eltalálni, hogy milyen tech-
nikával horgásszak, mit használjak. An-
nak is örülök, ha már kapásom van, amely 
onnantól kezdve szintén érdekes verseny 
a hal és közöttem.

LEVEGŐBEN 
BESENYEI PÉTERREL

Az ikrek jegyében születtem, így a rájuk 
jellemző módon sok hobbim van. Négy 
éves koromban találkoztam először a hor-
gászattal a szüleim révén, hiszen hatéves 
koromig Szentgotthárdon, a Rába partján 
éltünk. Azóta a vízpart mellett ragadtam. 
Mára azonban nem a horgászat iránti vágy 
hajt leginkább, hanem csak szeretek kint 
üldögélni a vízparton és figyelni a termé-
szetet. Ha van kapás, az jó, de nem fontos 
bármi áron a halfogás. Sokszor volt alkal-
mam tengeren is horgászni, ahol 2-3 kilós 
halak sokszor a sütőben végezték, de nem 
esszük meg mindig a halakat, így nagy ré-
szük megy vissza a vízbe. A 10 kilogramm 
feletti halaknak pedig eleve jár az a tiszte-
let, így visszaengedem őket - bárhol is le-
gyen az. Ez a kikapcsolódás valószínűleg 
a másik pólusomat jelenti, egyfajta lelki 
kompenzációt, az akkumulátorok feltöl-
tését az adrenalinban gazdag életemben. 
52 éve repülök, de autóversenyezni, ej-
tőernyőzni és bumpee jumping-olni is 
szeretek, s mindezeket elég hevesen. A 
parton számot lehet vetni mindennel eb-
ben a hektikus világban, egy kicsit le lehet 
nyugodni. Egyedül is szeretek pecázni, 
de a párommal és barátokkal egyaránt 
jó móka. A zene a másik dolog, ami napi 
szinten része az életemnek. Gyerekko-

romban zongoráztam, 
óriási élmény beleön-
teni a hangszerbe az 
érzéseket, gondolato-
kat. Pár éve ezért újra 
kezdtem, de hamar be 
kellett látnom, hogy 
nem fér bele az életem-
be, így maradt a zene-
hallgatás.

Március végén a Gödöllői Királyi Kastélyban került megrendezésre a 
Magyar Országos Horgász Szövetség X. Nemzeti Horgászsport Gála 
és Támogatói Bankettje. A 2022-es év sikerességét mutatja, hogy 19 
szakágban 50 Európa- vagy világbajnok született, de már eleve a 91 
magyar bajnok végett a magyar horgászsportot a legjobbak között 
tartják számon a világon.

Hobbi kapásból 
- földön, vízben, levegőben

horgászni, akik világbajnoki címig jutot-
tak ebben. Nagy dolognak tartom, hogy 
horgász nagykövet lehetek, amellyel 
népszerűsítjük is a hobbinkat. Nagyon 
jó dolgunk van, szeretjük azt a közeget 
és hangulatot, amely körbeveszi. Sok po-
zitívummal jár, hogy ilyen illusztris és jó 
társaságban vagyok.

VÍZBEN 
CSEH LÁSZLÓVAL

Gyerekkorom óta horgászom. Dömsö-
dön volt a nyaralónk, ahol a szomszédunk 
mutatta meg nekem az alapokat. Utána 
sokat pecáztam, de a versenysport miatt 
szünetet tartottam, majd 2006 után is-
mét visszataláltam kedvenc hobbimhoz. 
Amikor az időm engedi, akkor megyek is 
a vízpartra. Vonz a víz közelsége, fontos 
számomra, hogy kiüljek a partra és még 
sosem ölt meg az unalom. Egyébként 
nem eszek halat, mert nem szeretem. 
Viszont élvezem, ha minél nagyobb ha-
lat fogok, bennem van a versenyszellem, 
amely nagyfokú koncentrációt is igényel. 
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Svéd-Magyar vérvételi- és 
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Erdei Zsolt,  
világbajnok ökölvívó

Cseh László, olimpiai ezüstérmes,  
világ- és Európa-bajnok úszó

Besenyei Péter,  
műrepülő világbajnok
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A várandósság idejét három szakaszra 
osztjuk, ezeket trimesztereknek hívjuk. 
Minden trimeszterben jelentős fejlődési 
szakaszokon megy keresztül a magzat. 
Éppen ezért minden kismama igyek-
szik a lehető legnagyobb biztonságban 
tudni a születendő babáját, hogy ezek a 
folyamatok zavartalanul, minden káros 
behatás nélkül végbe mehessenek. Eb-
ben a védelemben az egyik legnagyobb 
szerepe a magzatot körülvevő magzat-
buroknak van. A magzatburkot a mag-
zatvíz tölti ki, melyek együtt biztosítják 
az optimális környezetet és az elegendő 
teret a születendő baba számára, vala-
mint védik a nagy hőmérséklet- és nyo-
más ingadozásoktól. A magzatvíz meny-
nyisége körülbelül a 36. terhességi hétig 
folyamatosan nő, majd ezután csökken-
ni kezd. A terhesség legvégén, normál 
esetben a 37. és 40. hét között a méh-
száj teljes kinyílásának következtében 
a magzatburok megreped, és hirtelen 
nagy mennyiségű, akár 1 liter magzatvíz 
is távozik. Ekkor már biztos lehet benne 
a kismama, hogy eljött az idő, és hama-
rosan találkozhat gyermekével, ugyanis 
a fájások mellett a magzatburok meg-
pattanása jelzi a szülés beindulását. A 
folyamat következtében prosztaglandin 
szabadul fel, ami fokozza a méhössze-
húzódásokat. A magzatburok repedés 

bárhol és bármikor megtörténhet, azon-
ban, ha a 24. hét után történik és fájás-
tevékenységek beindulása nélkül reped 
meg a burok, idő előtti burokrepedésről 
beszélünk, ami a koraszülések jelentős 
hányadáért felelős lehet.
Az idő előtti burokrepedést leggyak-

rabban valamilyen fertőzés által kivál-
tott gyulladás okozza, de bekövetkezhet 
burokgyengeség és a méhben megnö-
vekedett nyomás miatt is. Utóbbit iker-
terhesség, fokozott fizikai aktivitás, a has 
ütődése vagy túl sok magzatvíz is okoz-
hatja. Az idő előtti burokrepedés során 
előfordulhat, hogy a magzatburok nem 
reped meg teljesen, ekkor csak szivárog 
a magzatvíz. A magzatvíz-szivárgás ve-
szélye a méhen belüli fertőzés kialakulá-
sa, ami a magzatra és az anyára nézve is 
súlyos, akár végzetes következmények-
kel járhat. 
A magzatvíz szivárgást, illetve az ezt 

megelőző burokrepedést ezért minél 
előbb fel kellene ismerni, például a fe-
hérneműn megjelenő magzatvíz észle-
lésével. Ennek hátránya, hogy könnyen 
össze lehet téveszteni a hüvelyi folyás-
sal vagy akár a vizelettel (terhességi 
vizeletcsepegés miatt). Ilyen esetekre 
fejlesztették ki a magzatvíz szivárgást 
jelző non-invazív gyorsteszteket, ame-
lyek a magzatvízben található specifikus 

fehérjék kimutatásán alapulnak. Ezeket 
elsőként a Qantascope Hungary Kft. 
értékesítette és általa voltak elérhetőek.
Az időben észlelt magzatvíz-szivár-

gás kulcsfontosságú a koraszülés és a 
halvaszülés megelőzésében, illetve a 
lehetséges méhen belüli fertőzések ki-
védésében, hiszen megfelelő kezeléssel 
a baj megelőzhető. Gyanú vagy pozitív 
magzatvíz-szivárgás teszt esetén tehát 
érdemes minél hamarabb felkeresni a 
nőgyógyászt.
Keresse nőgyógyászánál, patikusánál 

az AmniSure és Partosure gyorsteszte-
ket, hogy gyermeke minél nagyobb biz-
tonságban lehessen!

HIRDETÉS

Miért fontos a magzatburok 
megrepedésének időben 
történő felismerése?
A várandósság az egyik legcsodálatosabb időszak egy nő életé-
ben. Nagy változások történnek a szervezetében mind testileg, 
és mind lelkileg.
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A Leyland-ciprus két különböző nemzet-
ségbe tartozó faj, a Monterey-ciprus (gyors 
növekedés) és a nutka álciprus (jó fagytű-
rés) természetes kereszteződéséből jött lét-
re. Walesben C. J. Leyland angol kertépítő 
bukkant rá, róla kapta a nevét.  A Leyland 
ciprus alapvetően nem igényes növény, de 
akkor a legszebb, ha jó vízáteresztő, táp- 
anyagban gazdag talajba ültetjük és rend-
szeresen öntözzük, és évente pótoljuk a 
tápanyagot!
Nagyon sok fajta közül választhatunk a 

felhasználástól függően. Az oszlopos fajták 
szoliterként is mutatósak, sövényben alkal-
mazva pedig kevesebb nyírással számol-
hatunk. Legtöbb munkát egy szép sövény 
kialakításához a kúp alakú fajták adnak.  A 
sárga és tarka változatok inkább szoliternek 
ajánlottak, vagy kisebb mennyiségben a 
zöld fajták közé ültethetők, azonban a nö-
vekedési erélyük más, erre figyelni kell!
Oszloposak - Cupressocyparis leylan-

dii ‘2001, C. l. ‘Blue Jeans’, C. l. ‘Green 
Rocket’, ez a három fajta kisebb termetű, 
6-8 méteres lesz, míg a C. l. ‘Green Spire’ 
akár 20 méteres is lehet!  A hagyományos 
kúp alakú fajták közül a Cupressocypa-
ris leylandii alapfaj, és a C. l. Vito zöld 
színűek, a C. l. ‘Haggerston Grey’, C. l. 
‘Ovensii’ és a C. l. ‘Naylor’s Blue szürkés- 
zöld, illetve kék színűek. A C. l. ‘Excalibur 
Gold’ és a C. l. ‘Gold Rider’ a legszebb 
sárga fajták, elsősorban szoliternek ajánl-
juk lassabb növekedésük miatt. A C. l. 
‘Robinson’s Gold’ sárgászöld színű, gyors 
növekedésű, sövénynek is ültethető. Tar-
ka különlegesség a C. l. ‘Silver Dust’, zöld 
lombja krémfehér foltokkal tarkított.

A leylandi sövény kialakítása
Az ültetési távolság 80-150 cm, attól 

függően, kinek mennyi ideje van kivár-
ni, míg összezárnak az egymás melletti 
növények ágai. Ültetési idejére javasolt a 
tavaszi-nyári időszak, mert fiatal korában 

enyhén fagyérzékeny. Ekkor az ültetés 
évében már begyökeresedik a talajba, 
ezáltal jól viseli az esetleges fagyokat. Az 
ültetés után évente két, esetleg három al-
kalommal is nyírhatjuk a növények oldal-
hajtásait. A hajtások hossza, ha elérte a 
15 centimétert, akkor azok egyharmadát 
vágjuk vissza! Minden visszametszés ösz-
tönzi a hajtásokat a növekedésre és bizto-
sítja a besűrűsödést. Ha a magassága is 
elérte a kívánt szintet, akkor a tetejét is le-
vághatjuk. Ezt követően elegendő évente 
egyszer vágni, amelynek időpontja min-

dig tavasszal legyen, mielőtt a fa meg-
kezdi az éves növekedését! Javasoljuk a 
200-250 cm-es magasságot, mert ez még 
kezelhető méret akár a nyíráshoz, akár az 
esetleges növényvédelmi kezelésekhez. 
Betegségekre egyelőre a legkevésbé érzé-
keny fajta, de nagyon fontos a folyamatos 
tápanyaggal és vízzel való ellátás az idő-
sebb növények esetében is, így a jó kon-
dícióban lévő növényt kevésbé támadják 
meg a kórokozók, kártevők. 
A sövény kialakításánál fontos, hogy 

türelmesek legyünk, és bátran metsz-
szük vissza a növényeket az elágazásra 
serkentve, mert ekkor lesz igazán szép és 

sűrű sövényünk! Ha túlnő bennünket a 
sövény, akkor a visszametszés után saj-
nos egy ideig nem a legszebb látványt 
láthatjuk. Az intimitás kialakítása miatt 
elegendő a maximum 2,5 méteres ma-
gasság, mivel a 4 méter magasra hagyott 
sövény gondozása nagy költséget ró a tu-
lajdonosra.

Specialmix csapata

K
ER
T Az egyik legkedveltebb sövény 

növény: a Leyland ciprus

HIRDETÉS

Szépen kialakított

Gold Rider

4 méter magasságúak

Későn visszavágva
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Akinek nem ugrik be, annak segítek: 
Donna elérzékenyülve nézi menyasz-
szonyként készülődő lányát egy ro-
mantikusan napsütötte kék szobában, 
amint az élete nagy pillanata előtt öl-
tözködik a fésülködő asztalánál, s köz-
ben anyaként rádöbben, hogy most 
itt valami véget ér, egy korszak végér-
vényesen lezárul, és ami eddig a ma, 
a megszokott hétköznapok voltak, az 
holnaptól már csak édes emlék marad.
Ugye nincs olyan 18 éves lány, aki ne 

látta volna már ezt a filmet minimum 
egyszer, de szerintem sokkal többen 
vagyunk már azok, akik – ha máskor 
nem is – nyaranta újra meg újra meg-
nézzük és dúdoljuk ezt a tömény ér-
zelembomba klasszikust. Ebben a 
filmben különböző korszakok, külön-

böző emberi karakterek, megélt nagy 
érzelmek és kétségek fonódnak össze 
valami különös bájjal és humorral, így 

minden néző talál benne valami magá-
nak való, újra átélhető, vagy legalább itt 
megélhető katarzist. Hogy a zenei beté-
tek, az arra ráfűzött könnyeden nehéz 
történetek, avagy épp a profi színészi 
teljesítmények hatolnak-e a szívünkig, 
azt nem tudom, és nem is a filmhez aka-
rok most ajánlót írni, mert annak nem is 
szükséges.
De néhány éve még nem éreztem 

ilyen közelinek ezt az élet epizódot záró 
érzést, mint most. Ugyan a mi lányunk 
még nem férjhez megy, viszont ballag, 
azaz, ha minden jól alakul, meglehet, 
hogy észre sem vesszük, és egy szem-
pillantás múlva le is érettségizett több 
száz diáktársával együtt a városban. 
Biztos vagyok benne, hogy sokunkban 
szülőként az izgalom, a drukkolás és a 
sikeres jövő felőli álmodozás mellett 
egy kicsit szívet facsaró élmény is ez a 
mérföldkő.
„Reggel korán
Táskával kezében indul
Aztán visszanéz sután
Látom, hogy nő
És a szívemben furcsa bánat
És csak kábán nyúlok szék után
Úgy érzem, hogy elvesztem örökre
És kintről nézem életét csupán
Pedig örülnék, mikor ő örülne
A fura kicsi lány...”

/ABBA, Slipping Throught  

My Fingers dalszöveg magyarul/

Persze nem csak nekünk, nekik is 
érzelmi tetőpont ez, hiszen tudják és 
érzik, hogy a nagy megmérettetés után 
jön az ünnepélyes búcsú, és a most 
öröknek hitt dolgok, szokások, barátsá-
gok közül jó néhány elillan, vagy ahogy 
a dal mondja: „kicsúszik a kezemből ta-
lán”. Másrészt viszont ott áll előttük a 
várva várt ÉLET, a megannyi gyönyörű 
élmény, persze még sok kihívás és pró-
batétel is, amitől majd megerősödnek, 
valamint az a rengeteg álom, amely-
ből jó néhányat meg kell valósítaniuk. 
Anyaként mosolyogva nézek vissza az 
akkori lányra, aki ennyi idős koromban 
voltam: tele tervekkel, elszánással, kí-
váncsisággal, pont ugyanúgy, mint a 
lánykám most... Mennyi ismétlődés, 
mennyi párhuzam! Mit mondanék neki, 
mit csináljon majd másként?
Nem mondanék semmit… Leülnék 

vele nyáron filmet nézni, mint ahogy a 
lányommal is ezt teszem majd, hogy ki-
csit kimerevítsük ezt a képet, és néhány 
pillanatra megállítsuk a közös időt.

ZLB Dóri

Ki ne emlékezne a mára kultikussá vált Mamma Mia című limonádé 
filmre, az örökzöld ABBA slágerekre, valamint Meryl Streep érzelmek-
kel teli arcára, amikor a Slipping Throught My Fingers című dalt énekli?
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Egyik olcsó, ámbár lélekben nagyon 
gazdagító programunk, amikor időn-
ként valamilyen apropóból összeül a 
család, és az aktualitások után előke-
rülnek a megélt közös sztorik. Érdekes 
megfigyelni, hogy az idő múlásával ki-
ben, milyen nyomot hagynak egyes tör-
ténetek. Jó kis viták tudnak kialakulni, 
hogy akkor és éppen abban a sztoriban 
ki volt ott, mit mondott először, főleg, 
ha valamilyen kínosabb dolog is köt-
hető a történethez: a gyerekek szívesen 
emlékeznek úgy, hogy az épp a másik-
kal történt. Aztán ilyenkor lép színre 
a családi kórus, aki keretbe rendezi és 
helyre teszi a történteket. Ehhez időn-
ként némi kompromisszum is szüksé-
ges, de így már békében tehetjük el a 
családi legendáriumba az aznapi visz-
szaemlékezést. Gondolom, ez sokunk-
nak ismerős.
Legutóbb egy olyan kalandos és ked-

ves történet jött újra felszínre, aminek 
minden epizódjára a mai napig csodál-
kozva és egyetértésben emlékezünk 
vissza. Hosszú ideig kétlaki életet él-
tünk, általában a nyarakat távol akkori 
otthonunktól, a Balaton partján töltöt-
tük. Ha az ember nagycsaláddal nya-
ral, alaposan átgondolja, mi mindent 
visz magával: ruhák hideg és meleg 

idő esetére, kedvenc játékok, alvósma-
cik, Lego-figurák, Barbie-k, hogy teljes 
legyen a komfort – legalább néhány 
napig. De hiába a nagy igyekezet, a 
százszor átgondolt lista, előbb-utóbb 
valamelyik gyerek mindig hiányt érez, 
és valamilyen furcsa ötlettől vezérelve 
keresik egyénileg is a kalandot. Akár 
úgy, hogy parkourpályának nevezik ki 
például a templom kerítésének eleme-
it, és majmokat megszégyenítő ügyes-
séggel ugrálnak a betontuskók között, 
míg legalább az egyik – az istentiszte-
letről kijövő tömeg szeme láttára – a 
fogát a fémhez-betonhoz verve le nem 
zuhan.
A látvány és – aki lemaradt volna 

róla – a hang hatására persze minden 
kedves idős néni és anyuka segítően a 
helyszínre rohant és úgy körbevették 
a gyereket, hogy én, mint szülőanyja, 
véletlenül se kerülhettem a közelébe. 
Némi közelharc és kiabáló beazonosí-

tás után jött a dermesztő látvány, hogy 
nem is látni pontosan, milyen sérülés 
történt, mert a vér teljesen beteríti a 
gyermek arcát, így az adrenalintól fel-
pörögve rohanás a vasárnap is fogadni 
képes szájsebészetre. Az embert ilyen-
kor az ideg egyben tartja, ezért az uta-
zás és a fogászati vizsgálat viszontagsá-
gait most nem is akarom megosztani, 
talán jobb is, ha kicsit a feledés homá-
lyába vész az a kora délután. A lényeg, 
hogy csodával határos módon sikerült 
megmenteni a legkisebb gyermekünk 
fogait. Nem mellesleg sikerült egy jó 
fog- és szájsebészre szert tenni hosz-
szabb távon is, és nagyobb ismertséget 
szerezni a templom előtti téren.
Ez utóbbiból egyébként sincs hiány, 

mivel nagyon nagycsaládosként amúgy 
sem tudunk inkognitóban élni, főleg, 
ha egyszerre mind jelen vagyunk, mint 
azon a bizonyos vasárnap délelőtt is. Itt 
akár be is fejezhetném ezt a visszaem-
lékezést, de ez a történet sokkal tovább 
mutatott az életünkben. Fiacskánk pár 
nap alatt újra kisgyerekhez hasonlító 
fogsorral rendelkezett, miután az im-
munrendszerének és mindenféle bo-
gyóknak köszönhetően lehúzódott róla 
a vérömleny, így újult erővel és ötle-
tekkel vetette bele magát a Balatonba. 
Mivel a strandolás sem megy mindig 
halkan, így esett meg, hogy egy ked-
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ves, ismerős idősebb házaspár kicsit 
messzebbről felismert minket, mellénk 
sétált a vízben, és őszinte kíváncsiság-
gal érdeklődött az említett vasárnapi 

baleset és annak kimenetele felől. Ott 
jöttem rá, hogy a kék fürdőruhás néni 
és a széles vigyorú úr, akik évek óta 
mellettünk strandolnak, ugyanaz az 
idős pár, mint akikkel vasárnaponként 

kedvesen összemosolygunk a padso-
rokban. Hiába, van az úgy, hogy az em-
ber a patikust is csak a patikában ismeri 
fel, az utcán már nem. Ugyan néhány 
szót már váltottunk azelőtt is, de ezt az 
összekapcsolást valamiért addig nem 
tettem meg. Onnantól kezdve már ott-
honosabban éreztem magam a társa-
ságukban, fesztelenül, barátian beszél-
gettünk tovább annak tudatában, hogy 
a beazonosítás nekik egy percig sem 
okozott gondot.
Mialatt nyugtatólag elmeséltük az 

ijesztő, de végül is szerencsés balesetet 
a sikeres orvosi ellátással, a fiam egy 
halom kagylóteleppel a kezében ugrán-
dozott be közénk. Mind megcsodáltuk 
a zöldesbarna, csukott lényeket és kér-
tük, hogy most már dobja vissza őket 
a mélybe, mert ebben a forróságban 
nem bírják sokáig víz nélkül. Nem iga-

zán akarta elengedni az új kincseket, de 
a házaspár férfi tagja bedobott egy cso-
dafegyverrel felérő mondatot: „Nézd 
kisfiam, ha visszadobod a kagylókat a 
vízbe, egyszer te is úgy jársz, hogy kapsz 
valami csodás ajándékot a kagylóktól, 
mint ahogy én is” – és a kezére muta-
tott. Erre persze mind odanéztünk és az 
ámulattól a szemem egészen kerekre 
nyílt. „Látod, én is mindig megmentem 
őket a kiszáradástól, és amikor pár évvel 
ezelőtt lehajoltam, hogy a talpam alól, 
a homokból kiszedjek egy kis kagylót, 
meglepetésemre ezt a szép aranygyűrűt 
találtam” – mesélte elégedetten.
Ekkor tudtam először megszólalni a 

megdöbbentő „véletlen” okozta sokk-
tól. Az úriember ujján ugyanis a férjem 
három évvel azelőtt a Balatonban elve-
szített jegygyűrűje csillogott...
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Amikor Napóleon az angol partoktól 
mintegy 350 kilométerre elvesztette 
az évszázad csatáját, az angol kémek 
útnak indították a hírrel felszerelt 
postagalambjaikat, amelyek egyene-
sen hazarepültek Nathan Rotschild 
birtokára. Bő félnapi előnyre tett szert 
a galambok által, így volt ideje és öt-
lete összezavarni az angol tőzsdét. El-
adási akciójával ugyanis azt sugallta, 
hogy Napóleon nyert, így szabadul-
ni kell a kontinentális kötvényektől. 
Természetesen a tőzsde lekövette a 
mozgást, sok befektető pánikszerűen 
ár alatt kezdte eladni a veszélyben 
gondolt kötvényeit, amelyeket persze 
Rotschild emberei mélyen nyomott 
áron fel is vásároltak. Mire a tengeren 
át hajóval megérkezett a valós hír, mi-
szerint Napóleon veszített Waterloo-
nál, addigra Nathan Mayer Rotschild 
bőven megduplázta a vagyonát… 
Máriabesnyőn nem zajlott ilyen csata, 
és nagy részvénymozgásokról sincs 
tudomásunk, de az biztos, hogy ott is 
élnek akár ilyen hírek szállítására is 
alkalmas galambok.
Ön is dolgoztatja a szárnyas spor-

tolóit? - kérdeztük Maszlag Attilát, a 
gödöllői A-40 Postagalamb Sporte-
gyesület elnökét otthonában, ponto-
sabban a kertjében álló galambdúc 
mellett.

Az én galambjaim is dolgoznak, de 
nem úgy, ahogy régen használták őket 
az elődök. Már a bibliai időkben felfe-
dezték bizonyos galambfajok hírvivői 
képességét, és a történelem során sok 
feljegyzés árulkodik arról, hogy az em-
ber találékonyan ki is használta ezt a 
természeti csodát. A második világhá-
ború idején a kontinensen rekedt angol 
katonák is galambokkal tudtak fontos 
adatokat, koordinátákat az anyaor-
szágba eljuttatni, ami akár az életüket 
is megmentette. Persze a németek ke-
resték az ellenszert, hogyan tudnák a 
szigetország felé repkedő galambokat 
levadászni, így ők a solymászaikat ve-
tették be ebbe a különös légicsatába. 
Sőt, Magyarországon nem is annyira 
régen – mondjuk a ’70-es években még 
biztosan – rendőrségi engedély kellett, 
ha valaki postagalambokat akart tarta-
ni. De ma már ez sport.
Hogyan kell ezt elképzelni? Edzé-

sek, versenyek, speciális táplálás?
Tulajdonképpen a metódus ugyan-

olyan, mint az embereknél. Ugyanúgy 
bánunk velük, mint az élsportolókkal, 
mert ők azok. Idejekorán megkezdjük 
az utánpótlás-nevelést, ami azt jelenti, 
hogy az aktuális évi kelésű – többnyire 
kora tavaszi – fiókákat már augusztusra 
rövidebb reptetésre, 5- 10 kilométeres 
versenyekre felkészítjük. Kikelésük pil-
lanatától szokják, hogy a galambdúc a 
biztonságot, az élelem biztos forrását 
jelenti. Amint akkorák, hogy kienged-
hetők, a többi madárral együtt reggel 

6 óra körül kieresztjük őket egy reggeli 
repülésre. Ismerkednek a környezet-
tel, tanulnak a többiektől, erősöd-
nek. Nagyon figyelünk a táplálásukra, 
ahogy közeledik a versenyszezon, egy-
re speciálisabb táplálékkiegészítőket, 
vitaminokat kapnak a madarak. Ter-
mészetesen a kötelező és a szükséges 
védőoltásokat is rendszeresen meg-
kapják, hiszen elsődleges szempont, 
hogy egészségesen, jó formában legye-
nek.
Mikor és hogyan jön el az idő, ami-

kor már messzebbre is eltávolodnak 
a biztonságot jelentő madárháztól? 
Egyáltalán miért repülnek vissza?
Ahogy említettem, már fél éves ko-

ruk körül kisebb távrepülésre indítjuk 
őket, aztán 1 éves korukban „ifibajnok-
ságokon” vesznek részt, és 2-5 éves ko-
ruk között jöhetnek a csúcsrepülések, 
amelyek 200-800 kilométeres kirucca-
násokat jelentenek. Ezeket hétvégéken 
rendezzük vagy rendezik a szervezők. 
Ebben a korban már nemcsak az éle-
lem, hanem a párválasztás, a társhoz 
visszarepülés a motiváló erő. Sok elkép-
zelés, teória van arról, hogyan képesek 
ismeretlen helyről hazatalálni a galam-
bok, hogy a Föld mágneses mezejéből, 
szagtérképből. szélirányból vagy ezek 
együtteséből tájékozódnak. Szerintem 
pontosan még senki sem tudja, de hogy 
jó eséllyel hazatalálnak, az biztos.
A versenyek során mekkora a csa-

pat vesztesége?
Előfordul, hogy egy-két versenyző 

nem ér haza, jó esetben csak eltéved-
nek, de nem ez a jellemző. Ha valamiért 
nem érnek vissza, az vagy egy ragado-
zó madárnak vagy esetleg az időjárás 
okozta nehézségnek, kifáradásnak a 
következménye. Az teljesen normális, 
hogy egy hosszabb repülés után 30-
40 százalékos testsúlycsökkenéssel 
landolnak a galambdúcban, sokszor a 
legutolsó erejüket összeszedve, már a 
futóműveiket sem tudják kiereszteni, 
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Kevesen tudják, hogy a waterlooi ütközet kimenetelének híre emel-

te a leggazdagabbak közé a Rotschild családot – ugyanis a hírszer-

zés különös formája volt birtokukban.

Szárnyas hírvivők 
Waterlootól Máriabesnyőig
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hanem szó szerint kényszer-
leszállást hajtanak végre. Mi-
vel a felkészítéskor nagyon 
figyelünk rájuk, ezért ennek 
köszönhetően néhány óra 
vagy nap alatt teljesen re-
generálódnak, és újra tettre 
készek. Ezek profi sportolók.
Az egyik kisfia láthatóan 

odafigyeléssel, szeretettel 
gondozza őket. Van ked-
venc galambjuk?
Ágoston fiam szinte már 

mindent tud a galambászat-
ról. Kiskora óta foglalkozik 
velük. Számuk, nevük alap-
ján meg tudja különböztetni 
őket. Minden galambnak más arca, más 
szeme van, egy galambásznak nem 
okoz gondot beazonosítani őket, még 
akkor sem, ha valakinek 72 galambja 
van, mint nekünk. Zéti, a kisebbik fiunk 
inkább a háttér munkákban segít, bar-
kácsol, épít, felújít. A család eleve úgy 
rendezkedett be, hogy a galambok az 
életünk részei. És igen, vannak kedven-
ceink. Itt van például a „608”-as. 2009- 
es születésű madár, ő már nyugdíjas, 
és a vérvonalát igyekszünk tovább sza-
porítani. Ő csodagalambnak számít, 
nagyon jó eredményeket repült, most 
pedig békés idősödő éveit éli.
Miért választotta ezt a hobbit? Hoz 

valamilyen hasznot vagy dicsőséget?
Ezt valaki vagy szereti csinálni és időt, 

pénzt, energiát nem sajnálva foglalko-
zik a galambászattal, vagy inkább bele 
se kezdjen! Természetesen költséges 
elfoglaltság, a jó minőségű táp, a vita-
minok, a galambház, az oltások, na és 
a versenyeztetés. Persze van egy-két 
nagyon híres galamb alom, ami talán 
hasznot is hozhat a gazdáinak. De saj-
nos nálunk még mindig úgy van, hogy 
ha egy galambon holland vagy belga 
gyűrű van, akkor alapból többet ér, hiá-
ba sikeresebb egy-egy magyar galamb.
Milyen sikereket ért el a csapata? 

Mire a legbüszkébb?
Sok versenyen indulunk április-szep-

tember között, szinte minden második 
hétvégén utazik a csapat. Sok verse-
nyen nagyon jól repülnek a fiúk. De 
amire a legbüszkébb vagyok, az a 2015-
ben Döbelnben megrendezett bajnok-
ság volt, ahol a Nemzeti Csapatbajnoki 

címet hoztuk el. Ezt a versenyt úgy kell 
elképzelni, hogy 14 406 galamb indult 
összesen, átlagosan egy csapat 10 ver-
senyzőből állt. Tehát az én csapatomat 
is tíz galamb alkotta. A versenyen azt 
nézik, hogy mikor ér haza Döbelnből 
ugyanabból a csapatból a három leg- 
gyorsabb madár. Az a csapat nyer, aki-
nek az első három madara a legjobb 
három helyezést hozza el. Azaz, ha egy 
csapat egyik galambja bejön az első 
helyen, de a csapat 2. és 3. galamb-
ja mondjuk, csak a 2000. és a 11 400.,  
akkor a csapat átlaga nem a legjobb, 
hiába jött be az első versenyzőjük az 
első helyen. Itt a három madár együttes 
teljesítményét mérik. A mi madaraink 
pedig csodás, világra szólóan sikeres 
eredményt repültek, ugyanis a 17., a 29. 
és a 39. helyre repültek be a 14 406 ga-
lamb közül. Olyan még egy csapatnak 
sem sikerült, hogy mindhárom madara 
az első ötvenen belül érkezett volna be. 

Pedig sok csapat kilométerben is keve-
sebbet repült, hiszen Győr sokkal köze-
lebb van Döbelnhez, mint  Gödöllő.
Ez elképesztő eredmény, méltán 

lehet büszke önökre Gödöllő. Kapnak 
elég figyelmet vagy valamilyen támo-
gatást?
Nem mondanám, hogy sokat be-

szélnek rólunk, de azért már egyre 
több eseményre, intézménybe hívnak 
minket, hogy beszéljünk magunkról, 
mutassuk meg a galambokat főleg óvo-
dásoknak, gyerekeknek. Ez nagyon jó, 
mert kiskorban kell megszerettetni az 
állatokat. Van egy helyiségünk, amit a 
város bocsátott a rendelkezésünkre, az 
úgynevezett vásártér, ahol verseny előtt 
begyűjtjük a csapatokat és onnan indu-
lunk útnak. Sajnos abban a helyiségben 
nincs se víz, sem illemhely, ezért nem 
igazán alkalmas erre, de jobb, mint a 
semmi. Nagyon szeretnénk egy vízzel, 
villannyal ellátott kis épületet, az sokat 
emelne az egyesületi élet színvonalán.
Milyen perspektíva van ebben a 

sportágban, hobbiban Magyarország 
vagy akár Gödöllő számára?
Ez jó kérdés. A jövőt nem tudom, de 

azt igen, hogy mint sok mindenben, a 
postagalambászatban is Kína tört az 
élre, de ők mégis nagy figyelmet fordí-
tanak a magyar galambászokra. 2011-
ben komolyabban tanulmányozták és 
kiadványaikban elismerően méltatták 
hazánk eredményeit. Az is beszédes, 
hogy a Nemzetközi Postagalambászok 
Szövetségének elnöke magyar, Bárdos 
István, aki történtessen szintén gödöl-
lői.
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Rákosi Mátyás 1948. január 10-én, a 
budapesti pártfunkcionáriusok előtt tett 
kijelentése, miszerint „Most a demokrá-
cia negyedik évében jutunk oda, hogy a 
közoktatást megtisztítsuk az oda behú-
zódott reakciós elemektől”, már előreve-
títette az öt hónappal később bekövet-
kezett eseményeket. 1948. január 11-én 
a földhivatal véghatározatot küldött a 
gödöllői premontreieknek, 30 holdnyi 
terület házhely céljaira történő igénybe-
vételére. Május 27-én a Katolikus Szülők 
Országos Szövetségének helyi tagjai 
titkos szavazást tartottak iskolaügyben: 
522 fő a felekezeti, 14 az állami fenntar-
tás mellett tette le voksát. Június 12-én 
a Magyar Katolikus Püspöki Kar (MKPK) 
nevében, az „Egyház védelmében”, 
Mindszenty József bíboros, herceg- 
prímás, esztergomi érsek az 5001/1948. 
számú bizalmas körlevelében hozta az 
illetékesek tudomására az MKPK három-
pontos határozatát, többek 
között az alábbiakat: „Egy-
házmegyei pap, szerzetes 
és szerzetesnő az esetleg 
most államosításra kerülő 
iskolákban igazgatói, tanári, 
tanítói állást nem vállalhat. 
Ez a rendelkezés természe-
tesen a hitoktatókra nem 
vonatkozik…” Négy nappal 
később, miközben 1948. jú-
nius 16-án Budapesten az 
Országgyűlés megszavazta 
„A nem állami iskolák fenn-
tartásának az állam által 
való átvétele, az azokkal ösz-
szefüggő vagyontárgyak ál-
lami szolgálatba való átvé-
tele tárgyában” rendelkező 
XXXIII. törvénycikket, még 
aznap délután Eszlári Zol-
tán az „állam nevében” ma-
gához ragadta a kezdemé-
nyezést, vezetést, s elkezdte 
a premontrei ingóságok 
számbavételét. A premont-
rei gimnáziumban 1938-tól 

(történelmet) tanító, MDP-tag Eszlári a 
leltározást tehát hivatalos megbízatá-
sa előtt már elkezdte. A leltárról felvett 
jegyzőkönyvet a gimnázium szerzetes 
igazgatója, Hajnal I. Zsigmond nem írta 
alá. Eszlári Zoltánt Juhász Imre tanke-
rületi főigazgató június 21-én bízta meg 
a premontrei oktatási–nevelési intéz-
mények ideiglenes vezetésével. Eszlári 
július 23-i javaslatára változott a Gödöl-
lői Állami Gimnázium neve Állami Ady 
Endre Gimnázium névre. A középiskolát 
két évvel később Ráckevére költöztették 
(Ráckevei Ady Endre Gimnázium néven 
ma is létezik). A teljes gödöllői premont-
rei épületegyüttes és a hozzá kapcsoló-
dó területek, építmények államosítása 
azonban nem egyszerre, hanem öt sza-
kaszban történt. Az oktatási–nevelési 
intézmények fő államosításának 1948. 
július 13-a tekinthető, amikor Eszlári Zol-
tán hivatalosan átvette az ingatlanokat 

és ingóságokat. Az ezt követő további 
három államosítás (1948. augusztus 3., 
november 12., 1950. február 28.) a gim-
názium igazgatóinak követelésére, a 
rend újabb kárára történt. Az ötödik álla-
mosítás (1950. június 19.) az Agrártudo-
mányi Egyetem átszervezésével függött 
össze. Ez utóbbival a gödöllői premont-
reieket utolsó ingatlanjuktól, rendhá-
zuktól, szeptember 7-én pedig – szintén 
törvénytelenül – működési engedélyük-
től is megfosztották. A rendet jogaiba az 
Apostoli Szentszék 1989-ben, az állami 
hatóságok 1990-ben állították vissza. A 
gödöllői premontrei szerzetesi közösség, 
hitélet és középfokú oktatás újjáéleszté-
se az 1990-ben 73. évét betöltő Fényi J. 
Ottó kormányzó perjel nevéhez fűződik. 
A Fácán sori kápolna építésének történe-
te azonban még ennél korábban kezdő-
dött. 1987 végén Kumorovitz L. Bernát 
megvásárolta a Fácán sor 4. sz. alatti 
telket. 65 éves papi jubileumát a Fácán 
sor 3-ban felépített családi házban ün-
nepelte rendtársaival. 1989-ben az 1949-
ben elvett MTA-tagságát visszaadták, 
és a neki megítélt akadémiai kárpótlási 

összeget a jövendő gödöllői 
kápolna építésére ajánlotta fel. 
Az első téglaszállítmányt ebből 
az összegből vásárolták. Nagy 
örömére az új kápolna alapfa-
lába ő helyezhette el az általa 
megáldott alapkövet.
A kápolna tervezésével Fényi 

J. Ottó Petényi János építész-
mérnököt bízta meg. Építése 
1990 márciusában kezdődött, 
és még nem fejeződött be, 
amikor 1993. május 31-én 
Keszthelyi Ferenc megyéspüs-
pök megáldotta. 1996. május 
27-én, az immár kész temp-
lomban került sor Holnapy D. 
Márton pappá szentelésére. A 
templom felépítését (fa)anya-
gilag a külföldi premontrei 
rendtársak (schlägliek) mellett 
a premontrei öregdiákok, Gö-
döllő önkormányzata és állami 
források is segítették.

Dr. Seresné Ádám  
Csilla–Kara Anna

Idén emlékezünk meg a premontrei oktatási–nevelési intézmények 
államosításának 75., illetve a Fácán sori premontrei kápolna meg-
áldásának 30. évfordulójáról.

Szomorú 75 és örömteli 30 éves évforduló
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Norbert Magdeburg érsekeként halt 
meg 1134-ben. Laon városának közelé-
ben, Prémontré magányában alapította 
meg szerzetesközösségét, ezzel letette 
a kanonokrendek új ágának az alapkö-
vét. Mindaz, ami Szent Norbert életében 
egymás után bekövetkezett, és mindaz, 
amire ő maga törekedett, a premontreiek 
új rendjét is meghatározta. Ezek között 
mindenekelőtt a Szent Viktor-társaskáp-
talanban, Xantenben töltött időszakot 
említjük, továbbá megtérését, zarándok-
ként és vándorprédikátorként töltött éve-
it, egy teljesen szemlélődő, kezdetben a 
monasztikus hagyomány néhány elemét 
átvevő kolostorélet megalapítását Pré-
montrében, végül magdeburgi érsekké 
válását, és egyházfejedelmi működését 
a világpolitika színterén. A premontreiek 
kanonokok, de apátjaik is vannak, és kü-
lönösen nagy hangsúlyt fektetnek az ün-
nepélyes zsolozsmára és liturgiára. A rend 
erősen hangsúlyozza a közösségi életet, 
de tagjai plébániákon, iskolákban és a 
legkülönbözőbb lelkipásztori területeken 
is működnek.
Norbert élete hihetetlenül gazdag és 

nagy ívű, nemcsak területileg tekintve, 
hiszen fél Európát beutazta, hanem belső 
indíttatásait és kezdeményezéseit illetően 
is. Személyiségében hallatlan aktivitás és 
dinamizmus kapcsolódott össze a stabil 
Krisztus-követéssel. Norbert fél Európát 
„felszántotta”, hogy „értékes gyöngyöt” 
találjon. Sokak számára példakép, veze-
tő és tanácsadó lett, de önmagának csak 
egyet akart: „egyedül és kizárólag Krisz-
tust követni”. Volt benne valami az ágos-
toni nyugtalanságból, amelyet kortársai 
nem mindig tudtak követni. Pedig ő nem 
akart mást, mint az egyház megújítását, 
kezdve önmagán, majd következetesen 

minden szinten. Amit némelyek törésnek 
és sikertelenségnek látnak Norbert életé-
ben, az valójában újrakezdés és változta-
tás, mert Norbert felismerte az 
„idők jeleit”. És mindez azon a 
rendíthetetlen hiten alapult, 
hogy őt Isten hívta, kiválasztot-
ta és szerette.
Mi az, ami ma olyan cso-

dálatra méltó benne? Egész 
Európára ható tevékenysége, 
egyházpolitikai befolyása, ra-
dikalizmusa és hitelessége az 
Isten hívásának követésében, 
és ahogy erre másokat is lelke-
sített. Továbbá elszántsága és 
akarata, hogy az egyházat és 
a világot együtt alakítsa, belül-
ről formálja és megreformálja. 
Norbert erős személyiség volt, 
aki némelyeket ellentmondás-
ra késztetett, s akivel gyakran 
vitába szálltak. Erőssége kez-
deményezéseiben és tervei-
ben rejlett, amelyeket az Isten-
be vetett mély bizalom hatott 
át. Nagysága abban állt, hogy 
tanulékony és lelkileg elég ru-
galmas volt ahhoz, hogy a po-
litikai keretek és a tények szo-
rításában bizonyos dolgokat 
elengedjen és korrigáljon. Norbertet sok-
szor támadták, ugyanakkor ő is gyakran 
keltett megütközést másokban erélyes 
fellépésével. Az élete és tökéletesen in-
novatív gondolkodása végül is töredékes 
maradt, némi beteljesületlent, befejezet-
lent hordoz magán. Nem volt elég hosszú 
az élete ahhoz, hogy mindent átalakítson 
és megvalósítson. Norbert ebben közel áll 
a mai emberhez. Korunk emberének élete 
szintén úgy néz ki, mint egy „patch-work”: 

töredékekből, állásfoglalásokból, érdek-
lődési körökből, kapcsolatokból és mun-
katerületekből összeálló mozaik. Norbert 
szenvedélyes és radikális „istenkereső” 
volt, aki meggyőző életformát keresett, 
sok lelki tanítónál keresgélt mindig nyi-
tottan az újra, teljes erőbedobással és 
odaadással. Norbert rendalapító lett, uj-
jászervezte és felelevenítette a kanonoki 
életformát, még ha közvetlenül nem is ez 
volt a szándéka. Új rendet alapított, majd 
további működése és törekvése azt mu-
tatta, hogy az ő alapvető szándéka az egy-
ház totális szolgálata és az emberek szá-
mára való radikális készenlét volt. Norbert 
olyasvalaki, aki senkivel sem hasonlítható 
össze, csaknem modernnek látszó, önálló 

és összetéveszthetetlen, sokarcú szemé-
lyiség, teli ellentmondással és feszültség-
gel, de egyszersmind sziklaszilárd, eredeti 
és tettre kész jámborsággal és istenszere-
tettel.

Thomas Handgrätinger O. Praem. 
generális apát római beszéde a 2009–
2010-es Szent Norbert-évben (megje-
lent a „Szent Norbert érsek és rendala-
pító” c. könyvben)

Szent Norbert 900 évvel ezelőtt egy nagy reformrendet hozott lét-
re, a premontreiek rendjét. Első franciaországi kolostoruk helyé-
ről, Prémontréről kapták a nevüket. Abban az időben a ciszterciek 
esetében a szerzetesek, a premontreiek esetében a kanonokok re-
formrendjéről beszélünk. Míg Nyugaton a szerzeteskolostorok éle-
tét Nursiai Szent Benedek regulája határozza meg, addig a regulá-
ris-kanonokok Szent Ágoston regulája szerint élnek, és a közösségi 
életet összekötik az aktív lelkipásztori tevékenységgel.

Szent Norbert személyiségéről
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A megemlékezés műsorral kezdődött 
a gimnázium B épületének aulájában. 
Az ünnepség elején Balogh P. Piusz O. 
Praem. gödöllői apát köszöntötte a meg-
hívott vendégeket, valamint a jelen lévő 
diákokat és tanárokat. Külön tisztelettel 
üdvözölte Mécs László megjelent roko-
nait.
A költő életrajzát Albert Márton tanár 

úr olvasta fel, amit Kovács Ágnes levél-
táros állított össze. A költő bunkerverse-

iről tartott előadást Papp Ágoston 11. a. 
osztályos tanuló, saját levéltári kutatásai 
alapján. Ez annak az előadásnak volt a ki-
bővített változata, amellyel diákunk a Tu-
dományos Diákkörök Kárpát-medencei 
Konferenciáján (TUDOK) 2. helyezést ért 
el. Ehhez kapcsolódóan az ünnepségen 
a költő bunkerverseit Wisznovszky Ildikó 
(9. b.), Bors Lili (11. a.) és Lippai Tünde 
(11. c.) tanulóink szavalták.
Az iskolai kórus három darabbal járult 

hozzá az ünnep fényéhez. Elhangzott a 
42. genfi zsoltár („Mint a szép híves patak-
ra…”), Bach: Már nyugosznak a völgyek, 
Lodovico Vidana: Salve Regina című da-
rabok. Zongorán közreműködött Farkas 
Domonkos, vezényelt Kocsis Csaba. A 
zenei-irodalmi műsort iskolánk tanárai, 

Ivókné Szajkó Ottília és Erdélyi Zsuzsan-
na szervezték. A műsorvezető Lencsés 
Barna tanár úr volt.
A műsor után indult a liturgikus menet 

az iskolából a fácánosi premontrei sír-
kertbe. Itt volt felravatalozva Mécs László, 
akit először 1978-ban Pannonhalmán, a 
bencés főapátság Boldogasszony-kápol-
nájában temettek el. A temetés előtt a 
sírkertben beszédet mondott Móczár Gá-
bor, a Nemzeti Örökség Intézete (NÖRI) 

főigazgatója. A premontrei rend hagyo-
mányai szerinti temetési szertartás után 
következett a „Mécs(-)világ” című kiállí-
tás megnyitója a Premontrei Auditórium 
galériáján. A kiállítást Kovács Ágnes ren-
dezte és ő is nyitotta meg bevezetőjével. 
A kiállítás Mécs Lászlót, mint a magyar 
kultúra nagykövetét mutatja be. Megis-
merhetjük belőle Mécs László költészeté-
nek sokszínűségét és azt is, hogy műveit 
milyen sok idegen nyelvre fordították le, 
így a világ szinte minden táján megjelent 
művészete. A kiállítás tehát nemcsak az 
irodalom, hanem az idegen nyelvek iránt 
érdeklődők számára is izgalmas lehet, 
valamint interaktív elemeket is tartalmaz. 
A kiállítás június 15-ig megtekinthető. 
Az érdeklődők az apátság titkárságán 

tudnak látogatási időpontot egyeztetni 
(Szakmány Csaba, apatsag@prem.hu; 
+36 20 298 9528).
A Gödöllői Premontrei Apátság fon-

tosnak tartja, hogy az elhunyt rendtagok 
emlékét megőrizze és ápolja, sírjukat 
méltó módon tudja gondozni. A 2022 
őszén megújított és kibővített fácánosi 
premontrei sírkertben ezért temették 
újra korábban a gödöllői városi temető-
ben nyugvó rendtársakat, valamint hat, 
Pannonhalmán eltemetett szerzetest, 
most pedig Mécs Lászlót. A premontrei 
papköltő sírja eddig is védettséget élve-
zett Pannonhalmán, most ez átszállt az 
új sírhelyre. A NÖRI nemrég védett sírnak 
minősítette Kumorovitz Bernát és Fényi 
Ottó fácánosi síremlékét is.

Szakmány Csaba

2023. április 21-én került sor Mécs László (1895–1978) premontrei 
papköltő gödöllői újratemetésére, ehhez kapcsolódóan pedig ze-
nei-irodalmi műsort rendeztek a Premontrei Iskolaközpontban, vala-
mint Mécs László kiállítás is nyílt a Premontrei Auditórium galériáján.

Újra eltemették Mécs Lászlót

REJTVÉNY
1. Melyik folyó mellett  
született Mécs László? 

a) Sajó, b) Ipoly, c) Hernád, d) Vág
2. Melyik szerzetesközösség tagja volt?
a) ciszterciek, b) csornai premontreiek,  
c) bencések, d) jászóvári premontreiek 
3. Hány országban jelent meg verse?

a) 25, b) 4, c) 11, d) 1 
4. Hol nem élt huzamosabb ideig?
a) Bakonybél, b) Gödöllő, c) Csorna,  

d) Pannonhalma
A megfejtéseket a pelikan@gdl.hu e-ma-

ilre vagy a 2100 Gödöllő, Városmajor u. 30. 
postai címre várjuk 2023. július 15-ig név, 
postacím, telefonszám és/vagy e-mail cím 
megadásával. A helyes megfejtők között ér-
tékes ajándékokat sorsolunk ki. 
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Nem mindennapi felajánlás érkezett a 
Premontrei Apátság javára. A Premontrei 
Iskolaközpont egykori diákja, Sallai Ro-
land egy dedikált mezt ajándékozott egy-
kori alma matere javára jótékonysági cél-
lal. A magyar labdarúgó válogatott és az 
SC Freiburg kiváló támadója a saját mezét 
ajánlotta licitre azzal a céllal, hogy a befolyt 
összeggel hozzájáruljon az épülő temp-
lom harangjainak a költségeihez. Az érté-
kes sportrelikviát Roland édesapja, Sallai 
Tibor hozta el Gödöllőre és adta át Balogh 
Péter Piusz apát részére. Válogatott kivá-
lóságunk édesapja gödöllői látogatásakor 
megtekintette az épülő templomot, a pre-

VEGYEN ÖN IS  
HARANGJEGYET!

A harangok hangja, zengése 
gondolatban, érzésben, imád-
ságban még jobban összeköti 
az összetartozó közösségeket, 
de a legkülönfélébb emberi 
csoportokat is. Célunk az ado-
mánygyűjtéssel, hogy minél 
többen magukénak vallják és 
érezzék az új premontrei ha-
rangok hangját, és ez az erő is 
összekösse Isten felé tartó em-
berségünket, örömeinket és bá-
natainkat.
„A templom belső tere Isten-

ről beszél. Ez a tér az Úrnak 
van szentelve. És a templomon 
kívüli tér? Bizonyára az is kap- 
csolatban van a szentéllyel! Az 
Isten házából emelkednek ki a 
tornyok a szabadba. A torony-
ban ércharangok lendülnek, a 
hangok kiáradnak a harangok-
ból, átjárják a messzeséget, és 
eltöltik azt a szentély üzenetével. 
A nagyvilágnak szóló üzenet ez, 
Istentől jövő határ- és végnélkü-
li üzenet: Isten szólít minket… 
Egyedül őbenne van a béke…”

(Romano Guardini: Az Egyház szent 

jelei, A harangok – részletek, 1927)

montrei sírkertet, 
s ismételten kife-
jezte köszönetét 
fiának itt eltöltött 
évei miatt.
Mint mondta, 

hálával tartozik mindenkinek, aki gyer-
meke tanulmányait és sportkarrierét tá-
mogatta, hiszen a premontreieknél tiszte-
letet, fegyelmet tanult és olyan értékeket 
vitt magával, amelyek segítik őt a min-
dennapokban és végigkísérik az életét.
A dedikált mezre 2023. június 15-ig 

lehet licitálni a Premontrei Apátság fa-
cebook oldalán az erről szóló poszt alatt:.

A mez kikiáltási ára 100.000 forint volt, 
lapzártánkkor 190.000 forintnál járt a licit. 
A licitlépcső 10.000 forint. 
Aki nem tud a facebookon keresztül li-

citálni, vagy névtelenül szeretné ezt meg-
tenni, e-mailben is jelezheti szándékát az  
apatsag@prem.hu címen, a közösségi 
oldal kezelői megfelelő formában kiírják a 
licit aktuális állását.

Értékes felajánlás 
egy öregdiáktól
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Pünkösd napjait éljük. A Szentlélek eljövetelének napjait. Mindig van valami  
csodálatos ezekben a napokban, az Isten a Lélek által szinte újjáteremti a világot.  

De mi is a Lélek üzenete nekünk a XXI. században?

Pünkösd,  
a közösségteremtés ünnepe

Ha az első Pünkösd történetét nézzük, akkor azt látjuk, hogy a Lélek elsősorban közösséget te-
remt. Az Apostolokat egy közösséggé kovácsolja és együtt lépnek ki a jeruzsálemi emberek elé, 
hogy Jézusról beszéljenek. Ahogy a Bábeli torony történetében az emberek közössége megszakad 
az önzés miatt, úgy most Pünkösdkor az Isten minden népet újra egy nyelvűvé tesz. Mai korunkban 
nagyon fontossá válik újra a közösség gondolata. Ismerjük, mennyire individuálissá vált világunk, 
mindenki a saját érdekét akarja érvényesíteni. Pedig elfelejtjük, hogy mikor az ember egyedül van, 
akkor fél, nem érzi magát biztonságban, mikor pedig közösség veszi körül, akkor bátrabb és védet-
tebbnek érzi magát, mert a közösség megtartó erő. Emlékszem, hogy amikor Ifjúsági találkozón 
voltunk Madridban, közel 3 millióan imádkoztunk együtt, amely élmény leírhatatlan volt. Olyan 
biztonságot adott mindannyiunknak, hogy bármit megtettünk volna. Sokszor lehetett hallani az 
interneten – vagy voltak, akik élőben –, hogyan hangzott Csíksomlyón a Magyar Himnusz. Elég 
meghallgatni és rögtön érzi az ember, ebben igazi erő van. A Szentlélek összegyűjtötte azt a renge-
teg embert és erőt adott nekik, bátorrá tette őket. Bennünket is bátorítani szeretne, hogy merjünk 
szembenézni a mai világ kihívásaival. Sokszor belesüppedünk a rosszba, mert úgy érezzük, kevesek 
vagyunk ahhoz, hogy bármit is érdemben tegyünk. De gondoljunk csak az Apostolokra! Ha valakik-
nek, akkor nekik reménytelennek tűnt a küldetésük: tizenketten elindulni és meghódítani az egész 
világot. De a Lélek bátorította Őket és nem féltek hallgatni a szavára, beállni az Ő áramlásába, vagy, 
ahogy egyik Püspök atya mondta egyszer: „beállni a huzatba”. Mai világunk problémái, nehézségei 
túl nagynak tűnnek számunkra, de a Lélek ereje azt mutatja számunkra, hogy valahol el kell kezde-
nünk. „Minden háború egy ajtó becsapásával kezdődik”- szokták mondani, ez alapján minden fan-
tasztikusan jó dolog a világban egy kis dologgal, velünk kezdődik. Jézus azért küldte a Szentlelket, 
hogy bátorítónk, közösségteremtőnk legyen, engedjük hát, hogy dolgozzon az életünkben.
Pünkösd ünnepe elmúlt, de szerencsére a Lélek nem hagyott el Bennünket. Itt van velünk és fo-

lyamatosan bátorít, erőt ad, és biztat bennünket a közösség létrehozására és építésére. Hallgas-
sunk Rá!

Kovács András „Pici” atya
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„Ez valami elképesztő és hidegrázós 
élmény volt, ahogy az a rengeteg fiatal, 
aki ott volt, együtt imádkozott, énekelt, 
sőt amikor kellett, akkora csönd volt, 
hogy egy léptet meg lehetett volna hal-
lani. És az i-re a pontot természetesen 
Ferenc pápa tette fel. Amilyen beszédet 
mondott... Én olyan jót még nem hallot-
tam.”

Ágoston

„Nekem már több alkalommal is volt 
lehetőségem találkozni a pápával, pél-
dául a 2016-os ifjúsági világtalálkozón, 
így kimondottan tetszett, hogy voltak 
bevágások a különböző ifjúsági világ-
találkozókról. Szerintem a pápa egész 
beszéde nagyon jó volt, mert valóban 
hozzánk, fiatalokhoz szólt, megszólalt 
magyarul is, és belevitte a humort is. Az 
egyik gondolat, ami megfogott, hogy a 
csend az ima ajtaja, az ima pedig a sze-
reteté, ezt azóta is sokat forgatom ma-
gamban. Emellett nagyon nagy élmény 
volt, amikor 11 ezren kiabáltuk együtt a 
pápával, hogy Isten mindig megbocsát”.

Bianka

„Személy szerint engem talán Fe-
renc pápa megjelenése, felénk fordu-
lása érintett meg legjobban, amilyen 
hitelességgel beszélt. Az, hogy értünk, 
fiatalokért jött oda és látogatott meg 
minket, hatalmas dolog, hiszen ebben 
a korban nagyon sokat számít nekünk, 
hogy mennyit foglalkoznak velünk, 
ezért jó érzés volt, hogy külön időt 
szentelnek ránk. Ami nekem nagyon 
pozitív élmény volt Ferenc pápa láto-
gatásán kívül, hogy a „műsorvezetők” 
is jó megjelenésű fiatalok voltak, akik 
szintén keresztények. Nekem nagyon 
sokat számít, ha látom, hogy vannak 
nálam idősebb fiatalok, akik ebben 
a világban élnek és normálisak a szó 
legjobb értelmében, tehát van, akiről 
példát vehetek.”

Eszter
„Számomra egy egészen érzelmes 

esemény volt. Izgatott voltam nagyon, 
hogy találkozhatok a Szentatyával és 
amikor megérkezett, hirtelen elöntött 
a nyugalom érzése és megérintett, 
ahogyan odament a mozgáskorláto-
zottakhoz és rátette a kezeit a fogya-
tékkal élőkre. Az esemény alatt végig 
azt éreztem, hogy ez az igazi család, 
amiről az Egyház beszél és ez az a kö-
zösség - az egész arénát betöltő sok 
ember és fiatal -, akikkel én a minden-
napjaimat szeretném tölteni. Nagyon 
különleges volt!”

Hanna
„Isten mindig megbocsát! – ezt a 

mondatot visszhangozták szombaton 
a Papp László Sportaréna falai, melyet 
11 ezer fiatal zengett a Szentatya után. 
Életem ezen szakasza a ,,nagy kérdé-
sek és nagy válaszok ideje”. Az, hogy 
ennyi fiatalt együtt láthattam, amint 
várják Ferenc pápát, megerősített ab-
ban, hogy valóban: Krisztus a jövőnk! 
Biztos vagyok, hogy nem csak engem 

kísér majd el egész életemen át ez a 
pápalátogatás, hanem megannyi fiatal 
hívőben - nem hívőben egyaránt mély 
nyomot hagy. ,,Ha van egymillió imád-
kozó magyar, nem félek a holnaptól!”

Kristóf
„Nagyon nagy meghatottsággal töl-

tött el, ahogy testközelségben tapasz-
talhattam meg a Szentatya közvetlen-
ségét a rábízott emberekkel szemben, 
jelenléte idején még a levegő is olyan 
más volt, egy életre szóló élményként 
éltem meg. Nagyon tetszett, ahogy az 
első sorban lévő kerekesszékes testvé-
reinkkel bánt, szívmelengető látvány 
volt.”

Mátyás
„A körítés, a szervezés szerintem 

nagyon rendben volt. A modern ko-
reós tánc, illetve a visszatekintő vide-
ók kellően ráhangoltak az esemény 
fő részére. Ferenc pápa látogatásáról 
talán két dolog hagyott mély nyomot 
bennem. Az első, hogy bár mindenhol 
úgy ünneplik őt, mintha egy generáci-
ós rocksztár lenne, mégis közvetlenül 
és alázatosan viselkedik. Nem beszél 
mellé, nem tetteti magát. A másik pe-
dig az a gondolata volt, hogy a fiatal-
ság nem a jövő, hanem a jelen. Már 
megszoktam azt a sztereotipikus mon-
dást, hogy mi vagyunk a jövő, sosem 
gondoltam, hogy ez nem teljesen igaz, 
egészen elgondolkodtatott. Összessé-
gében nagyon jól éreztem magam.”

Tamás
„Nekem a legjobban a Pápa közvet-

len stílusa tetszett és az, hogy külön a 
fiatalokhoz is szólt. Beszélt nekünk az 
elkötelezettség fontosságáról az élet 
minden területén, és arról, hogy bátor-
nak kell lenni és csak bízni Istenben, 
mert ő mindig ott van velünk. Még ak-
kor is, ha mi nem vagyunk mellette.”

Veronika

Nincs ember az országban, aki ne tudná, hogy Ferenc pápa az április 28-i hétvégén Magyarországra lá-
togatott. Különleges élményben lehetett része 11 ezer magyar fiatalnak, akik megtöltötték a Papp Lász-
ló Sportarénát határon innen és túlról, hogy érkezésének másnapján találkozhassanak Ferenc pápával. 
Nagyszerű példamutatás a fiatalok számára, hogy külön, csak nekik szánta idejét és személyesen adta 
át üzenetét. A Gödöllői Szentháromság Plébánia ifjúsága is szép számmal vett részt az eseményen, né-
hány fiatalt pedig megkérdeztünk hogyan élték meg, mi érintette meg őket leginkább a találkozás során.

Krisztus a jövőnk és Isten mindig megbocsát!

H
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Egy Gödöllőn született pap évtizedek-
kel ezelőtt hogyan élte kamasz éveit vá-
rosunkban?
Az ember úton van születése pillana-

tától, amit gyerekként még nem ismer. 

Én sem. Éltem a magam életét, fiatalon 
rengeteget sportoltam, szinte csak ez 
érdekelt. Nem foglalkoztam én akkori-
ban az Istennel, sem a hittel, bár vallásos 
családba születtem és a szüleim tanítása 
alapján minden este imádkoztam, de a 
templomba járás a kamasz éveim elején 
teljesen megszűnt. Bátyám hívott misére, 
az ő kérésére néha elmentem, de az egy-
ház gyakorlatilag eltűnt a látókörömből.
Hogyan jutott el innen mégis a papi 

hivatásig?
Az ember és a pap élete ugyanúgy Isten 

gondviselő szeretetében van, mi csak jár-
juk életünk útját és egyszer csak történik 
valami. Jött az érettségi ideje, ami túlsá-
gosan nem hatott meg. A vizsgák készü-
letének szünetében is csak fociztam és a 
barátaimmal voltam, a tanulással nem 
foglalkoztam. Az utolsó pár napban per-
sze rájöttem, hogy ez így nagyon kevés 
lesz, ezért elszaladtam a templomba, 
hogy kérjem Istentől a segítséget. Végül 

sikerült az érettségi, igaz nem túl fényes-
re, de nem is érdekelt az eredménye. 
Megígértem a templomban, hogy sikeres 
vizsga esetén visszamegyek és hálát adok 
az Istennek, de ezt is elfelejtettem. Csak 
ősszel jutott eszembe, hogy nem telje-
sítettem az Istennek tett ígéretemet. Ek-
kor elmentem a kastélykápolnába, ahol 
Tarjányi Zoltán volt a káplán, aki a mise 
után hirdette, hogy felnőtt ifihittan lesz a 
hittanteremben. Kíváncsiságból bekap-
csolódtam. Ez volt a kezdő lépés anélkül, 
hogy észrevettem volna azt az utat, ami 
már Istennel együtt haladt előre. Innen-
től kezdve az Istennel való kapcsolatom 
elmélyült, személyesebbé vált. Majd a 
katonaság után valami kezdett megérni 
bennem.
Ennyi elegendő, hogy kispap legyen 

valaki?
Talán, de a történetnek nincs vége. 

Szóltam Zoli atyának, hogy pap szeret-
nék lenni. Azt mondta, hogy éljek úgy egy 
évig, mintha kispap lennék. Ha utána is 
ezt érzem hivatásomnak, jelentkezzek a 
szemináriumba. Ezek után jött a csattanó. 
Elmentem titokban a püspökségre, erről 
szüleim sem tudtak. Hazaérve elmesél-
tem nekik, hogy jelentkeztem Vácott a 
szemináriumba, amely hírre mindenki 
kapkodta a levegőt. Majd kiderült, hogy 
ennek a történetnek volt egy előzménye, 
amit én is ekkor tudtam meg. Amikor 
édesanyám méhében megfogantam, ak-
kor már idősebb volt, és egy szívbetegsé-
get állapítottak meg nála, így az orvosok 
azt javasolták, hogy nem kéne megtartani 
engem, mert veszélyes mindkettőnkre 
nézve. A szüleim összeszedték a pénzt az 
abortuszra, és édesanyám elment ebből a 
józan megfontolásból a Rókus kórházba, 
de előtte bement a Rókus kápolnába, ahol 
imádkozott és felajánlotta az Istennek, 
hogy bármi is történjék vele, a gyermek 
legyen az ő papja. Így aztán az abortusz-

ra szánt pénz felét a perselybe dobta, a 
másik feléből hazafelé megvette a kelen- 
gyét és elmondta édesapámnak, hogy így 
döntött a jó Istennel a kápolnában. Az ér-
dekes ebben, hogy ezt ők is elfelejtették, 
mivel annyira más életet éltem, hogy egy 
pillanatra sem jött vissza a régi emlék, hi-
szen látták a fiatalságom. 
A kör ezáltal bezárult és nem volt kér-

dés a papi hivatás?
Megerősítést kaptam, azóta ebből for-

málom az egész gondolkodásom. Az em-
ber azt hiszi, hogy akkor él szép és komoly 
életet, ha meg tudja valósítani az álmait, 
gondolatait és terveit, amik a szívében, 
lelkében és fejében vannak. Önmagában 
jó, ha az ember értékes dolgokban nagyra 
vágyakozik és azt sikerül is elérnie. De en-
nél már csak egy nagyobb van, amikor rá-
döbbenünk arra, hogy az Úristennek van 
terve velünk, magával az Istennel együtt 
cselekedhet és járhatja az élet útját. Nem 
én álmodok valamit, amit véghez viszek 
és az utókorra marad valami a munkás-
ságomból, hanem az Isten akarta ezt szü-
letésem óta, amibe bekapcsolódhatok, 
hiszen eddig csak jártam a magam útját 
a földön.
Ez nagyon szép, de az ember Isten 

hívása nélkül nehezen enged el dolgo-
kat, ragaszkodik mindenhez. Itt lehet a 
gond?
Sokan ezt az isteni gondviselést nem 

értik, önmaguk megvalósítását keresik, 
hogy miként lehetnének boldogok. Pedig 
az ember úgy lesz boldog, ha rádöbben 
arra, hogy egész életének szőrőstől-bő-
rőstől van értelme anélkül, hogy vala-
mi nagyot vinne véghez. Szent Ágoston 
mondja: „Magadnak teremtettél, Uram, és 
nyugtalan a szívünk, amíg meg nem nyug-
szik benned”. Ha rátalálok Istenre, nem 
kell tovább idegeskedni, mert onnantól 
nem csak a saját tervem és életutam való-
sul meg, hanem együtt haladok a jó Isten-
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Az egykor frissen kinevezett váci megyéspüspök, Marosi Izidor még 1987-ben szentelte pappá  
Görbe József atyát. Kíváncsiak voltunk, hogy az elmúlt évtizedekben mi történt városunk szülöttével.  

Józsi atya életútjának legfontosabb történetét jártuk körbe, aki ez alapján él és gondolkodik,  
amely követendő példát mutathat mindannyiunknak.

A „Görbe” utakon kanyargó, de kezdetektől  
az Úrnak felajánlott életút

Görbe József
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nel a múlhatatlan 
és örök élet felé. 
Úgy gondoljuk: az 
élet értelmét vala-
miben kell megta-
lálni. De az ember 
egész életének 
kell értelmet nyer-
nie, amely a szüle-
tésünk előtt már 
volt és halálunk 
után is tart.
Sok állomáshelye volt a mai napig, 

ezt hogyan élte meg?
Nagyon sok helyen voltam, amire az 

emberi ész valóban azt mondaná, hogy 
dobálja őt az élet. De nem igaz, ezek nem 
zsákutcák, hanem a gondviselés részei. 
Minden állomáshelyre valami miatt szük-
ségem volt, oda mentem, ahol az Istennek 
terve volt velem, véletlenül rossz helyre 
sosem kerültem. Egy pap élete nem arról 
szól, hogy jó plébános legyen, hanem a jó 
Istennel együtt kell járja az életútját, mert 
akkor hálás lesz mindenért. Boldog lesz 
akkor is, ha elhelyezik egy új helyre, majd 
együtt örül az ott élőkkel, nem vágyik má-
sik közösségbe, bárhol képes szeretni és 
gyökeret verni.
A mai paphiányt látva azért érdekes, 

hogy hat helyszínen is káplánkodott 
egy-két évet.
A kápláni élet olyan, mint cégekben a 

fiataloké, akik a munkájuk elején külföldi 
utakra járnak tapasztalatszerzés miatt. 
Itt sem a hat helyszín volt fontos, hanem 
a találkozások főnöki, elöljárói példák-
kal, amiket továbbvihettem magammal 
a Krisztusi úton, vagy egy-egy mély ba-
rátság, amelyek a mai napig megmarad-
tak. Ha egy példát kell mondani, akkor 
az egyik személy, akire felnéztem Snell 
György (két éve hunyt el koronavírusban 
– a szerk.) volt, aki később püspök is lett. 
Tőle sokat tanultam, főleg az emberek-
hez való szeretetteljes viszonyulását és 
közvetlenségét, aki a külsőséget és papi 
allűrt nélkülözve fordult a másik félhez 
minden alkalommal. Nem plébánosként 
vagy püspökként, hanem mint ember 
a másik emberhez. Rákoskeresztúron 
káplánkodtam és a hívek egyszer meg-
kérdezték tőle: „mi a baj Gyuri atya, nem 
szeretsz már minket?”. Nem értette mire 
vélni a kérdést, de jött a folytatás: „régen 
szúrtál le minket”. Ami annyit jelent, hogy 

Gyuri atya odafigyelt rájuk, így a „feddést” 
is könnyebben fogadták a hívek, akik 
érezték, hogy mindezt szeretettel és értük 
teszi. A híveket úgy szerette, hogy közben 
formálta és nevelte is őket, amit nagyon 
hálásan fogadtak, sőt ezt el is várták tőle.
Először Nézsán volt plébános egy évti-

zeden át. Mennyire volt fontos mérföld-
kő a kisközségi szolgálat a papságában?
Ide azért kerültem, mert addig úgy-

nevezett „aszfalt” pap voltam, csak vá-
rosban káplánkodtam, így püspök atya - 
részben büntetésből is - azt mondta, hogy 
menjek ki falura és kezdjem ott a plébá-
nosi működésem. Tény, hogy ezer főnél 
alig volt nagyobb a település, ahogy pap 
barátaim mondták, kicsit „túlcsillapított” 
is volt a hely, de később kiderült, hogy 
erre nagyon nagy szükségem volt és éle-
tem egyik legszebb évtizedeként tekintek 
vissza erre az időszakra. Sokat olvastam, 
gondolkodtam, ott kezdtem el írni is. Egy 
nagy család tagjaként lehettem köztük 
egy keresztelő vagy más ünnep idején.
Majd két nagyobb város egyházközsé-

gét kellett egyszerre ellátni. Nem volt ez 
hirtelen változás és kihívás az életében?
Ez nem jelent kétszeres feladatot, az 

idő meghatározza azok összehangolását. 
A gondot inkább a paphiány jelenti, hogy 
mindenki misét akar a saját településén, 
ezért a hívek ugyan jószándékkal, de bir-
tokolni akarják a papot, aki a „mi papunk”. 
Amikor a nagyobb közösség miatt józan 
ésszel öt év után átköltöztem Kistarcsára, 
akkor úgy látták a csömöriek, hogy eltűnt 
a pap. Pedig ott voltam köztük, nyilván 
kevesebbet, mégis úgy érezték, hogy nem 
tudom a szeretetemet úgy átadni szemé-
lyesen, mint előtte. A gödöllői „Pici” atyá-
nak (Kovács András plébános – a szerk.) 
is az a nagysága és azért szeretik, mert Ő 
is szereti a híveit, pedig nem kevés a fel-
adata. Nem a sok feladat és program lé-

nyeges, hanem miként 
szeretjük az ott élő 
embereket, akik majd 
elfogadnak akkor is, 
ha nem lehetünk ott 
minden eseményen.
Vácott töltött rövid 

időszak után most is-
mét két kisebb község 
plébánosa Kartalon 
és Versegen.
Megint a helyemre 

kerültem. Itt újra nyugalom és béke van, 
a kertbe ki tudok ülni gondolkozni és írni. 
Nagyon jól érzem magam, remek közös-
ségbe küldött püspök atya, ahol szeretet-
tel és örömmel vagyok jelen.
Íróként is több önálló kötete jelent meg 

az elmúlt 25 évben. Honnan jött az ötlet, 
ez lenne a hobbija? Lesz újabb könyv?
Szeretek gondolkodni és mozogni. 

Utóbbit sajnos már kevésbé tudok, de 
azért heti két alkalommal teniszezek és 
nyáron sokat úszok. Az elmélkedés fizikai 
állapottól független és örülök, ha átsu-
hannak rajtam a gondolatok és egy-egy 
felizzít bennem fontos meglátásokat. 
Ilyenkor közel kerülök Istenhez, átadom 
magam neki. A személyes Isten kapcso-
latról szóló írásokkal pedig ajándék lehe-
tek az embereknek. Tervezem, hogy lesz 
folytatása az ÉN és TE után egy MI című 
könyvnek is.
Pár hete hazánkban volt Ferenc pápa. 

Milyen jelentőséggel bír, hogy újra eljött 
a magyar hívekhez az egyházfő?
Szeretem Ferenc pápát, hiába gondol-

ják sokan túl liberálisnak. János Pál és 
Benedek pápa életét látva helyesebb, ha 
azt mondjuk: Ő másképp szeret. Sokkal 
nyitottabban, nem a külsőségekben és a 
mély teológiában látja a válságból való 
kiutat. Ő természetesen és szívből szeret, 
nem hiába vette fel a Ferenc nevet sem. 
A Bazilika előtt döbbenetes volt látni, 
amikor érkeztek a nagy, sötét autók kon-
vojban, majd Krisztus földi helytartója ki-
szállt egy kis fehér autóból. Szent Ferenc 
lelkületét szeretné visszahozni az egy-
házba, hogy egyedül a szív szeretetéhez 
ragaszkodjunk, ami előre visz, gazdagít és 
tartalmat ad az ember életének. Másod-
szor jött el hozzánk, ami mutatja, hogy a 
szívében ott van a magyar egyház és az 
ország népe is.
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Ahol nincs B verzió

Mióta működik az Árnyas Panzió jelen 
formájában?
2018-ban vásároltuk meg az ingatlant. 

Most érünk a végére egy hosszadalmas 
külső-belső felújításnak. 2019 óta első-
sorban családi és céges rendezvényeknek 
adtunk otthont. A Covid alatt csak céges 
szállóvendégeket lehetett fogadni, de ezt 
az időszakot is átvészeltük leépítés nél-
kül. Azóta fellendült az életünk, hiszen 
szerettük volna feltenni a panziót Gödöllő 
térképére.
Mi az elsődleges fókusz?
A szállás és a rendezvény, amelyek le-

hetőség szerint összekapcsolódnak, de 
jól állunk az esküvőkkel is. Vendéglátásra 
és szórakoztatásra vágynak az emberek, 
ezt próbáljuk magas szinten biztosítani 
számukra. A nyári időszak természetesen 
az esküvőké, de ősztől tavaszig igyek-
szünk színvonalas zenés-táncos rendez-
vényeknek, ismert előadóknak is otthont 
adni. Fedett teraszunkat nem csak a nyári 
időszakban élvezhetik a vendégek, az hű-
vösebb hónapokban zárt és fűtött, ezért 
egész évben teljeskörűen használható.
Miért ideális a hely céges rendezvé-

nyek számára?
Meglehetősen kompaktak vagyunk. 

Vendégeink nagyon kedvelik a kertkap-
csolatos rendezvénytermünket. Vállaljuk 
rendezvények teljeskörű lebonyolítását 
és szállás tekintetében is rendelkezésre 
állunk. Munkavállalóink nagy része hölgy, 
ezért kiemelten fontos számunkra az 
otthonosság. Odafigyelünk az apró rész-
letekre is, a családias hangulatra, az év-

szakhoz illeszkedő dekorációkra és ter-
mészetesen a megrendelői igényekre. 
Mindig azt keressük, hogy a vendégeink 
mit szeretnének és ehhez mit tudunk hoz-
zátenni.
Miért preferálják Önöket ilyen nagy 

számban a házasulandó párok?
Nagyon szeretik a szabadtéri szertar-

tást. Kertünk igazi ékszerdoboz a város 
nyüzsgő forgatagában. A fedett teraszon 
rossz időben is lebonyolítható a cere-
mónia, ha esetleg esik az eső. Ától zéig 
felkészülünk mindenre, így végig tudjuk 
kísérni a fiatal pár minden gondolatát az 
első kézfogástól az utolsóig, hogy nekik 
a rendezvény szervezése miatt ne kelljen 
izgulniuk életük egyik legfontosabb nap-
ján és eseményén. Ebben természetesen 
külső partnereink is segítenek, 10-től 100 
főig meg tudunk valósítani mindent.
Kiknek ajánlott az Árnyas Panzió, 

akik nem esküvői vagy céges rendez-
vény szándékával érkeznek?
Szeretünk születésnapokat, nagyobb 

évfordulókat, osztálytalálkozókat, kon-
ferenciákat vagy éppen csapatépítő 
programokat is szervezni, de szívesen 
biztosítunk helyszínt tanfolyamok és 
workshopok részére is. A rendezvények-
hez igény szerint projektort, nagyképer-
nyős televíziót, flipchart táblát, hangosí-
tást biztosítunk. 
Milyen kiegészítő szolgáltatásokkal 

bírnak, ami máshol nincs a városban?
A kültéri wellness teraszunkat emel-

ném ki, amely ilyen formában sehol sem 
érhető el a közelben. Van nálunk fatüze-

lésű dézsafürdő, szauna, jacuzzi és kültéri 
bográcsozó hely is. Teraszunk privát hasz-
nálatát biztosítjuk a rendezvény időtarta-
mára, amely teljesen kötetlen, mi csak a 
kért eszközöket biztosítjuk. A csodálatos 
kert, a fedett terasz és a rendezvényterem 
minden évszakban tökéletes helyszín le-
het. Nálunk nem kell esőnapot tartani, 
nincs B verzió. 
Mik a jövőbeli tervek?
Lassan a korszerűsítés és felújítás vé-

gére érünk. Végrehajtottunk egy teljes 
bútorzat- és burkolat cserét, felújításra 
került a villamos- és fűtésrendszer is, 
valamint az egész épület és szobáink is 
klimatizáltak lettek. Célunk, hogy a pan-
ziónk még inkább felkerüljön a térképre 
Gödöllő és Hatvan vonzáskörzetében. 
Szeretnénk rendezvényhelyszínként job-
ban kiaknázni a nyár melletti másik há-
rom évszak lehetőségeit is.
Mi az üzenet a gödöllőiek számára?
Nem csak rendezvényekre lehet hoz-

zánk jönni, hanem az utcáról is be lehet 
sétálni, hiszen úgy is működünk, mint 
egy kávézó. Bárpultunk és panziónk 0-24 
órában nyitva tart. Ha valaki szeretne inni 
egy reggeli kávét vagy a munka megbe-
szélését itt tartani üzleti partnerével, őket 
is várjuk szeretettel.

A tulajdonosváltás után nem sokkal beköszöntött a koronavírus jár-
vány. A nagy tervekből limitált működés lett. Az elszántságnak, a 
komplett felújításnak, az odaadó és tettrekész hölgykoszorúnak kö-
szönhetően mégis hamar siker koronázta erőfeszítéseiket. Torda-Zaják 
Andreával, a gödöllői Árnyas Panzió tulajdonosával beszélgettünk.G
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Egy kis főzőcske

Zöldborsós tojáskrémmel töltött,  
baconbe göngyölt sertésszűz

Egyedi ételajánlat Erdősi Norberttől, a Kemencés vendéglő séfjétől

A zöldborsós tojáskrémmel töltött, baconbe gön-
gyölt sertésszűz elkészítése során először a ser-
tésszűzt megnyitjuk hosszában, kiklopfoljuk, mus-
tárral átkenjük, sóval és borssal fűszerezzük. Egy 
sűrű besameles tojáskrémet készítünk a főtt tojás-
sárgákból, amit langyosan rá kenjünk a pácolt hús-
ra. A tojáskrémet megszórjuk zsenge zöldborsóval, 
majd felcsavarjuk feszesre a húsokat, és beburkol-
juk a baconbe. Meleg, disznózsírral kikent serpenyő-
ben oldalanként 4-5 percig sütjük kérgesre, majd 
180 °C-ra előmelegített sütőben 10-15 percig sütjük 
készre.

A mandulás-brokkolis apró burgonya elkészítésé-
hez először a burgonyákat jól megmossuk, héjával 
készre főzzük, majd megpucoljuk és szeletekre vág-
juk. Disznózsíron aranybarnára pirítjuk, közben a 
vöröshagymát finomra vágjuk, és teavajon üvegesre 
pirítjuk. Hozzáadjuk a szeletelt-sült burgonyát, apró 
rózsákra szedett brokkolit, és végül a pirított man-
dulapelyheket. Sóval, borssal fűszerezzük, és barna-
mártással ízesítjük.
Ecetes salátákkal és savanyúságokkal tálaljuk.

HOZZÁVALÓK:
• 1 kg sertésszűz
• 8 db tojás
• 3-4 dl sűrű besamel
• 30 dkg zsenge zöldborsó
• 10-15 szelet baconszalonna
• disznózsír, só, bors

A MANDULÁS-BROKKOLIS APRÓ 
BURGONYÁHOZ:
• 2 kg burgonya
• 0,3 kg vöröshagyma
• 1 kg brokkoli
• 100 g teavaj
• 7 cl barna-mártás
• mandulapehely, só, bors

HIRDETÉS

R
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Ha nincs kedve, vagy lehetősége a főzéshez,  
a Kemencés vendéglőben  

megkóstolhatja ezt az ételkülönlegességet! 
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A fősorokban a „Két szál pünkösdrózsa”  
kezdetű népdal egyik versszakát idézzük.

REJTVÉNY

VÍZSZINTES:   1. Folyadék. 3. Az idézet első sora (Z, Ó). 
11. Kicsinyítő képző. 13. Hentesáru. 14. Elnyomó uralom. 
16. Imre ritka becézése. 17. Nagy síkság. 19. Román folyó. 
20. Emelés egynemű betűi. 21. Francia író (Alexandre). 22. 
Az idézet második sora (R, E). 23. Gálffi László színész 
monogramja. 24. Prémes állat bőre. 25. Magatok. 26. 
Megye London mellett. 27. … Carrisi, Al Bano és Romina 
Power legidősebb leánya (YLENIA). 29. Finn sportszer-
gyártó cég (KARHU). 31. Szén és bór vegyjele. 32. Pasoli-
ni 1969-es filmdrámája Maria Callas főszereplésével. 33. 
Rangjelző szócska. 34. Tarajos mészkőszikla. 36. Kos-
suth-díjas énekes, dalszerző, költő művészneve. 37. Spár-
gaféle, pozsgás levelű növény. 39. Kossuth- és Jászai-díjas 
színművész, énekes, humorista (András). 41. Az egyko-
ri Magyar Honvédelmi Szövetség rövidítése. 44. Zo- 
kog. 45. 1998-ban bemutatott Disney-film. 46. TeleSport, 
röv. 48. Íz. 50. Nyomásnak, megmunkálásnak ellenálló 
(szilárd anyag). 51. Téli közlekedési eszköz. 53. Vonulni kezd! 54. 
Makrancos hölgy. 55. Dísz fele! 57. Milánó operaháza. 59. Különböző 
római számok, összegük 551. 60. Amerikai nagymacska. 61. Fiat-tí-
pus. 62. Női becenév. 63. Elsuhanó. 65. Magatehetetlenül úszik, repül, 
halad. 67. Építőanyag. 68. Jegyzettömb.
FÜGGŐLEGES: 2. A Partium egyik térsége. 3. A győzelem görög is-

tennője. 4. Menóra része! 5. Molibdén vegyjele. 6. Maskara. 7. Méhi-
zomdaganat. 8. Palindrom női név. 9. Arrafele! 10. Zala vármegyei 
község. 11. Számnév. 12. Annyi mint, röv. 13. Az idézet negyedik sora 
(S, Z). 15. Olimpiai bajnok birkózó, edző (András). 18. … Nielsen, dán 
némafilm-csillag. 21. Diondria Elaine Thornton texasi énekes, dalszer-
ző művészneve. 22. A görög mitológia istennője, a Nap gyermeke. 
24. Nemzetközi Nukleáris Eseményskála, angol betűszóval. 26. Indiai 
sáfrány. 28. Ókori városállam a Közel-Keleten. 29. Női szerzetesrend 
alapító, Assisi Szent Ferenc kortársa. 30. Feltéve. 33. Ezüst vegyjele. 35. 
Jelfogó. 37. A Fekete-tenger melléktengere. 38. Küzd, költőiesen. 40. 
Találkára megy. 42. Az idézet harmadik része (Z, Ó). 43. Stroncium 
vegyjele. 45. Összetételekben túli a jelentése. 47. A nyári hőségtől az 
emberi testen lévő barnás folt. 49. Jelenleg. 50. Középkori fenyítőesz-
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köz. 52. Eladásra kínál. 54. Dunántúli folyócska. 56. A Nílus forrástava. 
58. Emelt zenei hang. 59. … és Aeneas (Purcell-opera). 62. Szurkoló 
bánata/öröme. 63. Igeképző. 64. Vissza: nehézkesen ír. 66. Radics Béla 
rock-legenda névbetűi.

Előző számunka helyes rejtvénymegfejtői közül az alábbiak nyertek: 
Ferencz András – 1.000 Ft értékű vásárlási utalvány (FÁMA Könyvesbolt); 
Braunné Héjas Lívia – 2.000 Ft értékű vásárlási utalvány (FÁMA Könyves-
bolt); Kelemen Andrásné – 2.000 Ft értékű vásárlási utalvány (Kertvill 
Villamossági Szaküzlet); Szűcs Béláné – Józsa Tészta ajándékcsomag; 
Szíjjártó Miklós – 5.000 Ft értékű vásárlási utalvány (Pap Kolbászmű-
hely); Bártfai Benedek – 5.000 Ft értékű vásárlási utalvány (Specialmix 
kertészet); Bodnárné Burcin Ágnes – 2 db belépő a június 30-án megren-
dezésre kerülő ABBA SHOW-ra (Gödöllői Királyi Kastély).
Gratulálunk a nyerteseknek!
A megfejtéseket a pelikan@gdl.hu e-mailre vagy a 2100 Gödöllő,  

Városmajor u. 30. postai címre várjuk 2023. július 15-ig név, postacím, 
telefonszám és/vagy e-mail cím megadásával. A helyes megfejtők kö-
zött értékes ajándékokat sorsolunk ki. 
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ALAPÁSÁS, TEREPRENDEZÉS, PARKOLÓK KÉSZÍTÉSE
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Az én egyik kedvencem ebben a sokszínű-
ségben a francia irodalom. Valérie Perrin 
„Másodvirágzás” című könyve egy olyan kü-
lönleges regény, amihez foghatót még nem 
olvastam. Az olvasói tapasztalatok alapján 
megállapíthatom, ahány ember, annyi olva-
sat és megannyi érzelm.
A történet főszereplője Violette, egy francia 

kisváros temetőjének a gondnoka. Életének 
kezdete már maga egy életre szóló tragédia, 
ami a továbbiakban sem alakul úgy, ahogy 

azt a mesékben megszokhattuk. A nevelőotthonban nevelkedő fiatal lány 
megszökik a nagy Ő-vel, majd gyermekük születése után csak az egymás 
mellett élés maradt számukra. Aztán egy nap a férfi örökre otthagyja őt. 
Violette-nek maradt a temető és a kislánya, Leonine iránti végtelen sze-
retet 
Természetesen mindeközben megtudjuk, hogy lehet az élet legna-

gyobb tragédiáit békében, alázattal és elfogadással kezelni. 
Ezen tragikus események elmondója nem én leszek, hanem maga Va-

lérrie Perrin, aki az utóbbi évek legnagyobb példányszámában elkelt 
francia regényét írta meg. 26 nyelvre fordították le, számos irodalmi 
díjat kapott érte. Olaszországban 2020-ban az év legolvasottabb köny-
ve volt.

„Az elhallgatott szavak alámerülnek,  
és a lélek mélyén rikoltoznak”

Mravik Henriett 
Fáma Könyvesbolt

Európa, a kultúra bölcsője. Hogy miért is kezdek így egy könyvajánlót? Mert imá-
dom ezt a sokszínűséget. Ha az ember az európai nemzetek különféle irodalmát 
megtapasztalta, akkor szinte vakon felismeri, az adott írás, melyik nemzet írójá-
nak tollából származik. Gondoljunk csak bele: skandináv, orosz, francia, olasz, 
magyar és sorolhatnám, mind-mind sajátságos nyelvezettel és hangulattal bír.

Valérie Perrin: Másodvirágzás

„Vannak történetek, amik nem tudnak békében 
nyugodni. De segítenek élni.”

KÖ
N
YVAJÁN

LÓ

HIRDETÉS



www.gdl.huGDL - PELIKÁN 2023. május 25.68

Untitled-14   1Untitled-14   1 2023. 05. 05.   11:332023. 05. 05.   11:33
Untitled-14   1Untitled-14   1 2023. 05. 05.   11:332023. 05. 05.   11:33Untitled-14   1Untitled-14   1 2023. 05. 05.   11:332023. 05. 05.   11:33


